
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 19771, 19854
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Ιωάννη Παππά, σελ.

19833
3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 19830, 19831, 19835,

19842, 19843, 19847, 19850, 19851, 19852, 19853

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό 3569 εώς 3791, σελ.

19771-19827
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

19828-19829
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών: 
i. µε θέµα: «Καµία εξέλιξη στην υλοποίηση του έργου ανα-

βάθµισης του οδικού άξονα Καλό Νερό - Τσακώνα», σελ.
19830

ii. µε θέµα: «Να καταβληθούν επιτέλους οι αποζηµιώσεις
στους πληγέντες από τις πληµµύρες του Οκτωβρίου και Νο-
έµβρη 2020 στην Κρήτη», σελ. 19831

β) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών µε θέµα:  «Ελλιπή τα
µέτρα στήριξης για την πυρόπληκτη Ηλεία», σελ. 19841

γ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων
µε θέµα: «Να ανακληθεί η απόλυση του Προέδρου του Συν-
δικάτου Εργατοϋπαλλήλων Μεταλλείων και Λατοµείων Βο-
ρείου Ελλάδος και να προστατευθεί το δικαίωµα στη δουλειά
και συνδικαλιστική δράση», σελ. 19833

δ) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Τι συµβαίνει µε το Τατόι τελικά;», σελ. 19835

ε) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: 
i. µε θέµα: «Μέτρα στήριξης και πρωτοβουλίες προώθησης

της ελληνικής σταφίδας», σελ. 19837
ii. µε θέµα: «Καταγραφή των ζηµιών που προκλήθηκαν από

τις υψηλές θερµοκρασίες στις αγροτικές καλλιέργειες και
άµεσα µέτρα στήριξης των παραγωγών», σελ. 19838

στ) Προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, µε θέµα: «Να πραγµατοποιηθεί η πλήρης εφαρµογή του
προγράµµατος του µεταφορικού ισοδύναµου για την Κρήτη»,
σελ. 19840

ζ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας: 
i. µε θέµα: «Να µαταιωθεί η αδειοδότηση λατοµείου στον

ορεινό όγκο του Λαϊλιά της Περιφερειακής Ενότητας Σερ-
ρών», σελ. 19844

ii. µε θέµα: « “Μαγαζιά’’ τακτοποίησης γαλάζιων παιδιών η
ΔΕΗ και ο ΔΕΔΔΗΕ;», σελ. 19845

iii. µε θέµα: «Θα εξασφαλιστούν οι θέσεις και οι όροι ερ-
γασίας και τα εργασιακά δικαιώµατα στη µη επωφελή για το
δηµόσιο συµφέρον, πώληση του ποσοστού του Δηµοσίου
στη ΔΕΠΑ Υποδοµών;», σελ. 19848

iv. µε θέµα: « Άµεση ανάγκη αντικατάστασης των κρουνών
δασοπυρόσβεσης στο δάσος του Σέιχ Σου», σελ. 19850

v. µε θέµα: «Προτεραιότητα και διευκόλυνση των γεωργών,
κτηνοτρόφων & µικρών οµάδων παραγωγών καθώς και µι-
κρών επιχειρηµατιών, ελαιουργία, τυροκοµεία στην εγκατά-
σταση µικρών Φωτοβολταϊκών (µέχρι 500 KW) για την
απόκτηση µόνιµου σταθερού εναλλακτικού εισοδήµατος στις
πυρόπληκτες περιοχές», σελ. 19852

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:Η Διαρκής Επι-

τροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας τάξης και Δικαιοσύνης
καταθέτει την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών «Ενίσχυση διαφάνειας και λογοδοσίας σε
θεσµικούς φορείς της Πολιτείας, αποκατάσταση της ακεραι-
ότητας του Ενιαίου Συστήµατος Κινητικότητας και λοιπές
διατάξεις» του Υπουργείου Εσωτερικών, σελ. 19848

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α., σελ. 19846-19854
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο., 

σελ. 19771-19846

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 19847, 19850, 19851, 

19852, 19853
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 19851
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 19852
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 19830, 19831, 19835, 
19842, 19843

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 19850, 19851, 19852, 19853
ΒΑΡΔΑΚΗΣ Σ. , σελ. 19840, 19841
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 19842, 19843
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 19850, 19851
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 19844
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. , σελ. 19830, 19831, 19832, 19833
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 19841, 19842, 19843, 19844
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 19831, 19832, 19837, 

19838, 19839
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 19852, 19853
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 19837, 19838, 19839
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ. , σελ. 19835, 19837
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 19840, 19841
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 19835, 19836, 19837
ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ Λ. , σελ. 19833, 19834
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν. , σελ. 19844, 19845, 19846, 

19847, 19848, 19849
ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π. , σελ. 19834
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 19845, 19846, 19848, 19849
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 19830, 19831

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο., 

σελ. 19843, 19844

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’

Δευτέρα 6 Σεπτεµβρίου 2021



Αθήνα, σήµερα στις 6 Σεπτεµβρίου 2021, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 15.00’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΟΔΥΣΣΕΑ ΚΩΝΣΤΑΝ-
ΤΙΝΟΠΟΥΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 3-9-2021
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΠΓ’ συνεδρίασης, της Παρασκευής 3
Σεπτεµβρίου 2021, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του

σχεδίου νόµου: «Αναµόρφωση διαδικασιών απελάσεων και επι-
στροφών πολιτών τρίτων χωρών, προσέλκυση επενδυτών και ψη-
φιακών νοµάδων, ζητήµατα αδειών διαµονής και διαδικασιών
χορήγησης διεθνούς προστασίας, και άλλες επείγουσες διατά-
ξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου και
Προστασίας του Πολίτη»).

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών, τα
ακόλουθα: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’

Δευτέρα 6  Σεπτεµβρίου 2021



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

19772 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19773



19774 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19775



19776 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19777



19778 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19779



19780 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19781



19782 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19783



19784 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19785



19786 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19787



19788 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19789



19790 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19791



19792 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19793



19794 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19795



19796 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19797



19798 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19799



19800 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19801



19802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19803



19804 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19805



19806 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19807



19808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19809



19810 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19811



19812 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19813



19814 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19815



19816 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19817



19818 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19819



19820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19821



19822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19823



19824 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19825



19826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19827



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

19828 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 6 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19829



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµέρωσε το Σώµα για τις επίκαιρες ερωτή-
σεις που θα συζητηθούν.

Ξεκινάµε µε τη δέκατη µε αριθµό 1010/30-8-2021 επίκαιρη
ερώτηση του δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Μεσσηνίας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέξανδρου (Αλέξη) Χαρίτση
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Καµµία
εξέλιξη στην υλοποίηση του έργου αναβάθµισης του οδικού
άξονα Καλό Νερό - Τσακώνα».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά και δύο λεπτά
στη δευτερολογία σας και από τρία λεπτά ο Υπουργός.

Έχουµε πάρα πολλές ερωτήσεις. Θα απαντηθούν οι περισσό-
τερες και πρέπει να είµαστε εντός χρόνου. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. Θα προσπαθήσω να τηρήσω τον χρόνο.

Καλησπέρα, κύριε Υπουργέ. Αν έπρεπε να ιεραρχήσω τα κρί-
σιµα έργα υποδοµών που έχει ανάγκη η περιοχή µου, ο Νοµός
Μεσσηνίας, θα έλεγα ότι στην κορυφή της ατζέντας βρίσκεται
το πεπαλαιωµένο οδικό δίκτυο της περιοχής. 

Πριν από λίγο καιρό είχαµε την ευκαιρία σε αντίστοιχη επί-
καιρη ερώτησή µου να συζητήσουµε για το µεγάλο, εµβληµατικό,
έργο της περιοχής το Καλαµάτα - Ριζόµυλος - Πύλος - Μεθώνη -
σας είχα προϊδεάσει, τότε, ότι θα υπάρξει επίκαιρη ερώτηση και
για το συγκεκριµένο έργο- και σήµερα, λοιπόν, συζητάµε για το
έργο Καλό Νερό - Τσακώνα που είναι ο δεύτερος πολύ σηµαντι-
κός άξονας για την περιοχή µας. 

Πρόκειται για έναν οδικό άξονα µήκους είκοσι επτά χιλιοµέ-
τρων και µε την υλοποίηση του συγκεκριµένου δρόµου θα συν-
δεθεί η Ολυµπία Οδός µε τον αυτοκινητόδροµο του Μορέα, αλλά
-και αυτό κατά τη γνώµη µου είναι πολύ κρίσιµο- θα συνιστά και
µέρος του διευρωπαϊκού δικτύου της Αδριατικής Οδού, µε όλα
τα πλεονεκτήµατα που απορρέουν από αυτήν τη διακρατική σύν-
δεση. Ένα τέτοιο έργο θα αναβαθµίσει συνολικά την περιοχή,
µια περιοχή η οποία το τελευταίο διάστηµα βρίσκεται σε µία κα-
τάσταση αυξηµένης τουριστικής ανάπτυξης, ενώ θα καταστήσει
και το λιµάνι της Καλαµάτας ένα σηµαντικό διαµετακοµιστικό
κέντρο για όλη τη νότια Ελλάδα. 

Η άλλη, βεβαίως, πολύ σοβαρή παράµετρος του συγκεκριµέ-
νου έργου έχει να κάνει µε τα ζητήµατα της ασφάλειας, εφόσον
αυτήν τη στιγµή το υφιστάµενο δίκτυο διαθέτει µόνο µία λωρίδα
κυκλοφορίας ανά κατεύθυνση, αφύλακτες και µε ελλιπή σήµανση
διασταυρώσεις που εξυπηρετούν τους παρακείµενους οικι-
σµούς, µε αποτέλεσµα, κύριε Υπουργέ, δυστυχώς, να έχουµε
θρηνήσει στον συγκεκριµένο δρόµο την τελευταία δεκαετία πε-
ρισσότερους από εβδοµήντα νεκρούς και πάνω από τέσσερις χι-
λιάδες τραυµατίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιχειρώντας να αναζητήσω τον σχεδιασµό του Υπουργείου,
σε σχέση µε το συγκεκριµένο έργο, έπεσα πάνω σε κάποιες δη-
λώσεις τις οποίες κάνατε, κύριε Υπουργέ, προ µηνών και είχατε
αναφέρει επί λέξει ότι «θα υπάρξουν συζητήσεις και αποφάσεις
για ένταξή του» -του έργου, δηλαδή, Καλό Νερό - Τσακώνα στη
σύµβαση παραχώρησης του Πάτρα - Πύργος αµέσως µετά την
έγκριση της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το τµήµα Πάτρα - Πύρ-
γος». 

Εγώ, κύριε Υπουργέ, δεν θα διαφωνήσω µαζί σας. Θεωρώ ότι
είναι σωστό, είναι ορθό, να αποτελεί προτεραιότητα αυτήν τη
στιγµή για την πολιτεία ο συγκεκριµένος και πολύπαθος αυτοκι-
νητόδροµος Πάτρα - Πύργος, για τον οποίο έχουµε συζητήσει
κατ’ επανάληψη και δεν έχει νόηµα αυτήν τη στιγµή να παρελ-
θοντολογήσουµε καθώς νοµίζω ότι οι πολίτες έχουν βγάλει τα
συµπεράσµατά τους, όµως, δυστυχώς, δεν έχουµε καµµία ενη-
µέρωση για το τι συµβαίνει µε το χρονοδιάγραµµα, αλλά και µε
τη µέθοδο υλοποίησης του σηµαντικού συνοδού έργου -έτσι θα
το χαρακτήριζα- που είναι ο άξονας Καλό Νερό - Τσακώνα. 

Επειδή πρόσφατα βρέθηκε στην περιοχή µας, στη Μεσσηνία -
όπου έκανε επίσκεψη αλλά παρευρέθηκε και σε εκδήλωση εκείνη
την ηµέρα στην Τρίπολη- ο Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης και
δεν ακούσαµε και από τα χείλη του κάτι νεότερο σε σχέση µε το
συγκεκριµένο έργο, θεωρώ ότι η σηµερινή µέρα είναι µια καλή
ευκαιρία µε την επίκαιρη αυτή ερώτηση για να ενηµερώσετε το
Σώµα, αλλά κυρίως να ενηµερώσετε τους πολίτες της περιοχής,
για το ποιος είναι ο σχεδιασµός του Υπουργείου για το συγκε-
κριµένο έργο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο και γνωρίζετε ότι
έχετε και δευτερολογία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Ξέρετε ότι προσπαθώ πάντα να κρατάω το χρόνο µου, οπότε
θα πάω γρήγορα στην απάντηση. 

Όλα τα έργα, κύριε Χαρίτση -νοµίζω ότι όλοι θα συµφωνήσουν
σε αυτή την Αίθουσα- όλα τα µεγάλα οδικά έργα έχουν πάντα
έναν αναπτυξιακό -αν θέλετε- χαρακτήρα. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει
κανένα µέρος στην Ελλάδα που θα πάτε και θα δείτε ένα µεγάλο
έργο υποδοµής που να µην έχει αναπτυξιακό χαρακτήρα. Όλοι
γνωρίζουν ότι ο πολλαπλασιαστής στην πραγµατική οικονοµία
ενός έργου υποδοµής υπολογίζεται γύρω στο 1,8. Εδώ, όµως,
για το συγκεκριµένο έργο, νοµίζω ότι το πιάσατε και εσείς στην
ερώτησή σας, έχουµε και µια άλλη πτυχή, έχουµε την πτυχή της
οδικής ασφάλειας. 

Αυτό που νοµίζω ότι χρειάζεται να πούµε, για να κάνουµε και
µια αναδροµή -καλό είναι να µην ξεχνάµε και τι έχει γίνει στο πα-
ρελθόν- είναι ότι ο αυτοκινητόδροµος Πύργος - Καλό Νερό - Τσα-
κώνα είχε εξαιρεθεί από το αντικείµενο της σύµβασης παρα-
χώρησης της Ολυµπίας Οδού. Οι εγκρίσεις των µελετών, καθώς
και οι περιβαλλοντολογικοί όροι είχαν εκπονηθεί στο πλαίσιο της
σύµβασης παραχώρησης. Η µελέτη προέβλεπε τότε έναν αυτο-
κινητόδροµο µε διατοµή δύο λωρίδων ανά κατεύθυνση και µε
κεντρικό διαχωριστικό στηθαίο. Προέβλεπε διαπλάτυνση της
υφιστάµενης εθνικής οδού.

Επαναλαµβάνω. Αυτό είχε γίνει και είχε εγκριθεί την εποχή του
2013 - 2014, τότε το έργο αυτό βγήκε από την παραχώρηση. Ας
µην ανατρέξουµε τώρα να πούµε πώς και γιατί. Θυµάστε. Ήµα-
σταν κάτω από ένα πολύ βαρύ µνηµόνιο και είχε γίνει επαναδια-
πραγµάτευση όλη εκείνη την εποχή.

Μετά την απένταξη του τµήµατος αυτού τι επιλογές έχουµε,
κύριε Χαρίτση; Η µία επιλογή θα ήταν να το κάνουµε ένα κλασικό
δηµόσιο έργο. Η άλλη επιλογή είναι να κάνουµε το εγκληµατικό
λάθος, που έκανε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, να το κατατµήσουµε,
όπως έγινε στο Πάτρα - Πύργος, δεν θα κάνουµε το ίδιο λάθος.
Και η άλλη επιλογή είναι να προσπαθήσουµε να το βάλουµε πίσω
εκεί που πραγµατικά κατά την άποψή µας ανήκει το έργο, δη-
λαδή στη σύµβαση παραχώρησης.

Σηµειωτέον υπάρχουν συγκεκριµένοι δείκτες βιωσιµότητας
του έργου και σύµφωνα µε τα αυστηρά κριτήρια που θέτει πλέον
ο Ευρωπαϊκός Κανονισµός 207 του 2015 δεν µπορώ να σας πω
ότι είµαι πολύ αισιόδοξος για το ότι θα µπορούσαµε αυτό το
έργο να το κάνουµε ένα κλασικό δηµόσιο έργο. Γιατί; Διότι όταν
θα πηγαίναµε να κάνουµε τις λεγόµενες ΑΚΟ, δηλαδή τις µελέ-
τες κόστους - οφέλους, όταν θα βλέπαµε τους κυκλοφοριακούς
φόρτους η εικόνα που υπάρχει είναι ότι δύσκολα θα µπορούσαµε
να εντάξουµε ένα τέτοιο έργο µε αυτά τα τεχνικά χαρακτηριστικά
στο ΕΣΠΑ, χωρίς βέβαια αυτό να σηµαίνει ότι µία τέτοια προ-
οπτική αποκλείεται. 

Εµείς, όµως, τι έχουµε κάνει τώρα; Και θα κλείσω µε αυτό,
κύριε Πρόεδρε, για να έχω χρόνο στη δευτερολογία µου. Πρώ-
τον, λύνουµε το γόρδιο δεσµό του Πάτρα - Πύργος, ένα έργο το
οποίο έχει τραβήξει τα πάνδεινα. Και τι έχουµε κάνει; Έχουµε
κάνει τρία απλά βήµατα. Πρώτον, διασφαλίσαµε τη χρηµατοδό-
τηση έτσι ώστε να µην έχουµε πρόβληµα χρηµατοδότησης µετά
το ’23. Δεύτερον, πήραµε την έγκριση από την αρµόδια γενική
διεύθυνση για να πάει πίσω το έργο στην παραχώρηση, κάτι το
οποίο σας διαβεβαιώ ήταν πολύ δύσκολο και έπειτα από επίπο-
νες διαπραγµατεύσεις. Και θέλω να πιστεύω -και πιστεύω- σύµ-
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φωνα µε όλες τις πληροφορίες που έχουµε ότι πολύ σύντοµα θα
έχουµε και το τελικό πράσινο φως από την DGComp για τα θέ-
µατα κρατικής ενίσχυσης. Και τότε εννοείται ότι θα πρέπει να βά-
λουµε µπρος να ωριµάσουµε, γιατί αυτήν τη στιγµή όπως σας
είπα δεν είναι ώριµο το έργον, οι µελέτες είναι του ’13 - ’14, να
επικαιροποιήσουµε και τον άλλον οδικό άξονα, αυτόν τον άξονα
για τον οποίον αναφέρεστε.

Και θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι αφού κλείσουµε το πρώτο
κεφάλαιο που λέγεται Πάτρα - Πύργος πολύ γρήγορα θα ανοί-
ξουµε και το κεφάλαιο του δεύτερου έργου µε προτιµητέα λύση
αυτήν της ένταξης του έργου στη σύµβαση παραχώρησης χωρίς
όµως να αποκλείουµε και την κλασική λύση του δηµοσίου έργου.
Μην ξεχνάµε ότι είναι ένα έργο προϋπολογισµού 160 εκατοµµυ-
ρίων συν 30 εκατοµµύρια απαλλοτριώσεων, ένα αρκετά αν θέ-
λετε ακριβό,  αλλά πολύ σηµαντικό έργο για την περιοχή. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Χα-

ρίτση, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι

πολύ σύντοµος. 
Το συγκεκριµένο έργο για να κατανοούν και όσοι µας παρα-

κολουθούν έχει την πολύ σηµαντική ιδιαιτερότητα ότι συνδέει ου-
σιαστικά τους δύο µεγάλους αυτοκινητόδροµους της περιοχής
της Πελοποννήσου, την Ολυµπία Οδό µε τον Μορέα. Είναι ένα
έργο, το οποίο έχει στρατηγικό χαρακτήρα και όπως είπα και
στην πρωτοβουλία µου ένα έργο το οποίο διασυνδέει την πε-
ριοχή και µε ολόκληρο το δίκτυο της Αδριατικής και της Μακρο-
περιφέρειας, το οποίο για εµάς και για όλη τη δυτική Ελλάδα
θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό

Από εκεί και πέρα βλέπω, κύριε Υπουργέ, ότι αναγνωρίζετε τη
σηµασία του έργου, αναγνωρίζετε την αξία του. Παρουσιάσατε
τρεις δυνατές προοπτικές για το συγκεκριµένο έργο. Εγώ δεν θα
διαφωνήσω ότι η ένταξη στη σύµβαση παραχώρησης της Ολυµ-
πίας θα ήταν µία λύση, η οποία θα ήταν ενδεχοµένως και πιο
επωφελής και για το δηµόσιο για να µην επωµιστεί όλο το κόστος
της εκτέλεσης του συγκεκριµένου έργου το ελληνικό δηµόσιο. 

Μιλήσατε για τις µελέτες. Θεωρώ ότι εφόσον υπάρχουν µελέ-
τες από το ’13 -’14 µια επικαιροποίηση δεν µπορεί να συνιστά
τόσο δύσκολη εργασία, η οποία δεν µπορεί να γίνει σε διάστηµα
λίγων µηνών για να προχωρήσει το συγκεκριµένο έργο.

Επισηµαίνω, λοιπόν, και πάλι ότι εφόσον το Υπουργείο προχώ-
ρησε µε τον τρόπο που προχώρησε και µε τις επιλογές που έκανε
για το Πάτρα - Πύργος -δεν θα το εξετάσω τώρα, δεν είναι αντι-
κείµενο της σηµερινής µας συζήτησης, οι πολίτες έχουν βγάλει
τα συµπεράσµατά τους- είναι τώρα η ευκαιρία χωρίς να χάσουµε
άλλο χρόνο να ολοκληρώσουµε και το συγκεκριµένο σκέλος, το
οποίο είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Σας τονίζω; λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει το Υπουργείο
πάρα πολύ σύντοµα να καταλήξει στη βέλτιστη δυνατή επιλογή
και να προχωρήσει το συγκεκριµένο έργο, ένα έργο το οποίο θα
δώσει πνοή σε µια περιοχή µε µεγάλες αναπτυξιακές δυνατότη-
τες, αλλά βεβαίως θα προσφέρει και ασφάλεια στους πολίτες
γιατί έχουν υποστεί τα πάνδεινα λόγω των προβληµάτων από την
παλαιότητα του οδικού δικτύου της περιοχής.

Περιµένουµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, την επόµενη φορά να
είστε πιο αισιόδοξος -επειδή είπατε ότι δεν είστε και πολύ αισιό-
δοξος σήµερα- να έχει προχωρήσει η διαδικασία και σύντοµα να
µπορούµε να προχωρήσουµε στην υλοποίηση αυτού του έργου. 

Σας διαβεβαιώ ότι από τη µεριά µας εµείς θα υποστηρίξουµε
µία λύση η οποία πραγµατικά θα πηγαίνει το έργο µπροστά, όχι
όµως άλλες καθυστερήσεις, όχι άλλες αβελτηρίες. Δεν χωρούν
άλλες ολιγωρίες σε τόσο σηµαντικά έργα υποδοµών. Ειδικά στην
περίοδο της κρίσης και της πανδηµίας τα τόσο σηµαντικής ανα-
πτυξιακής πνοής έργα πρέπει να προχωρούν χωρίς περαιτέρω
καθυστερήσεις. 

Προφανώς το Καλαµάτα - Ριζόµυλος - Πύλος - Μεθώνη είναι
το µεγάλο έργο της περιοχής, στο οποίο και εδώ έχουµε δει κα-
θυστερήσεις το τελευταίο διάστηµα. Και ο συγκεκριµένος άξο-
νας όµως πρέπει να προχωρήσει χωρίς περαιτέρω καθυστε-
ρήσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-
πουργέ, παρακαλώ εντός του χρόνου. Μην πάµε στα πέντε
λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Εννοείται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Κατ’ αρχάς δεν είµαι καθόλου απαισιόδοξος.
Είµαι πάρα πολύ αισιόδοξος. Σας είπα ποιες είναι οι εναλλακτικές
µας. Μάλιστα είµαι ακόµα πολύ πιο αισιόδοξος ακούγοντας τον
πρώην Υπουργό του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος στην ουσία λέει κάτι που
δεν λένε άλλοι συνάδελφοί του και αυτό τον τιµά, γιατί όπως έχω
πει πολλές φορές, εκφράζει -θα έλεγα- την πιο µετριοπαθή
πλευρά του κόµµατός του. 

Δεν µιλήσατε µε αρνητικό τρόπο για την ένταξη του έργου στη
σύµβαση παραχώρησης, κάτι το οποίο βέβαια οι συνάδελφοί σας
δεν το λένε για το Πάτρα - Πύργος. Για το Πάτρα - Πύργος σας
θυµίζω και θυµίζω σε όσους µας παρακολουθούν, ότι ενώ το
έργο ήταν έτοιµο να δηµοπρατηθεί από την κυβέρνηση Σαµαρά
- Βενιζέλου ως ενιαίο δηµόσιο έργο, για τους λόγους που δεν
είναι της παρούσης να συζητήσουµε –τους έχουµε συζητήσει αυ-
τούς τους λόγους πολλές φορές σε αυτήν την Αίθουσα- αποφά-
σισε αυτή η Κυβέρνηση να κατατµήσει το έργο. Και εµείς
βρεθήκαµε προ αδιεξόδου. Οι αρµόδιες επιτροπές στην Ευρω-
παϊκή Ένωση έχουν «αλλεργία» στις κατατµήσεις. Και είπαν πολύ
σωστά ότι εάν το έργο δεν το έχουµε τελειώσει µέχρι το 2023,
τελειώνει η χρηµατοδότηση και θα ξεκινήσουµε τη διαδικασία
της δηµοσιονοµικής διόρθωσης. 

Εποµένως εµείς πήγαµε και είπαµε τότε ότι θα βάλουµε το
έργο πίσω στην παραχώρηση και το καταφέραµε. Χαίροµαι λοι-
πόν που και εσείς ο ίδιος λέτε ότι αυτή είναι µία λύση που πρέπει
να εξετάσουµε. Εγώ, λοιπόν, λέω ότι έχουµε κλείσει ένα πολύ
σηµαντικό κεφάλαιο, που λέγεται Πάτρα - Πύργος. Κλείνουµε και
το κεφάλαιο του Καλαµάτα - Ριζόµυλος. Και σε άλλη ερώτηση
που µου είχατε κάνει, κύριε Χαρίτση, θυµάστε σας είχα πει ότι
συνεχίζουµε αυτό το έργο στα πλαίσια της δικής σας πολιτικής.
Σε µερικά έργα που θεωρούµε ότι δεν θα γινόντουσαν ποτέ, τα
σταµατάµε και τα επανασχεδιάζουµε, όπως το Πάτρα - Πύργος.
Σε έργα όµως -ήταν ένα ΣΔΙΤ που είχατε ξεκινήσει- που θεω-
ρούµε ότι είναι σωστή η διαδικασία, τα συνεχίζουµε.

Πάµε τώρα επί του συγκεκριµένου και θα κλείσω, κύριε Πρό-
εδρε. Πρέπει να εκπονήσουµε σειρά οριστικών µελετών, οι
οποίες είναι τεχνικές, υδραυλικές, µελέτες αποχέτευσης, απο-
στράγγισης, µελέτες για τη σήµανση, µελέτες για τον ηλεκτρο-
φωτισµό, το συνολικό κόστος των οποίων, µαζί µε όλες τις
γεωτεχνικές έρευνες που πρέπει να γίνουν, ανέρχονται στα έξι
εκατοµµύρια ευρώ.

Θα ήθελα σε αυτό το σηµείο να θυµίσω πως η δωρεά της «ΜΟ-
ΡΕΑΣ Α.Ε.», που διενεργήθηκε το 2016 για να καλύψει αυτό το
κόστος, ανακλήθηκε το έτος 2016 επί δικών σας ηµερών. Εδώ εί-
µαστε κι εδώ θα συµφωνήσω µαζί σας ότι το Υπουργείο άµεσα
θα βρει τους πόρους τουλάχιστον να υπάρχει µελετητική ωριµό-
τητα για το συγκεκριµένο έργο. Αφού κλείσουµε το κεφάλαιο
Πάτρα - Πύργος, η προτεραιότητά µας θα είναι αυτό το έργο,
διότι καταλαβαίνουµε και τις αναπτυξιακές προοπτικές που έχει
για την περιοχή. Καταλαβαίνουµε όµως -όπως σας είπα και πριν,
κύριε Χαρίτση- ότι είναι και ένα ζήτηµα οδικής ασφάλειας και τα
ζητήµατα οδικής ασφάλειας είναι στην προτεραιότητα αυτής της
Κυβέρνησης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τη δέκατη πέµπτη µε αριθµό 1004/30-8-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Να καταβληθούν επιτέ-
λους οι αποζηµιώσεις στους πληγέντες από τις πληµµύρες του
Οκτωβρίου και του Νοεµβρίου 2020 στην Κρήτη».

Τον λόγο έχει ο κύριος συνάδελφος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
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Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση έχει σκοπό να λάβουµε ενηµέρωση
για το πότε επιτέλους θα καταβληθούν οι αποζηµιώσεις στους
πληγέντες από τις πληµµύρες του Οκτωβρίου και του Νοεµβρίου
του 2020 στην Κρήτη µε αφορµή βεβαίως και την πρόσφατη νο-
µοθετική ρύθµιση που έγινε στη Βουλή, προκειµένου να µην
υπάρχουν αντίστοιχες καθυστερήσεις στις καταστροφές που έγι-
ναν από τις πρόσφατες πυρκαγιές. 

Αποδείχθηκε ότι η διαδικασία αυτή είναι πάρα πολύ γραφει-
οκρατική, ανεξάρτητα από προθέσεις. Το αποτέλεσµα είναι ότι
ακόµα και η οριοθέτηση των πληγέντων περιοχών έκανε περίπου
δέκα µήνες να γίνει και βεβαίως, υπάρχουν ζητήµατα, τα οποία
είχαν ξεπεραστεί εν µέρει µε τη ρύθµιση για τον Ιανό, που έγινε
στην περιοχή Θεσσαλίας, όµως τότε η Κυβέρνηση δεν δέχτηκε
να µπούν και οι καταστροφές της Κρήτης στην ίδια ρύθµιση. 

Σήµερα λοιπόν, αυτό που θέλω να µου πείτε -γιατί όπου να ‘ναι
θα χρονιάσουν οι ζηµιές- είναι σε ποιους λόγους οφείλονται
αυτές οι καθυστερήσεις ούτως ώστε να δούµε πιθανόν και θε-
σµική αλλαγή σε αυτό το σύστηµα και να µην επαναληφθεί. Όχι
βεβαίως µόνο για να δούµε αν και υπήρξαν ευθύνες προσώπων,
αλλά κυρίως για να µην επαναληφθεί στο µέλλον. 

Βεβαίως και ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα µε το οποίο θα κα-
ταβληθούν οι αποζηµιώσεις που δικαιούνται οι πληγέντες από τις
πληµµύρες του Οκτωβρίου και του Νοεµβρίου, οι οποίες βεβαίως
ζηµιές είναι διαφόρων κατηγοριών. Έχουµε τις ζηµιές που είναι
στα κτήρια γενικότερα -σπίτια, καταστήµατα- σε υποδοµές, που
είναι αρµοδιότητα αποκλειστική, αν έχω καλή πληροφόρηση, του
Υπουργείου σας. Είναι οι ζηµιές στις πρώτες ύλες, στα εµπορεύ-
µατα και στα άλλα των καταστηµάτων, που πρέπει µάλλον το
Υπουργείο Οικονοµικών να είναι αρµόδιο σε συνεργασία µε την
περιφέρεια. Είναι και ζηµιές στην οικοσκευή, που πρέπει να είναι
αρµοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών. Πρέπει να πω ότι
αυτό έχει προχωρήσει σε έναν βαθµό. Έχουν καταβληθεί απο-
ζηµιώσεις όσον αφορά τα σπίτια και τα πρώτα βοηθήµατα, τα
εξακοσάρια. Τα υπόλοιπα όλα είναι ακόµα στον αέρα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μιλάµε για να ενηµερώσουµε, κύριε Κεγκέρογλου, γιατί εσείς

είστε πολύ καλά ενηµερωµένος, για τα πληµµυρικά γεγονότα,
φαινόµενα και συµβάντα που έγιναν στην Κρήτη τον Οκτώβριο
και το Νοέµβριο. 

Πρώτον, τι κάναµε εµείς; Γιατί θυµάµαι είχαµε την ευκαιρία να
το συζητήσουµε αυτό µαζί στη Βουλή και σε προγενέστερο
χρόνο. Σε πολύ-πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα και συγκεκρι-
µένα στις 23 Νοεµβρίου ολοκληρώθηκαν οι αυτοψίες από τα ει-
δικά συνεργεία του Υπουργείου Υποδοµών. Πόσα κτήρια εξε-
τάστηκαν; Εξετάστηκαν οκτακόσια εβδοµήντα τέσσερα κτήρια
στις περιφερειακές ενότητες Ηρακλείου, Ρεθύµνου και Λασιθίου. 

Δεύτερον -εδώ απαντώ για τυχόν καθυστερήσεις, για να κατα-
λαβαίνουµε ακριβώς τι έχει συµβεί- η προβλεπόµενη διαδικασία
πρέπει να ακολουθηθεί µε έναν συγκεκριµένο τρόπο. Εξηγούµαι:
Πρώτον, η περιφέρεια γνωστοποιεί, κύριε Κεγκέρογλου, εγγρά-
φως το συµβάν και στη συνέχεια, αφού έχει έρθει σε συνεννόηση
µε τους δήµους που επλήγησαν αποστέλλει αίτηµα οριοθέτησης. 

Ξέρετε πότε έγινε αυτό, κύριε Κεγκέρογλου; Στις 26 Φεβρουα-
ρίου. Είχαµε πληµµύρες Οκτώβριο - Νοέµβριο και η διαδικασία
από την περιφέρεια και τους δήµους ολοκληρώθηκε σχεδόν έξι
µήνες µετά, και στις 18 Μαρτίου προώθησε όλα τα στοιχεία στο
Υπουργείο. 

Εµείς, από την πλευρά µας εντωµεταξύ, για να µην περιµέ-
νουµε, τι κάναµε; Συντάξαµε και προωθήσαµε άµεσα σχέδιο κοι-
νής υπουργικής απόφασης για την οριοθέτηση των πληγεισών
περιοχών. 

Τι κάναµε από τότε; Πρώτον, δηµοσιεύσαµε τον Απρίλιο, όπως
είχα δεσµευθεί προσωπικά, την ΚΥΑ µε ΦΕΚ 1763 για την οριο-
θέτηση των περιοχών, που επλήγησαν τον Οκτώβριο και τον Νο-
έµβριο. Δεύτερον, τον Ιούνιο δηµοσιεύσαµε την ΚΥΑ στο ΦΕΚ
2465/Β για τη χορήγηση της στεγαστικής συνδροµής για τα κτή-
ρια που επλήγησαν σε Ηράκλειο και Χανιά. Τρίτον, τον Ιούλιο

βγαίνει η υπουργική απόφαση από εµάς για τις προθεσµίες και
τη διαδικασία χορήγησης στεγαστικής συνδροµής.

Πού ακριβώς έχει καθυστερήσει η Κυβέρνηση, όταν περιφέ-
ρεια και δήµοι κάνανε πάνω από πέντε µήνες να οριοθετήσουν
τις περιοχές; Αντιθέτως, θα σας έλεγα ότι τη διαδικασία καταφέ-
ραµε και την ολοκληρώσαµε, διότι εν τω µεταξύ ανανεώσαµε τις
συµβάσεις του προσωπικού που υπηρετούσε στον Τοµέα Απο-
κατάστασης Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών στα Χανιά και
καλύπτουν όλη την περιοχή της Κρήτης. 

Στόχος µας τώρα, λοιπόν, είναι να δοθούν άµεσα οι σχετικές
άδειες επισκευής. Από τα τετρακόσια ογδόντα τέσσερα κτήρια
που σας ανέφερα, έχουν εγκριθεί πενήντα τέσσερα κτίρια, κύριε
Κεγκέρογλου. Θα σας έλεγα ότι τα περισσότερα από αυτά τα
κτήρια είναι τα λεγόµενα ούτε κόκκινα ούτε κίτρινα. Είναι κτήρια,
τα οποία µπορούν να κατοικηθούν άµεσα. Αυτή η διαδικασία της
στεγαστικής συνδροµής, λοιπόν, έχει ξεκινήσει άµεσα. 

Τώρα µπερδεύουµε πολλές φορές τη στεγαστική συνδροµή,
που είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Υποδοµών, αυτό που
δίνει το Υπουργείο Εσωτερικών, όπως πολύ σωστά είπατε, δη-
λαδή την οικοσκευή, που είναι από 600 ευρώ µέχρι 6.000 ευρώ,
δίδεται στους δήµους και οι δήµοι τα δίνουν στους πληγέντες
και ό,τι αφορά τις αποζηµιώσεις που δίνει το Υπουργείο Ανάπτυ-
ξης για πρώτες ύλες ή τις αποζηµιώσεις που δίνει ο ΕΛΓΑ στους
αγρότες. 

Όσο µας αφορά, λοιπόν, εµείς έχουµε ήδη καταλήξει σε όλες
τις αυτοψίες. Έχουν γίνει οι πρώτες εγκρίσεις για τους πενήντα
τέσσερις που δικαιούνται να πάρουν λεφτά και η διαδικασία έχει
ξεκινήσει.

Στη δευτερολογία µου, κύριε Κεγκέρογλου, θα σας πω και για
ποιο λόγο δεν ακολουθήθηκε στη συγκεκριµένη περίπτωση το
παράδειγµα του Ιανού στο οποίο αναφερθήκατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, το σίγουρο είναι

ότι η πολιτεία, αυτοδιοίκηση και διοίκηση, επί δέκα - έντεκα
µήνες δεν έχει αντεπεξέλθει στην υποχρέωση που είχε απέναντι
στους πληγέντες. Δεν θα διαφωνήσω µε την κατανοµή των ευ-
θυνών, ότι κακώς έγινε η καθυστέρηση και αυτό πρέπει να τύχει
νοµίζω µιας ρύθµισης. Η αυτοδιοίκηση έχει την αρµοδιότητα,
αλλά έχει και συγκεκριµένη προθεσµία. Δεν µπορεί αυτό να γί-
νεται µετά από τέσσερις µήνες. Αναφέροµαι γενικότερα, διότι
συµβαίνει και σε άλλες περιπτώσεις δυστυχώς και νοµίζω ότι τα
κλιµάκια του Υπουργείου Υποδοµών, που πράγµατι ήταν από την
πρώτη µέρα εκεί -το λέω, γιατί είχα επισκεφθεί ορισµένους από
τους πληγέντες δήµους- θα µπορούσαν να έχουν κάνει και την
εισήγηση οριοθέτησης της περιοχής, από τη στιγµή που έκαναν
τις αυτοψίες, αν υπήρξε ολιγωρία. 

Αυτό, λοιπόν, είναι ένα ζήτηµα το οποίο χρειάζεται ρύθµιση.
Δεν µπορώ να πω µε σιγουριά αν έχει αντιµετωπιστεί σε ρυθµί-
σεις που έχουν γίνει στη συνέχεια Όµως, δεν είναι δικαιολογία
για κανέναν µας αυτό το πράγµα. Το Υπουργείο στη συνέχεια,
έκανε άλλους τόσους µήνες µετά την περιφέρεια, για να βγάλει
τις δύο αποφάσεις στις οποίες αναφερθήκατε. Αυτό, λοιπόν,
είναι ένα ζήτηµα που πρέπει να το δούµε θεσµικά και να δούµε
πώς το αντιµετωπίζουµε. 

Σε σχέση µε το θέµα της διαδικασίας για την αρµοδιότητα του
Υπουργείου Υποδοµών, που αφορά τη στεγαστική συνδροµή, εί-
πατε ότι ξεκίνησε η διαδικασία και ότι έχουν υποβάλει πενήντα
τέσσερις. Θέλουµε ένα πιο σαφές χρονοδιάγραµµα, µέχρι πότε
θα υποβληθούν τα δικαιολογητικά, µέχρι πότε θα γίνει η αξιολό-
γηση, η εξέτασή τους και θέλουµε και εκτίµηση για το πότε θα
καταβληθούν οι αποζηµιώσεις. 

Κρατάω αυτό που είπατε για τις αρµοδιότητες άλλων Υπουρ-
γείων, προκειµένου να απευθυνθούµε σε αυτά. Γιατί πράγµατι,
έχουµε και µια µεγάλη καθυστέρηση για τα εµπορεύµατα, τις
πρώτες ύλες και αυτά τα οποία καταστράφηκαν στις επιχειρή-
σεις.

Ο ΕΛΓΑ φαίνεται ότι έχει προχωρήσει πιο γρήγορα αυτές τις
διαδικασίες του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, αλλά σήµερα
να ξεκαθαρίσουµε τουλάχιστον το χρονοδιάγραµµα και τη δια-

19832 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



δικασία του Υπουργείου Υποδοµών, για να είναι ενήµεροι οι πλη-
γέντες, τουλάχιστον γι’ αυτό το κοµµάτι και θα δούµε µε τον Κοι-
νοβουλευτικό Έλεγχο προς το Υπουργείο Ανάπτυξης τα άλλα
θέµατα που αφορούν τις επιχειρήσεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κύριος

Υπουργός έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Μεταφο-

ρών και Υποδοµών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, για να βάλουµε τα νούµερα σωστά -γιατί κι

εγώ ίσως έκανα ένα µικρό λάθος- ήταν οκτακόσιες εβδοµήντα
τέσσερις αυτοψίες σε κτήρια. Έγιναν µέχρι τις 23 Νοεµβρίου τα
κλιµάκια του Υπουργείου Υποδοµών. Έως σήµερα έχουν κατα-
τεθεί πενήντα µία αιτήσεις για έκδοση αδείας. Τί σηµαίνει αυτό;
Αυτό σηµαίνει οκτακόσιες εβδοµήντα τέσσερις αυτοψίες πε-
νήντα ένας δικαιούχοι -πενήντα ένας που έκαναν οι ίδιοι αίτηση-
και πρέπει να σας πω, κύριε Κεγκέρογλου, ότι πολλές από αυτές
τις αιτήσεις είναι ελλιπείς και έχουν προβλήµατα. Αυτές οι αιτή-
σεις, όµως, είναι για έκδοση αδείας επισκευής και για χορήγηση
στεγαστικής συνδροµής, οι οποίες ήδη ικανοποιούνται. Οι πρώ-
τοι τρεις φάκελοι ικανοποιούνται άµεσα. Δηλαδή, ήδη έχει ξεκι-
νήσει η καταβολή των χρηµάτων σε αρκετές περιπτώσεις. Δυ-
στυχώς, δεν είµαι σε θέση να σας πω πότε θα λήξει αυτή η δια-
δικασία, γιατί αυτή είναι µια διαδικασία στεγαστικής συνδροµής,
όπου υπάρχει µία διαδικασία µε το φάκελο του µηχανικού. Το ζή-
τηµα, όµως, είναι ότι αυτοί οι πενήντα ένας άνθρωποι που ζήτη-
σαν να αποζηµιωθούν, θα αποζηµιωθούν και ήδη έχει ξεκινήσει
η διαδικασία.

Πάµε τώρα να µιλήσουµε για τις εξαιρετικές περιπτώσεις που
δώσαµε σε µεγάλες φυσικές καταστροφές, όπως η Εύβοια και η
Καρδίτσα, εφ’ άπαξ ενίσχυση 5.000 ευρώ και 8.000 ευρώ. Αυτό,
κύριε Κεγκέρογλου, είναι για εξαιρετικές περιπτώσεις και χωρίς
να θέλω να υποτιµήσω το πληµµυρικό φαινόµενο της Κρήτης του
Οκτωβρίου και του Νοεµβρίου του 2021, από τα στοιχεία προκύ-
πτει ότι όσον αφορά τα κτηριακά δεν είχαµε µεγάλες καταστρο-
φές. Δηλαδή, δεν είχαµε κτήρια, τα οποία καταστράφηκαν
ολοσχερώς, όπως έχουµε στη Βαρυµπόµπη και στην Εύβοια µε
τις πυρκαγιές και γι’ αυτό έρχεται η Κυβέρνηση και κάνει κάτι το
οποίο είναι το παραπάνω. Έρχεται, δηλαδή και δίνει εφ’ άπαξ
πέρα από όλες τις άλλες συνδροµές και την εφ’ άπαξ συνδροµή.
Καλό είναι, βέβαια -κρατάω αυτό που είπατε- επειδή πλέον τις
φυσικές καταστροφές τις βιώνουµε πολύ συχνά, ίσως να µην νο-
µοθετούµε για εξαιρετικές περιπτώσεις και να έχουµε ένα συγ-
κεκριµένο και γενικό πλαίσιο.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε -θα καταθέσω στα Πρακτικά για τον κ.
Κεγκέρογλου τα αντιπληµµυρικά έργα- λέγοντάς σας και το επό-
µενο βήµα που έχουµε κάνει. Γιατί το Υπουργείο Υποδοµών,
πέρα από τις αυτοψίες στα κτηριακά, είναι υπεύθυνο και για τα
µεγάλα αντιπληµµυρικά έργα. Στην περιοχή της Κρήτης, λοιπόν,
έχουµε ήδη εγγράψει για τους δήµους -µόνο για τους δήµους-
25.000.000 ευρώ για την αποκατάσταση των υποδοµών των πλη-
γέντων δήµων. Εκεί περιλαµβάνονται και οδικά έργα και έργα
ύδρευσης. Άρα, οι δήµοι έχουν αυτή τη στιγµή εδώ και πολύ
καιρό στη διάθεσή τους 25.000.000 ευρώ και αυτό έρχεται να
προστεθεί, κύριε Κεγκέρογλου, σε αυτά που έχει δώσει ήδη το
Υπουργείο Ανάπτυξης, που είναι άλλα 13,8 εκατοµµύρια ευρώ
στην περιφέρεια Κρήτης και τα έχει εγγράψει στη ΣΑΕ των φυ-
σικών καταστροφών. 

Με αυτά, λοιπόν, που σας λέω νοµίζω ότι η Κυβέρνηση έχει
σταθεί στο ύψος των περιστάσεων και είµαστε από την πρώτη
στιγµή δίπλα στους πληγέντες µε τις αυτοψίες και δεν δρούµε
µόνο άµεσα, αλλά βλέπουµε και µακροπρόθεσµα τι έργα πρέπει
να γίνουν και γι’ αυτό σας αναφέρω και καταθέτω στα Πρακτικά
αυτά τα αντιπληµµυρικά έργα, τα οποία έχουµε δώσει στους δή-
µους να τα εκτελέσουν αυτοί.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό  ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτι-
κών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να σηµει-
ώσω τώρα, µε βάση την ενηµέρωση του Γενικού Γραµµατέα της
Ειδικής Γραµµατείας της Κυβέρνησης, ότι η πρώτη υπ’ αριθµόν
1005/30-8-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευ-
τού Πέλλας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεοδώρας
Τζάκρη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Κατασκευή
του φράγµατος Αλµωπαίου (Καλής), δεν θα απαντηθεί λόγω
αναρµοδιότητας.

Επίσης, ο κ. Ιωάννης Παππάς έχει ζητήσει ολιγοήµερη άδεια
απουσίας του στο εξωτερικό για οικογενειακούς λόγους.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς,

το Σώµα ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Προχωράµε στην τρίτη επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου µε

αριθµό 996/30-8-2021 του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Λεωνίδα Στολτίδη προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων µε θέµα: «Να
ανακληθεί η απόλυση του Προέδρου του Συνδικάτου Εργατοϋ-
παλλήλων Μεταλλείων και Λατοµείων Βορείου Ελλάδος και να
προστατευθεί το δικαίωµα στη δουλειά και συνδικαλιστική δρά-
ση». 

Κύριε Στολτίδη, έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία σας και
τρία για τη δευτερολογία σας.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, εδώ έχουµε µια πρωτοφανή πρακτική, γιατί

δεν πρόλαβε να στεγνώσει το µελάνι του νόµου-εκτρώµατος Χα-
τζηδάκη και άρχισε ήδη η αντεργατική του λειτουργία. Με βάση
αυτόν τον νόµο, η ιταλικών συµφερόντων εργολαβική εταιρεία
«EDILMAC», που δραστηριοποιείται στο µεταλλείο Ολυµπιάδας
«Ελληνικός Χρυσός» προχώρησε στην απόλυση ενός όχι οποιου-
δήποτε εργαζόµενου -όχι ότι σηµασία σε σχέση µε αυτό που ση-
µατοδοτεί- ο οποίος είναι ταυτόχρονα Πρόεδρος του Συνδικάτου
Εργατοϋπαλλήλων Μεταλλείων και Λατοµείων Βορείου Ελλάδος
και µέλος του διοικητικού συµβουλίου της Οµοσπονδίας Μεταλ-
λωρύχων Ελλάδας. 

Ο συγκεκριµένος εργαζόµενος µε την ειδικότητα του τεχνικού
ασφαλείας και ως συνδικαλιστής ανέδειξε ως όφειλε τα προβλή-
µατα υγιεινής και ασφάλειας του χώρου δουλειάς και απαίτησε
τη λήψη µέτρων. Αυτή είναι η πραγµατική αιτία της εκδικητικής
απόλυσής του από την εργολαβική εταιρεία και όχι οι προκλητι-
κές και γελοίες προφάσεις της εταιρείας ότι τάχα, ο εργαζόµε-
νος δεν τηρεί τις υποχρεώσεις του, µιας εργολαβική εταιρεία, η
οποία µε την ανοχή της «Ελληνικός Χρυσός» καταστρατηγεί συ-
στηµατικά τα µέτρα ασφάλειας των εργατών, θεωρώντας την
υγεία και την ασφάλεια των εργαζοµένων ως περιττό κόστος. 

Η εταιρεία έχει βάλει στο στόχαστρο τη συλλογική οργάνωση
των εργαζοµένων και τους εκλεγµένους συνδικαλιστές. Είναι η
δεύτερη φορά τους τελευταίους τέσσερις µήνες, που επιχειρεί-
ται η απόλυση του προέδρου ενός συνδικάτου, που έχει στην
προµετωπίδα του ζητήµατα υγιεινής και ασφάλειας των εργαζο-
µένων και παλεύει, από την ίδρυσή του, µε σηµαντικές επιτυχίες,
ακόµη και για τα στοιχειώδη δικαιώµατα τους. 

Αποδεικνύεται για ακόµη µια φορά ότι η καπιταλιστική σας
ανάπτυξη βασίζεται στην αντεργατική εκµετάλλευση την τροµο-
κρατία και τον αυταρχισµό. Αποκαλύπτεται πολύ γρήγορα ότι η
πρόσφατα ψηφισµένη σύµβαση µεταξύ ελληνικού δηµοσίου και
της εταιρείας «Ελληνικός Χρυσός», η οποία συνεχίζει το έγκληµα
της παράδοσης ενός κρίσιµου και µη ανανεώσιµου ορυκτού
πόρου στους επιχειρηµατικούς οµίλους, απαιτεί σιγή ιχθύος από
τους εργαζόµενους και από την κοινωνία την τυφλή αποδοχή της
κατάστασης. 

Με βάση τα παραπάνω ρωτάσθε, κύριε Υπουργέ: τι θα κάνει
το Υπουργείο και η Κυβέρνηση, ώστε άµεσα να ανακληθεί η εκ-
δικητική απόλυση του εργαζοµένου και συνδικαλιστή στην εργο-
λαβική εταιρεία «EDILMAC» και να εφαρµοστούν, χωρίς εκπτώ-
σεις, όλα τα απαραίτητα µέτρα υγιεινής και ασφάλειας στα µε-
ταλλεία της Ολυµπιάδας και σε όλους τους εργασιακούς χώρους
της «Ελληνικός Χρυσός». 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
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Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Παρακαλώ και εσάς να είστε εντός του
χρόνου των τριών λεπτών. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα
προσπαθήσω να είµαι εντός του χρόνου. 

Αξιότιµε, κύριε Στολτίδη, οι εργασιακές σχέσεις, αλλά και ο
ρόλος της Επιθεώρησης Εργασίας στην τήρηση της σχετικής νο-
µοθεσίας είναι αναµφίβολα κρίσιµα ζητήµατα, ιδίως σε ένα περι-
βάλλον όπως αυτό που βιώνει η ελληνική κοινωνία τους τε-
λευταίους δεκαοκτώ µήνες. Μάλιστα, σε έναν ιδιαίτερο εργα-
σιακό χώρο, όπως είναι τα λατοµεία, όπου υπάρχει αυξηµένο πε-
ριβαλλοντικό ενδιαφέρον, τα ζητήµατα ασφάλειας και ευρύτερα
τήρησης της εργατικής νοµοθεσίας αποκτούν ακόµα µεγαλύ-
τερη σηµασία. Επισηµαίνω την περιβαλλοντική διάσταση του ζη-
τήµατος, διότι επί του συγκεκριµένου θέµατος υπάρχει και αρ-
µοδιότητα του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, το
οποίο επίσης µας παρείχε σχετική ενηµέρωση για το θέµα. 

Σύµφωνα µε την ενηµέρωση αυτή στις 11 Ιανουαρίου 2021 κα-
τατέθηκε αναφορά του επαγγελµατικού σωµατείου Συνδικάτο
Εργατοϋπαλλήλων Μεταλλείων και Λατοµείων Βορείου Ελλάδος
προς τη Γενική Διεύθυνση Επιθεωρητών Ελεγκτών του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Στο έγγραφο αυτό αναφέ-
ρεται ότι «Η εταιρεία «EDILMAC LIMITED», υποκατάστηµα Ελ-
λάδας, δεν λαµβάνει όλα τα απαραίτητα µέτρα προστασίας για
την υγιεινή και ασφάλεια των εργαζοµένων της». 

Από πλευράς του Υπουργείου Περιβάλλοντος στις 15 Φε-
βρουαρίου 2021 ζητήθηκε από την εταιρεία «Ελληνικός Χρυσός»
αναλυτική ενηµέρωση σχετικά µε την καταγγελία. Επιπλέον, επι-
σηµάνθηκε στην εταιρεία, δηλαδή στην «Ελληνικός Χρυσός» η
υποχρέωση ελέγχων της τήρησης των µέτρων ασφαλείας σε θέ-
σεις όπου διενεργούνται εργασίες από εργολάβους, όπως η
«EDILMAC». 

Σε απάντηση του ανωτέρω εγγράφου στις 12 Μαρτίου 2021 η
εταιρεία «Ελληνικός Χρυσός» απάντησε µε έγγραφο, όπου ανα-
φέρονται όλες οι ενέργειες στις οποίες έχει η ίδια προβεί ως
προς τον έλεγχο της τήρησης των µέτρων ασφαλείας και των
συνθηκών εργασίας των εργολάβων. Ωστόσο, στις 8 Απριλίου
2021 το Συνδικάτο Εργατοϋπαλλήλων Μεταλλείων και Λατοµείων
Βορείου Ελλάδος υπέβαλε καταγγελία όπου αναφέρεται ότι στις
26 Μαρτίου η εταιρεία «EDILMAC»  και η «Ελληνικός Χρυσός»
δεν επιτρέπουν την είσοδο σε δύο εργαζόµενους να εργαστούν
µέχρι να διερευνήσουν το περιστατικό, χωρίς µάλιστα να έχουν
προσδιορίσει -όπως καταγγέλλει το συνδικάτο- το χρονικό διά-
στηµα αυτής της διαδικασίας. 

Τελικά στις 16 Απριλίου το Υπουργείο Περιβάλλοντος και
Ενέργειας ενηµερώθηκε από το Συνδικάτο πως η εταιρεία έχει
άρει τις απαγορεύσεις για τους εν λόγω εργαζόµενους από τις
10 Απριλίου 2021 και έτσι, αυτοί προσέρχονται κανονικά για ερ-
γασία. 

Ωστόσο, όπως αναφέρετε κι εσείς, κύριε Στολτίδη, στην ερώ-
τησή σας, στις 28-7-2021 η «EDILMAC» προχώρησε, για δεύτερη
φορά σε τέσσερις µήνες, σε απόλυση του προέδρου του συνδι-
κάτου και τεχνικού ασφαλείας της εταιρείας. Μετά από αυτό το
γεγονός, το ζήτηµα βρίσκεται στο στάδιο της διενέργειας εργα-
τικής διαφοράς. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία που απέστειλε στο Σώµα Επιθεώρη-
σης Εργασίας, το Τµήµα Επιθεώρησης Εργασιακών Σχέσεων
Χαλκιδικής, στις 27-8-2021 συζητήθηκε η εν λόγω εργατική δια-
φορά µεταξύ του εργαζοµένου και της εταιρείας. Κατά τη συζή-
τηση, η εταιρεία υπέβαλε υπόµνηµα, ενώ τοποθετήθηκε και ο
εργαζόµενος, ο οποίος κατέθεσε υπόµνηµα -αυτό όµως κατατέ-
θηκε µόλις την Παρασκευή, δηλαδή, στις 3-9-2021.

Η τοποθέτηση της επιθεωρήτριας εργασιακών σχέσεων, που
διαχειρίζεται την υπόθεση, προφανώς θα ακολουθήσει µετά την
υποβολή του υποµνήµατος του εργαζοµένου. Όµως, ακριβώς
επειδή µιλάµε για ένα ιδιαίτερο εργασιακό χώρο, όπως τα µεταλ-
λεία, θα υπάρξει προηγουµένως και αλληλογραφία µε την Επι-
θεώρηση Μεταλλείων που ανήκει στο Υπουργείο Περιβάλλοντος
και Ενέργειας. 

Ωστόσο, κλείνοντας την πρωτολογία µου, θα ήθελα να επιση-
µάνω ότι ήδη η επιθεωρήτρια εργασιακών σχέσεων έχει ζητήσει

από την επιχείρηση την επανεξέταση του ζητήµατος της απόλυ-
σης του συγκεκριµένου εργαζοµένου.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι µε την

αναφορά σας επιβεβαιώνετε τις καταγγελίες, αλλά ο νόµος σας
δεν επιτρέπει την επαναπρόσληψη, ακόµα και αν δικαιωθεί ο ερ-
γαζόµενος. 

Νοµίζουµε ότι είναι προκλητική και επαίσχυντη από την
πλευρά της Κυβέρνησης η επιλογή της από το αντεργατικό τε-
ρατούργηµα που ψήφισε να ενεργοποιήσει µε πρώτη εγκύκλιο
το κυνήγι της συνδικαλιστικής δράσης. Δεν µπορούν να περιµέ-
νουν φυσικά ούτε λεπτό τα κοράκια των επιχειρηµατικών οµίλων.
Θέλουν να ξεµπερδέψουν µε την οργάνωση των εργαζοµένων
και τις διεκδικήσεις τους. 

Και αυτή την απόλυση, κύριε Υπουργέ, την κάνατε εσείς, η Κυ-
βέρνηση. Δεν µπορούσε να την κάνει εργοδοσία και την κάνατε
εφικτή και χωρίς τη δυνατότητα επαναπρόσληψης. Γιατί αυτό;
Γιατί ως επιστήµονας, ως ειδικευµένος τεχνικός ασφαλείας, ο
συγκεκριµένος πρόεδρος έπραξε το καθήκον του. Υπηρέτησε
αυτά που σπούδασε. Δεν έκανε βήµα πίσω από τη φροντίδα για
την υγεία και την ασφάλεια των εργαζοµένων στην εργασία τους.
Κατάφερε µαζί µε τους εργαζόµενους και έφτιαξαν σωµατείο,
για να µπορέσουν να τα διεκδικήσουν. Με τους αγώνες τους άρ-
χισαν να καταφέρνουν και νίκες.

Κι εσείς στην εργοδοσία, που δεν υπέγραφε για δύο ολόκληρα
χρόνια τα τεχνικά δελτία του συγκεκριµένου τεχνικού ασφαλείας,
του απολυµένου -διότι θεωρεί τη ζωή και την υγεία του εργάτη
κόστος-, της δώσατε όλα τα όπλα για να τους ξεκάνει. 

Τι ζητάνε οι εργάτες, κύριε Υπουργέ, στα µεταλλεία, το πιο
σκληρά εργαζόµενο δυναµικό; Παροχή γάλακτος για τη µερική
αποκατάσταση της τσακισµένης από τις συνθήκες στα έγκατα
της γης υγείας τους, υποστήριξη των στοών για να µη θαφτούν
ζωντανοί, εγκατάσταση τηλεφώνου έκτακτης ανάγκης, µη ταυ-
τόχρονη λειτουργία πολλών µηχανηµάτων για να µην πνίγονται
από τα καυσαέρια, τήρηση ωραρίων, πληρωµή µε προσαύξηση
τα Σάββατα, λήψη αντι-COVID µέτρων και καλύτερο µισθό, γιατί
µε αυτόν δεν µπορούν να ζήσουν. 

Κι αυτά, κύριε Υπουργέ, τα αυτονόητα τα κατήγγειλαν πολλές
φορές στην Επιθεώρηση Μεταλλείων Βορείου Ελλάδος, η οποία
δεν πάτησε το πόδι της ποτέ! Είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ,
αυτά το 2001, πραγµατικά; Το αντιλαµβάνεται ο καθένας. Είναι
δυνατόν να τα διεκδικούν το 2021 οι εργάτες; Νοµίζουµε ότι απο-
τελεί αίσχος. 

Θέλετε να στείλετε το µήνυµα ότι µια επιχείρηση µπορεί να λη-
στεύει τον αµύθητο λαϊκό πλούτο -το χρυσό, στην προκειµένη
περίπτωση-, να καταστρέφει βαθιά το περιβάλλον για δεκαετίες
και να µην της καίγεται καρφί για την υγεία και τη ζωή αυτών των
ανθρώπων, των εργαζοµένων, των εργατών, στους οποίους οφεί-
λουν την ίδια τους την ύπαρξη και οι µέτοχοι - ιδιοκτήτες και διά-
φορα κάθε λογής τσιράκια τους, αλλά και το ίδιο τους το
πολιτικό προσωπικό; Και αυτοί το µόνο που προσφέρουν είναι να
λυµαίνονται το µόχθο των εργατών και όποιον δεν του αρέσει και
διεκδικεί, να τον στέλνετε στην ανεργία, στην ανέχεια και στην
εξαθλίωση, χωρίς επιστροφή. 

Κύριε Υπουργέ, ξαναλέµε, εσείς κάνατε την απόλυση, η ίδια η
Κυβέρνηση, και δεν υπάρχει άλλος δρόµος από το να την πάρετε
πίσω. Το λέµε καθαρά. Ανοίγετε τον ασκό του Αιόλου. Η απόλυση
αυτή δεν αποτελεί µόνο άγρια εκµετάλλευση. Μηδενίζει την αξία
της ίδιας της ζωής του εργάτη, του µόνου παραγωγού όλου του
πλούτου. Οι εργαζόµενοι -λέµε- πέρασαν πάνω από όλα τα τείχη
καταστολής που τους έχετε στήσει κατά καιρούς όλες οι κυβερ-
νήσεις και θα περάσουν πάνω και από αυτό. Δεν έχουν άλλωστε
άλλη επιλογή. Και το ΚΚΕ θα συνδράµει σε αυτή την κατεύθυνση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Στολτίδη, όπως ανέφερα και στην πρωτολογία µου, τα
ζητήµατα των εργασιακών σχέσεων και η διασφάλιση της τήρη-
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σης της εργατικής νοµοθεσίας βρίσκονται στην κορυφή της
ατζέντας του Υπουργείου

Όµως, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων έχει
ένα συγκεκριµένο ρόλο στα θέµατα αυτά. Το Υπουργείο νοµο-
θετεί, ελέγχει την τήρηση της νοµοθεσίας -κυρίως µέσω του Σώ-
µατος Επιθεώρησης Εργασίας-, αλλά οι παρεµβάσεις του έχουν
όρια, τα οποία δεν µπορεί και δεν πρέπει να ξεπεραστούν. Μετά
από τα όρια αυτά, αρµόδια για την επέλαση αντίστοιχων διαφο-
ρών είναι η ελληνική δικαιοσύνη. 

Όµως, κύριε Στολτίδη, επειδή αναφέρεστε και στα θέµατα
συνδικαλιστικής ελευθερίας και στις διατάξεις του εργασιακού
νοµοσχεδίου που ψηφίστηκε πρόσφατα, θα ήθελα να κάνω µε-
ρικές επισηµάνσεις προς αποκατάσταση της αλήθειας και για
την αποφυγή δηµιουργίας λανθασµένων εντυπώσεων. 

Η συνδικαλιστική ελευθερία στην Ελλάδα και η συνδικαλιστική
δράση κατοχυρώνονται στο Σύνταγµα και προστατεύονται από
τις διεθνείς συµβάσεις εργασίας. Σας θυµίζω δε ότι σύµφωνα µε
το άρθρο 28 του Συντάγµατος, οι διεθνείς συµβάσεις που υπο-
γράφει η χώρα υπερισχύουν κάθε αντίθετης διάταξης νόµου. 

Παράλληλα, σχετικά µε τις καταγγελίες στις σχέσεις εργασίας
υπάρχει ρητή απαγόρευση καταγγελίας για νόµιµη συνδικαλι-
στική δράση. Η ρητή αυτή απαγόρευση περιλαµβάνεται και στον
ν.4808/21, τον νόµο Χατζηδάκη που ψηφίστηκε πρόσφατα και
συγκεκριµένα στο άρθρο 88. Ωστόσο, η ύπαρξη αιτιώδους συν-
δέσµου µεταξύ της συνδικαλιστικής δράσης και της καταγγελίας
της σχέσης εργασίας είναι κάτι που κρίνεται δικαστικά και ακρι-
βώς εκεί βρίσκεται και το όριο παρέµβασης του Υπουργείου Ερ-
γασίας. Όµως, καλό θα είναι να γνωρίζουµε τι συµβαίνει πραγ-
µατικά σχετικά µε όσα αναφέρετε στην ερώτησή σας για τον
πρόσφατο εργασιακό νόµο. 

Οι συνδικαλιστές µε τον νέο νόµο εξακολουθούν να έχουν
πολύ ισχυρή προστασία από την απόλυση. Το άρθρο 88 του
ν.4808 που ανέφερα προηγουµένως τροποποίησε το άρθρο 14
του ν.1264 και πλέον προβλέπεται στην παράγραφο 10 του τρο-
ποποιηθέντος άρθρου ότι η προστασία των συνδικαλιστών από
την απόλυση εξοµοιώνεται µε την προστασία των εγκύων, δη-
λαδή µπορεί να γίνει µόνο για σπουδαίο λόγο.

Στην ίδια παράγραφο προβλέπεται ότι συνδικαλιστής που απο-
λύθηκε µπορεί να αµφισβητήσει το κύρος της απόλυσής του µε
την ταχύτατη διαδικασία που ισχύει και για τις απεργίες. Εποµέ-
νως, ο απολυθείς συνδικαλιστής θα µπορέσει να προβάλει τους
ισχυρισµούς του ενώπιον του αρµόδιου δικαστηρίου πολύ σύν-
τοµα και αν δικαιωθεί, προφανώς θα επανέλθει ταχύτατα στη
θέση του.

Εν κατακλείδι, µε τον νέο εργασιακό νόµο ούτε διώκεται ούτε
περιορίζεται η συνδικαλιστική δράση ούτε µειώνεται η προστα-
σία που παρέχεται στους συνδικαλιστές έναντι απόλυσης. Αυτά
προς αποκατάσταση της αλήθειας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε πάρα πολύ. 
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 1006/30-8-2020 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Παναγιώτη (Πάνου) Σκου-
ρολιάκου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέ-
µα: «Τι συµβαίνει µε το Τατόι τελικά;».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά και σας πα-
ρακαλώ να είστε και εσείς εντός του χρόνου σας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, το θέµα της ερώτησης είναι τι συµβαίνει τε-
λικά µε το Τατόι. Σύµφωνα µε δελτίο Τύπου που εκδόθηκε από
το Υπουργείο Πολιτισµού, στο οποίο είστε Υπουργός, στις 5 Αυ-
γούστου αµέσως µόλις εκδηλώθηκε φωτιά στην περιοχή της Βα-
ρυµπόµπης και λόγω της γειτνίασης της περιοχής µε το κτήµα
Τατοΐου, οι αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού σε συνεννόηση µε την Υπουργό Λίνα Μενδώνη απο-
µάκρυναν για προληπτικούς λόγους αντικείµενα ιδιαίτερης ιστο-
ρικής και καλλιτεχνικής αξίας από τους χώρους φύλαξής τους
εντός του ιστορικού πυρήνα του κτήµατος.

Η επιχείρηση για προληπτικούς, επίσης, λόγους πραγµατοποι-

ήθηκε κατά τις νυχτερινές ώρες παρουσία της Υπουργού. Ο συ-
στηµατικός τρόπος καταγραφής, τεκµηρίωσης και αποθήκευσης
των αντικειµένων, όπως έχει οργανωθεί στους χώρους φύλαξής
τους από τη Διεύθυνση Συντήρησης Αρχαίων και Νεότερων Μνη-
µείων του Υπουργείου, επιτρέπει την άµεση και ασφαλή µετα-
φορά τους. Τα αντικείµενα θα επιστρέψουν στο Τατόι µόλις το
επιτρέψουν οι συνθήκες. Παράλληλα, αποµακρύνθηκαν ευαί-
σθητα όργανα και εξοπλισµός των υπηρεσιών του Υπουργείου.
Όπως επικαλείται το Υπουργείο, η υπογειοποίηση των καλωδίων
του κτήµατος, η συστηµατική αποψίλωση σε όλη την έκτασή του
και η δηµιουργία αντιπυρικών ζωνών, εργασίες που πραγµατο-
ποιήθηκαν την περίοδο Μαΐου - Ιουλίου 2021, ήταν καθοριστικοί
παράγοντες για την προστασία του κτήµατος. 

Τι συνέβη τελικά από όσα µε µεγάλη σπουδή ανακοίνωσε το
Υπουργείο; Απολύτως τίποτα, όπως περιέγραψε την επόµενη
µέρα και στο ρεπορτάζ η εφηµερίδα «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», αλλά και
όπως παραδέχτηκε µε πρόσφατο δελτίο Τύπου το Υπουργείο. Το
Τατόι κάηκε, το φυσικό περιβάλλον καταστράφηκε, ενώ κατα-
στράφηκαν ολοσχερώς και δύο κοντέινερ που βρίσκονταν στον
προαύλιο χώρο, σύµφωνα µε το ρεπορτάζ της εφηµερίδας, γε-
γονός το οποίο αποκρύπτει το Υπουργείο Πολιτισµού.

Επίσης, γεννώνται ερωτήµατα σχετικά µε την κατάργηση της
επιτροπής ειδικών επιστηµόνων και υπηρεσιακών στελεχών του
Υπουργείου Πολιτισµού για την προστασία, συντήρηση και ανά-
δειξη των πολιτιστικών αγαθών του κτήµατος Τατοΐου που είχε
συστήσει ο ΣΥΡΙΖΑ για την αντιµετώπιση ζητηµάτων που για χρό-
νια ήταν σε εκκρεµότητα από τις προηγούµενες κυβερνήσεις και
ενώ η κ. Μενδώνη ήταν Γενική Γραµµατέας του Υπουργείου. 

Τα περισσότερα από αυτά µεταφέρθηκαν ύστερα από εισή-
γηση της επιτροπής και αποθηκεύτηκαν σε ασφαλές κτήριο στην
Αθήνα και συγκεκριµένα στις εγκαταστάσεις του Μουσείου Ελ-
ληνικής Λαϊκής Τέχνης.

Παράλληλα, φαίνεται πως υπάρχουν ευθύνες της Υπουργού
Πολιτισµού για την πιθανή καταστροφή κειµηλίων και λοιπών αν-
τικειµένων, πέραν των δύο κοντέινερ που καταστράφηκαν από
την πυρκαγιά.

Με βάση, λοιπόν, τα παραπάνω ερωτάται η κυρία Υπουργός -
κι εκεί τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- πρώτον, ποια ήταν τα µέτρα πυ-
ρασφαλείας που είχε λάβει το Υπουργείο Πολιτισµού σε συνερ-
γασία µε το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και, δεύτερον,
για ποιο καταργήθηκε η ειδική επιστηµονική επιτροπή που είχε
δηµιουργηθεί στο Υπουργείο Πολιτισµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, σας παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Κάνω τις ερωτή-
σεις µου, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε ήδη
ξεπεράσει τον χρόνο σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Τελείωσα, κύριε
Πρόεδρε. Είναι τέσσερις γραµµές, θα τις είχα πει.

Τρίτον, για ποιο λόγο µεταφέρθηκαν αντικείµενα µεγάλης
αξίας ξανά στον χώρο του κτήµατος Τατοΐου, ενώ ο χώρος δεν
ήταν διαµορφωµένος να τα φιλοξενήσει; Ποια αντικείµενα του
κτήµατος µεταφέρθηκαν στις 5 Αυγούστου; Μεταφέρθηκαν όλα
ή κάποια έµειναν πίσω και τελικά καταστράφηκαν µέσα στα κον-
τέινερ;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, να απαντήσω συγκεκριµένα στις ερωτήσεις

σας και στη δευτερολογία, αν χρειαστεί, λέµε και µερικά πράγ-
µατα ακόµα.

Στο πλαίσιο των εργασιών αποκατάστασης του κτήµατος και
σε συνεργασία µε το Δασαρχείο της Πάρνηθας, ήδη από τον Ιού-
λιο του 2019 πραγµατοποιείται καθαρισµός από πεσµένα δέντρα,
δέντρα σε αποσύνθεση κλαδιά σπασµένα, κλεισµένα µονοπάτια.
Αυτός ο καθαρισµός τα προηγούµενα χρόνια δεν γινόταν. Καθα-
ρισµός είχε προηγηθεί της καταιγίδας «Μήδεια», η οποία όµως
προκάλεσε και νέες µεγάλες καταστροφές. Ως εκ τούτου απο-
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φασίστηκε ότι εκτός από το έργο των δασοκοµικών εργασιών κα-
θαρισµού και της αντιπυρικής προστασίας ήταν απαραίτητος ο
συστηµατικός καθαρισµός του ιστορικού πυρήνα.

Στις αρχές Ιουλίου του 2021 ολοκληρώθηκαν οι εκτεταµένοι
καθαρισµοί στον ιστορικό πυρήνα µε καθαρισµούς από ξερά
χόρτα και κλαδιά και κοπή και κλαδέµατα επικίνδυνων δέντρων
πλησίον των κτηρίων και των αποθηκευτικών χώρων κατόπιν έγ-
κρισης του Δασαρχείου Πάρνηθας. Παράλληλα, η Γενική Γραµ-
µατεία Πολιτικής Προστασίας προχώρησε πριν την έναρξη της
αντιπυρικής περιόδου σε καθαρισµούς, διάνοιξη µονοπατιών και
δηµιουργία αντιπυρικών ζωνών τόσο στον ιστορικό πυρήνα, όσο
και στο σύνολο του κτήµατος. 

Σηµειώνω ότι τα τελευταία σαράντα χρόνια δεν είχε γίνει καµία
ενέργεια καθαρισµού του δάσους και δηµιουργίας αντιπυρικής
προστασίας. 

Η φωτιά στο Τατόι ξεκίνησε το µεσηµέρι στις 3-8-2021 και
έσβησε εντελώς τα ξηµερώµατα στις 4-8-2021, για να υπάρξει
ένας δεύτερος κύκλος το απόγευµα της Πέµπτης στις 5-8-2021
και την Παρασκευή στις 6-8-2021. 

Είναι προφανές ότι η υπογειοποίηση των δικτύων του ΔΕΔ-
ΔΗΕ, την οποία κάναµε εντός του κτήµατος, η συστηµατική απο-
ψίλωση, ο καθαρισµός και η δηµιουργία αντιπυρικών ζωνών
αποτέλεσαν παράγοντες που συνετέλεσαν στον περιορισµό των
ζηµιών. 

Σε ό,τι αφορά την κατάργηση της ειδικής επιστηµονικής επι-
τροπής, σας ενηµερώνω ότι τελευταία αποτελείτο κατά βάση
από υπηρεσιακούς παράγοντες του Υπουργείου, οι οποίοι είναι
αρµόδιοι και σήµερα για την αποκατάσταση του κτήµατος. Είναι
τα ίδια πρόσωπα που εκτελούν και σήµερα το όλο πρόγραµµα
του Τατοΐου. Απλώς, δεν συνιστούν επιτροπή, διότι παρέλκει η
συγκρότηση επιτροπής αποτελούµενης από τους αρµόδιους
υπηρεσιακούς παράγοντες που είναι εκ των πραγµάτων εµπλε-
κόµενοι. Ένα εξωυπηρεσιακό µέλος είναι και σήµερα πολύτιµος
συνεργάτης ως εµπειρογνώµων του Υπουργείου και µάλιστα σε
αντίθεση µε το παρελθόν όπου µία φορά συµµετείχε στην επι-
τροπή, σήµερα παρευρίσκεται σε συνεχείς συναντήσεις.

Σχετικά µε τη µεταφορά των αντικειµένων που αναφέρετε στην
ερώτησή σας, αποφασίστηκε τον Δεκέµβρη του 2016, ενώ η επι-
τροπή -η δική σας- ξεκίνησε τις εργασίες της τον Ιανουάριο του
2017. Εποµένως, η µεταφορά αποφασίστηκε από την τότε πολι-
τική ηγεσία. Μεταφέρθηκαν -όσα µεταφέρθηκαν- αντικείµενα στο
Μουσείο Νεότερου Ελληνικού Πολιτισµού για προσωρινή φύ-
λαξη, παρά τις εισηγήσεις των αρµοδίων υπηρεσιών του Υπουρ-
γείου που ήταν απολύτως αντίθετες. 

Να σηµειώσω ότι ο αριθµός των έξι χιλιάδων δεν σώζει τα
πάνω από εκατό χιλιάδες αντικείµενα. Η µεταφορά περιορισµέ-
νου αριθµού αντικειµένων δηµιουργούσε τεράστια προβλήµατα,
επιστηµονικά και µεθοδολογικά, τα οποία είχαν από τότε επιση-
µανθεί από τις υπηρεσίες του Υπουργείου. Σηµειώνω ότι τα αν-
τικείµενα που µεταφέρθηκαν στο ΜΝΕΠ δεν είχαν συντηρηθεί,
όπως αναφέρετε στην ερώτηση. Επίσης, η επιλογή έγινε τυχαία
και χωρίς κριτήρια. Άρα δεν υπήρχε καν αντιπροσώπευση της
συλλογής.

Ο διαθέσιµος αποθηκευτικός χώρος του κτηρίου δεν πληροί
τις προϋποθέσεις σε υποδοµές προκειµένου να πραγµατοποι-
ηθούν οι προβλεπόµενες εργασίες για το άνοιγµα των κιβωτίων,
την καταγραφή, τη φωτογράφιση και εκτέλεση εργασιών συντή-
ρησης και συσκευασίας των αντικειµένων. Ακόµα και ο τρόπος
αποθήκευσης στον συγκεκριµένο χώρο ήταν προβληµατικός και
επιβαρυντικός για τα ίδια τα αντικείµενα. Αντίθετα, στο κτήµα και
ιδιαίτερα το 2020 και το 2021 δηµιουργήθηκαν σύγχρονοι απο-
θηκευτικοί χώροι. Μετά από εισήγηση των αρµόδιων υπηρεσιών
και προκειµένου να τηρηθεί η δεοντολογία στη συντήρηση και
την καταγραφή, επέστρεψαν όλα τα αντικείµενα στους συγκε-
κριµένους χώρους. Αυτό επιβάλλει η δεοντολογία, αυτό επιβάλ-
λει η επιστήµη.

Από την πρώτη στιγµή της εκδήλωσης της πυρκαγιάς και πριν
η τελευταία επεκταθεί εντός του κεντρικού ιστορικού πυρήνα
όπου χωροθετούνται τα κτήρια, οι αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου και εγώ προσωπικά βρεθήκαµε στο κτήµα προκειµέ-
νου σε συνεργασία µε την Πυροσβεστική να βοηθήσουµε στη

διαχείρισή της. Στο πλαίσιο αυτό αποφασίστηκε η αποµάκρυνση
για προληπτικούς λόγους αντικειµένων ιδιαίτερης ιστορικής και
καλλιτεχνικής αξίας τα οποία ήταν πάρα πολύ εύκολο να κλα-
πούν. Ξέρουµε ότι σε τέτοιες περιπτώσεις η κλοπή είναι κάτι συ-
νηθισµένο. Επιπλέον αποµακρύνθηκαν ευαίσθητα όργανα και
εξοπλισµός των υπηρεσιών του Υπουργείου και προφανώς αυτό
στο οποίο επανέρχοµαι και το σηµειώνω είναι ότι ο συστηµατικός
τρόπος καταγραφής, τεκµηρίωσης και αποθήκευσης των αντι-
κειµένων που γίνεται από το 2020 επέτρεψε την πάρα πολύ εύ-
κολη αποµάκρυνση των συγκεκριµένων µικρών και ευαίσθητων
αντικειµένων.

Όσον αφορά το πρόβληµα µε τον οικίσκο, το οποίο και εσείς
αναφέρετε στην ερώτησή σας, να πω ότι κατεστράφη ένας οικί-
σκος στον οποίον υπήρχε οικοσκευή και µαγειρικά σκεύη, διά-
φορες συσκευές, όπως ραπτοµηχανή και προστατευτικά τζα-
µιών, η δεύτερη επιλογή της κάβας, µπουκάλια άδεια από µπίρες
και αναψυκτικά, χαρτώο υλικό ήδη κατεστραµµένο και υφασµά-
τινο υλικό, σεντόνια, πετσέτες, µαξιλάρια, θήκες, εσώρουχα ευ-
τελούς αξίας. 

Ο οικίσκος αυτός βρισκόταν πολύ κοντά στο κτήριο του ανα-
κτόρου. Δεν είχε καµία σχέση µε τους µεγάλους αποθηκευτικούς
χώρους και όπως έχουµε κατ’ επανάληψη τονίσει δεν φιλοξε-
νούσε ούτε κειµήλια ούτε ιστορικά τεκµήρια. Υπήρχαν αποθη-
κευµένα µέσα υλικά τα οποία δεν είχαν καµµία απολύτως
ιστορική αξία και για όλα αυτά υπάρχουν πλήρεις κατάλογοι και
εισηγήσεις των υπηρεσιών. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ.
Κύριε Σκουρολιάκο, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Κυρία Υπουργέ,

από την απάντησή σας εισπράττω µία αµηχανία, που θα µπορού-
σαµε να της βάλουµε τίτλο «Κάναµε ό,τι µπορούσαµε». Φαίνεται
ότι µπορούσατε πολύ λίγα δυστυχώς

Ξέρετε, το Τατόι βρίσκεται στην ανατολική Αττική και εγώ δρα-
στηριοποιούµαι πολιτικά σε αυτόν τον χώρο και παρακολουθώ
από πολύ στενά αυτή την περιοχή. Είχα κάνει επίσκεψη όταν εί-
χαµε την καταστροφική «Μήδεια» τον χειµώνα και είχα επισηµά-
νει ότι αυτά τα ξύλα και τα δέντρα που έπεσαν θα είναι επικίν-
δυνα για πιθανή πυρκαγιά καλοκαιρινή. «Θα τα µαζέψουµε» µας
είπαν. Αρχές καλοκαιριού δεν είχε γίνει τίποτα. Έκανα ερώτηση
στα αρµόδια Υπουργεία και δεν πήρα καµµία απάντηση. Μαθαί-
ναµε ότι γίνονται ασκήσεις. Στις ασκήσεις παίρνετε «άριστα».
Όταν ήρθε η φωτιά, καταστράφηκε η µισή Ελλάδα, ένα εκατοµ-
µύριο διακόσιες χιλιάδες στρέµµατα.

Ξέρετε, δεν απαντήσατε γιατί µεταφέρετε τον πλούτο του νε-
ότερου ελληνικού πολιτισµού από το ασφαλές µέρος στο Ελλη-
νικό Μουσείο Λαϊκής Τέχνης, πίσω στο Τατόι, στην καρδιά του
δάσους, ενώ δεν είχατε προετοιµαστεί. Μιλάτε για εκατό χιλιά-
δες αντικείµενα. Δεν είχαν καταγραφεί όλα. Στο Μουσείο Λαϊκής
Τέχνης µεταφέρθηκαν τα καταγεγραµµένα. Τα πήρατε ενώ δεν
είχαν αδειάσει τα άλλα κτήρια από τα αρχεία. Ποια αντικείµενα
περιέχονταν στα κοντέινερ που µας είπατε; Μας είπατε για τον
οικίσκο όπου βρήκατε εσώρουχα. Δεν έχετε δώσει αναλυτικές
διευκρινίσεις για το τι περιείχαν αυτά τα δύο κοντέινερ. Αν δεν
γνωρίζετε, τότε γιατί καταργήσατε την επιτροπή;

Δύο χρόνια τώρα δεν ολοκληρώσατε την καταγραφή. Τι κά-
νατε; Το Τατόι είναι ψηλά στο ενδιαφέρον σας. Έτσι έχετε πει
επανειληµµένως και εσείς και ο κύριος Πρωθυπουργός. Δεν προ-
ετοιµαστήκατε και εσείς και όλη η Αττική για µια πιθανή πυρκαγιά
σαν αυτή που ζήσαµε στην ανατολική Αττική. Η αγωνία σας είναι
οι επενδύσεις. Όπου τις προαναγγείλατε έπιασε φωτιά: στην
Κέρκυρα, στον Ερηµίτη για τον οποίο προαναγγέλθηκαν επενδύ-
σεις κάηκε, το Τατόι, για το οποίο πάλι επενδύσεις είχατε προ-
αναγγείλει, κάηκε και αυτό.

Η αγωνία σας είναι για τους επενδυτές λοιπόν. Και στη δύ-
σκολη στιγµή απασχολήθηκαν µεγάλες δυνάµεις της Πυροσβε-
στικής για πράγµατα τα οποία θα µπορούσατε να είχατε προ-
βλέψει και έλειψαν από το υπόλοιπο δάσος, από την υπόλοιπη
ανατολική Αττική, από την Εύβοια, από όλη την Ελλάδα. 

Δυστυχώς τα ίδια λέγατε και για τις Μυκήνες. Θυµάστε που
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µας λέγατε ότι κάηκαν κάποια ξερόκλαδα; Το πόρισµα του εµ-
πειρογνώµονα της Πυροσβεστικής είναι σαφές. Οι Μυκήνες κάη-
καν από γυµνό καλώδιο που ήταν στα γραφεία των ΕΛΤΑ και
φαντάζοµαι ότι ο χώρος αυτός που είναι τα γραφεία των ΕΛΤΑ
δεν είναι στην ευθύνη του Υπουργείου Βορείου Ελλάδος, αλλά
στην ευθύνη του Υπουργείου Πολιτισµού. 

Η ανικανότητά σας δυστυχώς έχει ήδη καταγραφεί µε µαύρα
γράµµατα στην πολιτική ιστορία της νεότερης Ελλάδας, κυρία
Υπουργέ. Εκτελείτε κατά γράµµα, υλοποιείτε την πολιτική µιας
κυβέρνησης που στόχο έχει την κατάργηση του δηµόσιου χαρα-
κτήρα του κτήµατος Τατοΐου και την επέλαση των ιδιωτικών συµ-
φερόντων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Κύριε Βουλευτά, θεωρήσατε αµήχανη µία απάντηση η
οποία είναι πραγµατική, βασίζεται σε στοιχεία και στην επιστη-
µονική δεοντολογία περί της διασπάσεως των συλλογών. Δεν
έχω την απαίτηση να κατανοείτε την επιστηµονική δεοντολογία,
ανήκετε σε άλλο χώρο επαγγελµατικό.

Πάµε τώρα σε αυτά τα οποία είπατε στη δευτερολογία σας.
Επισηµάνατε, είπατε ότι η «Μήδεια» έχει δηµιουργήσει κατα-
στροφές στον χώρο του Τατοΐου. Ακριβώς λοιπόν µετά τη «Μή-
δεια» και για δυόµισι µήνες όχι µόνο στον ιστορικό πυρήνα αλλά
σε ολόκληρο το πρώην βασιλικό κτήµα έγιναν συστηµατικές ερ-
γασίες µε ειδικά συνεργεία υλοτόµων υπό την ευθύνη και την κα-
θηµερινή προστασία της Πολιτικής Προστασίας. Αυτό δεν θέλετε
προφανώς να το αναγνωρίσετε, πολιτική κάνουµε. 

Είπατε ότι µεταφέρθηκαν στον ασφαλή χώρο του Μουσείου
Νεότερου Ελληνικού Πολιτισµού τα περίπου έξι χιλιάδες κινητά
από τον χώρο του Τατοΐου. Είστε πολύ σίγουρος ότι ο χώρος ο
συγκεκριµένος ήταν ασφαλής; Διότι οι συνθήκες αποθήκευσης
όταν τα µεταφέραµε κάθε άλλο παρά αυτό δηλώνουν. Υπάρχουν
οι αναφορές των υπηρεσιών, οι οποίες µιλάνε συγκεκριµένα -και
δεν είναι επί των ηµερών µας, είναι επί των ηµερών σας- για
κακές συνθήκες αποθήκευσης και από εκεί και πέρα για τη µη
δυνατότητα ανοίγµατος των κιβωτίων στον συγκεκριµένο χώρο
διότι ήταν τόσο δυσµενείς οι συνθήκες οι οποίες θα δηµιουργού-
σαν πρόβληµα σε όλα τα αντικείµενα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Για το Μουσείο
Λαϊκής Τέχνης. Για άλλο µουσείο εσείς µιλάτε. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Κύριε Βουλευτά, αναφερθήκατε στο Μουσείο Νεότερου
Ελληνικού Πολιτισµού. Είναι το παλαιό ΜΕΛΤ, το Μουσείο Ελλη-
νικού Λαϊκού Πολιτισµού. Εσείς αλλάξατε την ονοµασία στο προ-
εδρικό διάταγµα του 2018. Είναι ακριβώς το ίδιο µουσείο. Είναι
ακριβώς οι ίδιοι χώροι. Οι πληροφορίες σας πολύ απλά είναι ξε-
περασµένες. Είναι οι πληροφορίες τις οποίες έχετε από το 2017,
όταν θεωρούσατε ότι ενώ η µεταφορά του διευθυντηρίου και του
υλικού του διευθυντηρίου δεν έχει γίνει -γιατί αυτό λένε δηµοσι-
εύµατα τα οποία χρησιµοποιείτε-, αυτή η µεταφορά έγινε το
2017, επί των δικών σας ηµερών. 

Λέτε ότι δεν έχουν ολοκληρωθεί οι καταγραφές. Φυσικά, επί
των ηµερών σας δεν είχαν ολοκληρωθεί οι καταγραφές διότι
ήταν όλο το υλικό στοιβαγµένο µε απαράδεκτο τρόπο µέσα στα
κτήρια, τα οποία κτήρια από τον Ιούλιο του �19 µέχρι σήµερα έ-
χουν αδειάσει όλα, µελετώνται όλα. Ήδη έχουν εγκατασταθεί οι
πρώτοι ανάδοχοι, οι πρώτοι εργολάβοι για την επισκευή των κτη-
ρίων.

Κύριε Βουλευτά, είναι τουλάχιστον υποκριτικό η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση να µιλά για την αδιαφορία αυτής της Κυβέρνησης
για το κτήµα του Τατοΐου, για να µην πω ότι είναι απολύτως υπο-
κριτικό. Δεν κάνατε τίποτα επί πέντε χρόνια παρά µόνο µεταφέ-
ρατε τα συγκεκριµένα αντικείµενα από το Τατόι στο Μουσείο
Νεότερου Ελληνικού Πολιτισµού ή ΜΕΛΤ, όπως θέλετε πείτε το. 

Αυτή τη στιγµή το Τατόι είναι σε πλήρη εξέλιξη και παρά την
καταστροφή του φυσικού περιβάλλοντος το πολιτιστικό απόθεµα
διατηρήθηκε αναλλοίωτο. Έχει εξασφαλιστεί για πρώτη φορά το
σύνολο των πόρων που είναι περίπου 100 εκατοµµύρια είτε από

το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, είτε από το τρέχον ΕΣΠΑ,
είτε από το Ταµείο Ανάκαµψης, είτε από την επόµενη προγραµ-
µατική περίοδο. Έχουν γίνει µελέτες, γίνονται µελέτες, έχουν εγ-
κριθεί οι µελέτες. Εσείς δεν καταφέρατε ούτε ένα έργο από το
Τατόι να εντάξετε στο ΕΣΠΑ της περιόδου που διαχειριστήκατε,
2014-2021. 

Έγινε µια µελέτη βιωσιµότητας η οποία δείχνει πως θα πρέπει
να κινηθεί κανείς στο Τατόι και έχει γνώµονα και άξονες την ιστο-
ρία, τον πολιτισµό, τον σεβασµό στην κοινωνία και τη βιωσιµό-
τητα του κτήµατος και µας λέτε ότι δεν έγινε τίποτα τα δύο αυτά
χρόνια στο Τατόι και είχαν γίνει όλα τα προηγούµενα και ότι εµείς
θέλουµε επενδυτές στο Τατόι; Από πού προκύπτουν όλα αυτά
που λέτε;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Εσείς το λέτε. Η
Κυβέρνηση το λέει.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Προφανώς, προκύπτουν από τα ίδια δεδοµένα για τα
οποία λέτε ότι κάηκαν οι Μυκήνες. Δεν είχατε πάει ποτέ στις Μυ-
κήνες. Εξακολουθούσατε από αυτό το Βήµα της Βουλής να λέτε
ότι ξαφνικά έγινε γκρίζα η Πύλη των Λεόντων.

Το γκρίζο, λοιπόν της Πύλης των Λεόντων είναι από την εποχή
της φωτιάς του Αγαµέµνονος, κύριε Βουλευτά. Όσο για το πόρι-
σµα της Πυροσβεστικής, µε εκπλήσσει πώς το ξέρετε, διότι είναι
απολύτως απόρρητο. Δεν έχει δηµοσιοποιηθεί, δεν έχει ακόµα
φτάσει στις αρχές που έπρεπε να φτάσει. Εσείς το γνωρίζετε.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Καλωσορίζουµε και τον Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε τη συζήτηση της δωδέκατης µε αριθµό

1001/30-8-2021 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε
θέµα: «Μέτρα στήριξης και πρωτοβουλίες προώθησης της ελλη-
νικής σταφίδας».

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µέτρα στήριξης για την ελληνική σταφίδα.

Γνωρίζετε, βεβαίως, ότι οι δύο κύριες ποικιλίες είναι η σουλτα-
νίνα, που παράγεται κυρίως στην Κρήτη και η µαύρη, που παρά-
γεται κυρίως στις περιοχές της Πελοποννήσου και όχι µόνο, αλλά
και στη Ζάκυνθο και σε άλλες περιοχές.

Έχουµε, όµως, ένα ζήτηµα που υπάρχει από την περυσινή πα-
ραγωγή στην Κρήτη. Αναφέροµαι στη σουλτανίνα. Περίπου επτα-
κόσιοι µε επτακόσιοι πενήντα τόνοι βρίσκονται στις εγκαταστά-
σεις των µεταποιητών και των παραγωγών. Δεν έχει απορροφη-
θεί και οι παραγωγοί, µεταποιητές και οι εκπρόσωποί τους εκ-
φράζουν ένα αίτηµα για την αντιµετώπιση αυτού του προβλή-
µατος, προκειµένου να απορροφηθεί η ποσότητα αυτή, να δια-
τεθεί στην αγορά, να ενταχθεί ο ΚΑΔ που αφορά την σταφίδα
στους πληττόµενους. Είναι ένα θέµα το οποίο προτείνουν, προ-
κειµένου να δοθεί η δυνατότητα για τη στήριξη αυτών των πα-
ραγωγών.

Τα ερωτήµατα είναι δύο. Το πρώτο είναι εάν προτίθεστε και µε
ποιο συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα να λάβετε µέτρα στήριξης
για την ελληνική σταφίδα και σε ποιες ενέργειες θα προβείτε,
προκειµένου να ενταχθεί ο κλάδος στους πληττόµενους. Το δεύ-
τερο ερώτηµα αφορά στις πρωτοβουλίες για την προώθηση της
ελληνικής σταφίδας, που έχει να κάνει και µε τη φετινή παρα-
γωγή, προκειµένου να δούµε αυτό το προϊόν ξανά -τουλάχιστον
για τη σουλτανίνα που είχε µια σηµαντική κάµψη τα τελευταία
χρόνια- να µπορεί να αναζωογονηθεί τόσο η παραγωγή όσο και
η προώθηση του προϊόντος.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Αγαπητέ κύριε Κεγκέρογλου, όπως είπατε, η κορινθιακή στα-
φίδα και βέβαια, η σουλτανίνα αποτελούν εµβληµατικά προϊόντα
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της πατρίδας µας -βεβαίως και του Ηρακλείου- µε υψηλή διατρο-
φική αξία και ιστορική αξία για όλους µας. Έχουµε το τελευταίο
διάστηµα συζητήσει αρκετές φορές και σας ευχαριστώ για το εν-
διαφέρον σας και την ενηµέρωση που µου κάνετε, ειδικά για το
κοµµάτι της σουλτανίνας που αφορά στον νοµό σας, στην πε-
ριοχή σας.

Η στήριξη προς τους παραγωγούς που την παράγουν, αλλά
και συνολικά προς τους παραγωγούς στη δύσκολη αυτή εποχή
την οποία διανύουµε, µε τις πολλαπλές χρήσεις, γνωρίζετε από
την πλευρά µας ότι είναι αδιαπραγµάτευτη και δεδοµένη, στα
πλαίσια βέβαια πάντοτε του εφικτού.

Στην τοποθέτησή σας αναφερθήκατε σε περίπου επτακόσιους
τόνους που έχουν παραµείνει σε αποθήκες. Δεν είναι απολύτως
καθαρό αυτή τη στιγµή σε τι είδους αποθήκες βρίσκονται, στων
µεταποιητών, σε εµπορικών επιχειρήσεων ή σε παραγωγών. Είναι
καλό να µπορέσουµε να διευκρινίσουµε πού βρίσκονται τα απο-
θέµατα αυτά, καθώς, όπως έχω ξανατονίσει µέσα στην Αίθουσα
του Κοινοβουλίου σε σχέση µε την κορινθιακή σταφίδα την προ-
ηγούµενη φορά, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων –και είµαι βέβαιος ότι αυτό το γνωρίζετε- δεν µπορεί να
προχωρήσει σε ενίσχυση εµπορικών επιχειρήσεων και αυτό διότι
άσχετα από τη σύνθεσή τους, πρόκειται περί εταιρειών που
ασκούν επιχειρηµατική πολιτική, αναλαµβάνοντας βέβαια πάντα
και τον κίνδυνο.

Το πλαίσιο της οικονοµικής ενίσχυσης των επιχειρήσεων που
επλήγησαν συνολικά από τον κορωνοϊό, όπως είναι γνωστό σε
όλους και το έχουµε ζήσει τους προηγούµενους µήνες, διαµορ-
φώνεται από τα καθ’ ύλην αρµόδια Υπουργεία, το Υπουργείο Οι-
κονοµικών και το Υπουργείο Ανάπτυξης. 

Είπατε πριν από λίγο ότι η σουλτανίνα δεν έχει ΚΑΔ και δεν
έχει ενισχυθεί στη διάρκεια των προηγούµενων µηνών που έχει
πληγεί από τον κορωνοϊό. Δεν είναι ακριβώς έτσι. Οι παραγωγοί
σουλτανίνας σε όλη την Ελλάδα, µε πρωτοβουλία της Κυβέρνη-
σης, έχουν καλυφθεί. Συγκεκριµένα, στον νοµό σας έχουν δοθεί
µε βάση τις δηλώσεις των παραγωγών συγκεκριµένα χρήµατα
σε όλους όσοι κατέθεσαν τα σχετικά χαρτιά, όπως επίσης και
στην υπόλοιπη επικράτεια. Τα ποσά είναι δεδοµένα και είναι στη
διάθεσή σας.

Πέραν αυτών, στο δικό µου πεδίο αρµοδιοτήτων, στο δικό µας
Υπουργείο, αυτό το οποίο έχουµε κάνει και για τη σουλτανίνα,
αλλά και για την κορινθιακή σταφίδα, είναι ότι έχουµε επικοινω-
νήσει µε όλους τους δηµόσιους φορείς. Θα καταθέσω στα Πρα-
κτικά και τις σχετικές επιστολές για να τις δείτε. Επίσης, έχουµε
ζητήσει όπου µπορεί να γίνει απορρόφηση της παραγωγής η
οποία έχει µείνει, για να µπορέσουµε να ενισχύσουµε έµµεσα και
ουσιαστικά τους παραγωγούς µας.

Εάν υπάρχει κάτι άλλο πέραν αυτών που είπατε, διότι ευτυχώς
τα έχουµε ήδη κάνει αυτά στα οποία αναφερθήκατε, είµαι στη
διάθεσή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Κεγ-
κέρογλου έχει τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, οι ποσότητες τις
οποίες ανέφερα είναι πράγµατι κυρίως σε τρεις µεταποιητικές
επιχειρήσεις, αλλά και σε παραγωγούς που δεν προέβησαν κατά
την πρώτη φάση στην οποία αναφερθήκατε σε αίτηµα στήριξης
λόγω COVID, λόγω της προοπτικής που υπήρχε να απορροφηθεί
η ποσότητα που έχουν από τις µεταποιητικές επιχειρήσεις. 

Υπάρχει µια ειδοποιός διαφορά. Η Κ.Σ.Ο.Σ. Συνεταιριστική Ορ-
γάνωση, παραδείγµατος χάριν, αλλά και οι ιδιωτικές, έχουν πα-
ραλάβει µεν τις σταφίδες, αλλά δεν έχουν εξοφλήσει τις σταφί-
δες στους παραγωγούς. Τις έχουν παραλάβει για λογαριασµό
τους, γιατί προφανώς οι παραγωγοί δεν είχαν τους κατάλληλους
αποθηκευτικούς χώρους προκειµένου να διατηρήσουν τις στα-
φίδες στα σπίτια τους και οι ποσότητες αυτές στην ουσία είναι
απλήρωτες στους παραγωγούς. 

Εγώ τι θα έλεγα για το συγκεκριµένο; Πράγµατι έχετε δίκιο.
Ό,τι έχει πάει στην εµπορική διαδικασία υπάγεται σε αρµοδιό-
τητα άλλου Υπουργείου. Θα έλεγα να δούµε ποιες ποσότητες
απ’ αυτές που είναι σήµερα στις αποθήκες είναι στην ουσία
απλήρωτες λόγω τού ότι δεν έχουν τιµολογηθεί και ουσιαστικά
είναι µόνο για αποθήκευση, δηλαδή έχει γίνει αυτό για λογαρια-

σµό των παραγωγών και να µιλήσουµε γι’ αυτές, να προωθήσετε
γι’ αυτές µια διαδικασία, προκειµένου να παρέχουµε στήριξη
στους παραγωγούς, προφανώς ανάλογη µ’ αυτήν στην οποία
ήδη αναφερθήκατε, που ήδη έχει γίνει. Αυτό θα έλεγα ότι είναι
µια λύση και από εκεί και πέρα για τις ποσότητες που είναι στην
ιδιοκτησία των εµπορικών επιχειρήσεων, να δούµε µε τα άλλα
συναρµόδια Υπουργεία αν υπάρχει δυνατότητα στήριξης.

Το µεγάλο ζητούµενο είναι τι θα γίνει µε τη νέα χρόνια και στη
νέα χρονιά επίσης πρέπει να δούµε πώς προωθούµε αυτό το
προϊόν. Έχει προβλήµατα. Μέχρι πέρυσι η κορινθιακή δεν είχε
έντονα προβλήµατα. Φέτος είχε και αυτή προβλήµατα και σωστά
αναφερθήκατε στην ανάγκη που υπήρξε φέτος για στήριξη.

Φέτος, στη χρονιά που βρισκόµαστε, νοµίζω πρέπει να δούµε
ένα συνολικό πρόγραµµα για την προώθηση του προϊόντος. Πρέ-
πει να πούµε το εξής που ισχύει για τη σουλτανίνα. Δεν ξέρω αν
ισχύει για την κορινθιακή. Αν δεν υπάρχουν τα κίνητρα για στα-
φιδοποίηση τότε µε τον ένα ή τον άλλο τρόπο παρατύπως και µη
οδηγούνται στην ενοποίηση χιλιάδες τόνοι σταφυλιών. Αυτό δη-
µιουργεί πρόβληµα εξ αντανακλάσεως στις οινοποιήσιµες ποικι-
λίες. Έχουµε, δηλαδή, από ένα αρχικό πρόβληµα τη δηµιουργία
άλλων προβληµάτων. Νοµίζω ότι πρέπει πρωταρχικά να βρούµε
τη λύση και να πιάσουµε το πρόβληµα από τη ρίζα του. Η σουλ-
τανίνα, λοιπόν, θα πρέπει να στηριχθεί, να σταφιδοποιείται. Να
προωθείται η διαδικασία αυτή προκειµένου να µην υπάρχει το
πρόβληµα µε τις οινοποιήσιµες ποικιλίες και την αρνητική επί-
δραση που έχει αν µεγάλες ποσότητες οδηγούνται στην οινοποί-
ηση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Δεν έχω καµµία αντίρ-
ρηση να συζητήσουµε και µε τους φορείς του νοµού σας και
τους παραγωγούς τι είδους προγράµµατα µπορούµε να τρέ-
ξουµε για να στηρίξουµε αυτό το σηµαντικό ιστορικά και διατρο-
φικά προϊόν, όπως είπα και πριν. Είµαι στη διάθεσή σας γι’ αυτό.
Ως προς το εµπορικό κοµµάτι συµφωνήσαµε ότι εκφεύγει των
δικών µας δυνατοτήτων. Ως προς το κοµµάτι τώρα του αν υπάρ-
χουν κάποιοι παραγωγοί οι οποίοι δεν µπήκαν στα προγράµµατα
επιστρεπτέας προκαταβολής, δεν ξέρω αν θα υπάρχει δυνατό-
τητα νέων τέτοιων προγραµµάτων. Και πάλι εκφεύγει των δικών
µου αρµοδιοτήτων. Όµως για να βάλουµε µια τάξη συνολικά στο
ζήτηµα της σταφίδας και των θεµάτων που άπτονται αυτής και
όλων όσων είπατε πριν, που κι εµένα απασχολούν- καλό θα ήταν
να κάνουµε µια ευρύτερη συζήτηση µε τους παραγωγούς µέσα
στο πλαίσιο που συζητάµε και εµείς τώρα και να δούµε πώς µπο-
ρούµε να εξορθολογήσουµε τον κλάδο και να στηρίξουµε τους
παραγωγούς είτε στην κατεύθυνση του οινοποιήσιµου σταφυ-
λιού είτε στην κατεύθυνση της καθετοποίησης και εµπορίου της
σταφίδας αυτής καθαυτής µε οποιονδήποτε τρόπο είναι πρό-
σφορος. Νοµίζω ότι η διάθεση υπάρχει. Οι παραγωγοί είναι συ-
νεργάσιµοι. Άρα, είµαι στη διάθεσή σας όποτε θέλετε να τα
κουβεντιάσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα συζη-
τηθεί η δέκατη τρίτη µε αριθµό 1002/30-8-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Καταγραφή των ζηµιών
που προκλήθηκαν από τις υψηλές θερµοκρασίες στις αγροτικές
καλλιέργειες και άµεσα µέτρα στήριξης των παραγωγών».

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε, για δυο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Απ’

ό,τι διαπιστώνετε µε τον κ. Λιβανό εξοικονοµούµε χρόνο. Αλλά
δεν παίρνουµε και κανένα εύσηµο. Μόνο που µας κατακεραυνώ-
νετε όταν άλλη φορά χρειάζεται. 

Η δεύτερη ερώτηση αφορά το πρόβληµα που προέκυψε από
τις υψηλές θερµοκρασίες που επικράτησαν στο νησί και ιδιαί-
τερα στον Νοµό Ηρακλείου, στη Μεσαρά και σε άλλες περιοχές
που έπληξαν σε µεγάλο βαθµό τα αµπέλια, τα σταφύλια αλλά και
άλλες καλλιέργειες. Οι συνέπειες στο σταφύλι ήταν πάρα πολύ
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σηµαντικές και καταστροφικές γιατί την κρίσιµη περίοδο που
ωρίµαζαν τα σταφύλια, που έπαιρναν τα ζάχαρα, όπως λέµε, οι
υψηλές θερµοκρασίες οδήγησαν στην αντίστροφη διαδικασία και
τα σταφύλια υποβαθµίστηκαν ποιοτικά αλλά δεν ωρίµασαν κιό-
λας. 

Το αποτέλεσµα ήταν να µην µπορούν να πωληθούν µεγάλες
ποσότητες επιτραπέζιων σταφυλιών. Όλες γενικά οι ποικιλίες
έχουν µια υποβάθµιση η οποία οδήγησε σε µεγάλη πτώση των
τιµών. 

Να σας πω για µια τάξη µεγέθους: Η πρώτη κατηγορία, ας το
πούµε έτσι, που στην κανονική, ποιοτική, της µορφή έπιανε τιµές
από 0,80 ως 1,20 ευρώ και η δεύτερη κατηγορία από 0,50 έως
0,80 ευρώ το κιλό, υποβιβάστηκαν σε 0,15 και 0,20 ευρώ, εφόσον
πουλήθηκαν κάποιες ποσότητες, δηλαδή, έπεσαν σε αυτές τις
τιµές. 

Έχουµε µια καταστροφή η οποία και σήµερα φαίνεται ότι οι
ποσότητες αυτές είναι σε µεγάλο βαθµό στα αµπέλια διότι δεν
έχουν ζήτηση και δεν αποτελούν εµπορεύσιµο προϊόν. Όπως σας
είπα, όµως, οι ζηµιές ήταν και σε υπαίθρια κηπευτικά, πεπόνια,
καρπούζια και άλλα, που ο ΕΛΓΑ µε τις καταγραφές του νοµίζω
ότι έχει προχωρήσει και θα είναι σε θέση το επόµενο διάστηµα
να πει ποιες είναι οι ζηµιές οι οποίες έχουν παρατηρηθεί σε
αυτές τις καλλιέργειες. 

Θέλουµε, λοιπόν, να ξέρουµε τη διάθεσή σας για την ενίσχυση
των παραγωγών, την αποζηµίωσή τους µε βάση ότι το κύριο αίτιο
είναι ο καύσωνας -από τον κανονισµό του ΕΛΓΑ, νοµίζω, προβλέ-
πεται αυτό- και ανεξάρτητα αν υπήρξε πλήρης καταστροφή ή όχι
τι θα κάνετε µε την ποιοτική υποβάθµιση η οποία µε αίτιο τον
καύσωνα οδήγησε στη µείωση του εισοδήµατος των παραγω-
γών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Λοιπόν, θα σπεύσω να
δώσω την απάντηση και να µην δώσω γενικότερα στοιχεία, όµως,
είναι δεδοµένο -το καταλαβαίνετε- ότι έχουµε αντιµετωπίσει πολ-
λαπλές κρίσεις το τελευταίο διάστηµα που άπτονται στην κλιµα-
τική αλλαγή και αυτό από τη µια δυσχεραίνει το έργο όλων των
υπηρεσιών -και τους ευχαριστώ για τις προσπάθειές τους- από
την άλλη µας δυναµώνει το γεγονός ότι µπορούµε, µε τα µέσα
τα οποία έχουµε, να αντιµετωπίζουµε αυτές τις κρίσεις και ορ-
γανωνόµαστε καλύτερα και για το άµεσο µέλλον.

Η αλλαγή στο Υπουργείο του Υφυπουργού εµπεριέχει και µια
αλλαγή σ’ αυτό το επίπεδο. Ο συνάδελφος, ο κ. Κεδίκογλου, θα
αναλάβει να διαµορφώσει ένα τµήµα αντιµετώπισης, συνολικά,
των φυσικών καταστροφών και της επήρειας που έχουν στην
αγροτική παραγωγή. Επίσης, διαµορφώνουµε και µια πρόταση –
περιµένοντας και τις τελικές εισηγήσεις των οµάδων που δου-
λεύουν γι’ αυτό- για την αναδιαµόρφωση του ΕΛΓΑ. 

Τώρα, στην προκειµένη περίπτωση, ήδη έχουν κινητοποιηθεί
οι εργαζόµενοι στον ΕΛΓΑ. Για να καλύψουµε τις συγκεκριµένες
ανάγκες, έχουµε προσλάβει επιπλέον δεκαέξι γεωτεχνικούς στο
Ηράκλειο. Για την περίοδο των καυσώνων, στους οποίους ανα-
φερθήκατε, έχουν γίνει πεντακόσιες µία αναγγελίες για ζηµιές
και έχουν υποβληθεί γύρω στις έξι χιλιάδες δηλώσεις. Από
αυτές, οι πέντε χιλιάδες τετρακόσιες αφορούν σε αµπελοειδή,
στα οποία περιλαµβάνεται η επιτραπέζια σουλτανίνα, για την
οποία µιλούσαµε και πριν οπότε συνδέονται και τα δύο, άρα σε
έναν βαθµό έχουµε µια κοινή συζήτηση και για το πως την αντι-
µετωπίζουµε. 

Το έργο των εξατοµικευµένων εκτιµήσεων ξεκίνησε, κιόλας,
πριν τη λήξη των δηλώσεων για να τρέξουµε, ιδιαίτερα για τις
ευαίσθητες καλλιέργειες όπως είναι αυτές στις οποίες αναφερ-
θήκατε στα κηπευτικά και στα µποστάνια και για τον πρώτο καύ-
σωνα έχουν ήδη ολοκληρωθεί. Για τον δεύτερο, αυτόν του
Αυγούστου, στα αµπελοειδή, το έργο αναµένεται να έχει ολοκλη-
ρωθεί µέσα στον τρέχοντα µήνα και το συντοµότερο δυνατό θα
πάµε και στο επόµενο στάδιο. 

Προσπαθούµε µε όλες µας τις δυνάµεις να συµπτύξουµε τους
χρόνους αποτίµησης του προβλήµατος για να προβούµε στις

αποζηµιώσεις που, όπως είπατε, όντως καλύπτονται από τον κα-
νονισµό του ΕΛΓΑ και θυµίζω, απλά για την ιστορία, ότι οι αντί-
στοιχες διαδικασίες στον ΕΛΓΑ και η στήριξη από το Υπουργείο
στο παρελθόν έπαιρνε από δεκαπέντε έως είκοσι µήνες. Εµείς
εδώ προσπαθούµε να κάνουµε όσο πιο γρήγορα µπορούµε τη
δουλειά για να αποζηµιώσουµε τους παραγωγούς, καθώς αντι-
λαµβανόµαστε ότι τα προβλήµατα αθροίζονται στις πλάτες τους
και προσπαθούµε να τους δίνουµε τη στήριξη που αξίζουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κεγ-
κέρογλου, έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επειδή ανοίξατε τη συζήτηση για την ανάγκη

αναµόρφωσης και ενίσχυσης του ΕΛΓΑ θα ήθελα να πω ότι ο
ΕΛΓΑ µετά την µεταρρύθµιση του ’10 - ’11 εξορθολογίστηκε και
αυτό το οποίο χρειάζεται είναι ανθρώπινο δυναµικό, προσωπικό,
εκτιµητές. Μάλιστα, δυστυχώς σε ορισµένες περιόδους θέλει
πολλαπλάσιο αριθµό. Σε άλλη περίοδο µπορεί να µην χρειάζεται
τεράστιος αριθµός, αλλά τις περιόδους των ζηµιών χρειάζεται
πολύ µεγάλος αριθµός. Χρειάζεται να έχει ρευστότητα, που σε
ένα σηµαντικό βαθµό έχει διασφαλιστεί και χρειάζεται επιτέλους
να ενσωµατώσει στον κανονισµό του και τα ζηµιογόνα αίτια που
προκαλούνται από την κλιµατική κρίση. Δεν υπάρχει πλέον κλι-
µατική αλλαγή. Κλιµατική αλλαγή υπάρχει ανά τους αιώνες.
Έχουµε διάφορες µεταβολές στο φυσικό περιβάλλον, αλλά
πλέον µιλάµε για κρίση, γιατί έχουµε µεταβολές που γίνονται
βίαια και σε πολύ λίγα χρόνια. 

Άρα, λοιπόν, εάν κινηθείτε στην κατεύθυνση αναµόρφωσης
του κανονισµού για να εντάξουµε και τα άλλα ζηµιογόνα αίτια,
ενίσχυση σε ανθρώπινο δυναµικό και βεβαίως να υπάρχει ανά-
λογη ρευστότητα νοµίζω ότι τα πράγµατα θα είναι πολύ καλύ-
τερα σε σχέση και µε τον χρόνο αποζηµιώσεων και µε τον χρόνο
εκτίµησης και µε τα ζηµιογόνα αίτια, που πραγµατικά µας έχουν
απασχολήσει πολλές φορές.

Για τα συγκεκριµένα, επειδή πράγµατι έχουν προχωρήσει οι
καταγραφές και οι εξατοµικεύσεις, πιστεύω ότι πρέπει να ενισχυ-
θεί όσο είναι δυνατόν το στελεχιακό δυναµικό που κάνει τις εκτι-
µήσεις και τη διαδικασία, ούτως ώστε να είναι πιο σύντοµα τα
πράγµατα και ο χρόνος για την καταβολή των αποζηµιώσεων.

Τώρα δεν θέλω να συζητήσουµε, γιατί δεν γνωρίζω ακριβώς
τις προθέσεις σε σχέση µε το τµήµα που ανακοινώσατε για το
Υπουργείο. Υποθέτω ότι δεν θα είναι κάτι ξεχωριστό µε την έν-
νοια ότι και το Υπουργείο και ο ΕΛΓΑ στο γενικότερο πλαίσιο της
αντιµετώπισης των προβληµάτων που προκύπτουν από κατα-
στροφές σε σχέση µε τη φυτική ή ζωική παραγωγή έχουν ένα
κοινό στόχο. Απλώς υπάρχουν ζητήµατα που εκφεύγουν και από
τον ΕΛΓΑ. Υπάρχουν δηλαδή ζηµιές και καταστροφές που γίνον-
ται και δεν είναι από τα ζηµιογόνα αίτια που ο κανονισµός του
ΕΛΓΑ προβλέπει. 

Άρα, λοιπόν, πράγµατι θα µπορούν να δώσουν καλύτερα απο-
τελέσµατα στις περιπτώσεις καταστροφών από διάφορα άλλα
αίτια που δεν υπάγονται στον ΕΛΓΑ, υπηρεσίες και διαδικασίες
που θα υποστηρίζονται από το Υπουργείο. 

Σε κάθε περίπτωση αυτό που πρέπει να γίνει είναι µια συζή-
τηση ουσιαστική για το κοµµάτι αυτό. Να µην προχωρήσουµε σε
επιλογές και νοµοθέτηση, απευθύνοµαι προς την Κυβέρνηση συ-
νολικά για το θέµα, χωρίς να έχει γίνει ένας διάλογος µε αυτούς
που έχουν εµπειρία, που είναι οι ίδιοι οι άνθρωποι των ΠΣΕΑ, του
ΕΛΓΑ, των αρµόδιων υπηρεσιών, αυτοί που τα έχουν αντιµετω-
πίσει, δηλαδή, τα προηγούµενα χρόνια. Η εµπειρία τους και η
γνώµη τους θα είναι χρήσιµη στην προσπάθεια την οποία ανα-
κοινώσατε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Σαφώς δεν υπάρχει καµ-
µία αµφιβολία, ξεκινάω από το τελευταίο, ότι µε διάλογο θα συν-
διαµορφώσουµε αυτές τις αλλαγές. Είµαστε σε αναµονή της
µελέτης που έχουµε παραγγείλει από τους συνεργάτες µας στην
Παγκόσµια Τράπεζα. Έχουµε συλλέξει τα στοιχεία από τη δική
µας τη µεριά και, βεβαίως, θα ανοίξουµε τον διάλογο για να
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ακούσουµε όλους τους φορείς. 
Ο λόγος για τον οποίο θέλουµε να διαµορφώσουµε ένα και-

νούργιο τµήµα µέσα στο Υπουργείο είναι προφανώς επικουρικός
στην αµεσότητα που παρεµβαίνει και ιδιαίτερα στις µέρες µας
µε αρκετά µεγάλη επιτυχία ο ΕΛΓΑ και έχει να κάνει κυρίως µε
την πρόληψη και µε την ολιστική αντιµετώπιση και του προβλή-
µατος της κλιµατικής κρίσης που σωστά το τοποθετήσατε, πρό-
κειται περί κρίσης, αλλά και του πώς αντιλαµβανόµαστε τη
συνολική διαχείριση της αγροτικής παραγωγής, που έχουµε τη
δυνατότητα και τα όπλα αν κάνουµε τη σωστή προετοιµασία να
αποτρέψουµε σε επίπεδο πρόληψης επαναλαµβάνω και πολλές
από αυτές τις καταστροφές που έρχονται ως αποτέλεσµα αυτής
της κλιµατικής κρίσης. 

Άρα θεωρώ ότι είναι µια σωστή επιλογή, η οποία βεβαίως πρέ-
πει να λειτουργήσει παράλληλα µε τις συνολικές επιλογές της
Κυβέρνησης τόσο µε τη δηµιουργία του ξεχωριστού Υπουργείου
όσο και µε την συνολική αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης και
της διαχείρισης όλων των φυσικών και περιβαλλοντικών πόρων. 

Είµαστε στη σωστή κατεύθυνση και κινούµαστε, όπως είπα και
στην αρχή, σε αυτά τα δύο επίπεδα, στη διαµόρφωση των συν-
θηκών για καλύτερη πρόληψη για το µέλλον και στην άµεση αν-
τιµετώπιση και ενίσχυση των πληγέντων από τις µέχρι τώρα
καταστροφές.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Η έκτη µε αριθµό 992/30-8-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου

κύκλου του Βουλευτή Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώρ-
γιου Μουλκιώτη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση οφείλει να διασφαλίσει τη
διατήρηση της εργατικής νοµιµότητας και να αποτρέψει τις οµα-
δικές απολύσεις στη Βιοµηχανία Φωσφορικών Λιπασµάτων Κα-
βάλας», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Βουλευτή.

Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 1008/30-8-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Βαρδάκη προς τον Υπουργό
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Να πραγµατοποι-
ηθεί η πλήρης εφαρµογή του προγράµµατος του µεταφορικού
ισοδύναµου για την Κρήτη».

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε τον ν.4551/2018 το µέτρο του µεταφορικού

ισοδύναµου τέθηκε σε πιλοτική εφαρµογή τον Ιούλιο του 2018.
Αφορούσε αρχικά ωφελούµενες µονάδες και ωφελούµενες επι-
χειρήσεις µε κατοικία ή µόνιµη έδρα αντίστοιχα συγκεκριµένων
νησιών. Από την 1η Ιανουαρίου του 2019 το µέτρο τέθηκε σε
πλήρη εφαρµογή για όλα τα νησιά της επικράτειας πλην της Κρή-
της. 

Υπενθυµίζω ότι µε την κοινή υπουργική απόφαση 4796/2018
αποφασίστηκε η πλήρης εφαρµογή του µέτρου στις ωφελούµε-
νες µονάδες (επιβάτες) και διευκρινίστηκαν τα επιµέρους θέ-
µατα. Επιπλέον να θυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι µε το ν.4606
άρθρο 14 είχαµε εντάξει την Κρήτη στο µεταφορικό ισοδύναµο
µε µελέτη που είχε χρηµατοδοτήσει τότε η περιφέρεια Κρήτης.
Είχαµε δε επισηµάνει ότι το µεταφορικό ισοδύναµο δεν είναι
απλώς ένα επίδοµα, αλλά µια ουσιαστική ενίσχυση στην κατεύ-
θυνση της τόνωσης της ανταγωνιστικότητας των επιχειρήσεων
της Κρήτης µε πολλαπλά και άµεσα οφέλη για την εθνική και πε-
ριφερειακή οικονοµία. 

Την τρέχουσα περίοδο που διανύουµε λόγω της υγειονοµικής
κρίσης απαιτείται η λήψη ενισχυτικών πολιτικών για τα νησιά µας
προκειµένου να τονωθεί η τοπική οικονοµία. Οι κάτοικοι της Κρή-
της, κύριε Υπουργέ, είναι οι πλέον αδικηµένοι, καθώς αν και κα-
τοικούν σε νησί, δεν τυγχάνουν της ίδιας µεταχείρισης µε τους
κατοίκους άλλων νησιών που έχουν ενταχθεί στο συγκεκριµένο
πρόγραµµα. Δυστυχώς -αν θέλετε τη γνώµη µου- κακώς στις αρ-
χικές µελέτες δεν είχε συµπεριληφθεί το επιβατικό κοινό της
Κρήτης και η µεταφορά καυσίµων.

Ρωτώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Προτίθεστε να θεσµοθετήσετε
την πλήρη εφαρµογή του προγράµµατος για την Κρήτη και σε
φυσικά πρόσωπα, καθώς και της µεταφοράς καυσίµων; Θα κα-

ταθέσω και στα Πρακτικά, κύριε Υπουργέ, αποσπάσµατα από συ-
νεδριάσεις του Περιφερειακού Συµβουλίου αλλά και της ΠΕΔ
Κρήτης που αναφέρουν και διεκδικούν το µεταφορικό ισοδύ-
ναµο. Και µάλιστα να πω ότι µε ενηµέρωσαν πως είχαν επικοινω-
νία µε τον Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου σας, τον κ. Κου-
τουλάκη.

Περιµένω, κύριε Υπουργέ, µια απάντηση και µια λύση σε αυτό
το πρόβληµα που και εσείς ως Κρητικός νοµίζω ότι θέλετε να
λυθεί άµεσα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Βαρδάκης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κύριος Υπουργός.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αντιµετωπίζω πάντα µε σοβαρότητα και σεβασµό τις ερωτή-
σεις των συναδέλφων Βουλευτών, πολύ περισσότερο όταν πρό-
κειται για ζητήµατα που αφορούν τους νησιώτες και τα νησιά
µας. Πρέπει όµως οι ερωτήσεις να στηρίζονται και να στοιχειοθε-
τούνται σε πραγµατικά δεδοµένα. 

Όταν θεσµοθετήθηκε το µεταφορικό ισοδύναµο -πράγµατι
από την προηγούµενη κυβέρνηση-, µε τρόπο ατελή είναι η αλή-
θεια, στις κοινές υπουργικές αποφάσεις που προχώρησαν ρητά
αναφερόταν ότι εξαιρείται η Εύβοια, η Λευκάδα και η Κρήτη, και
στις δύο κοινές υπουργικές αποφάσεις και για τις επιχειρήσεις
αλλά και για τους επιβάτες. Είναι, λοιπόν, σαφές ότι για την κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ η Κρήτη συνειδητά και συστηµατικά είχε
εξαιρεθεί από τον σχεδιασµό του µεταφορικού ισοδύναµου. Και
δεν µας προκαλεί βέβαια εντύπωση, διότι η Κρήτη δεν αποτέλεσε
ποτέ πεδίο άσκησης καµµιάς αναπτυξιακής πρωτοβουλίας από
την προηγούµενη κυβέρνηση. Χωρίς ποτέ βέβαια οι κρητικοί να
ακούσουν µία απολογία, ένα "συγγνώµη" για την απαράδεκτη
αυτή στάση και συµπεριφορά. 

Αντιθέτως τι έπραξε, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη; Η Κυβέρνηση,
λοιπόν, του Κυριάκου Μητσοτάκη έθεσε από την πρώτη στιγµή
την Κρήτη στο επίκεντρο σηµαντικών αναπτυξιακών έργων και
παρεµβάσεων που αυταπόδεικτα συνδέονται τα συγκεκριµένα
έργα και παρεµβάσεις µε την τόνωση της ανταγωνιστικότητας
της περιφερειακής οικονοµίας της Κρήτης. 

Ήδη πρέπει να σας πω ότι δροµολογούνται πολλά και σηµαν-
τικά έργα που για δεκαετίες ήταν στα συρτάρια, όπως ο βόρειος
οδικός άξονας, και επιτρέψτε µου να πω εδώ ότι είναι το µεγα-
λύτερο αναπτυξιακό έργο της Κρήτης µε συγκεκριµένο χρονο-
διάγραµµα και µε συγκεκριµένες πηγές χρηµατοδότησης και η
αναβάθµιση της ακτοπλοϊκής σύνδεσης της Κρήτης µε τον υπό-
λοιπο νησιωτικό χώρο. Για πρώτη, επίσης, φορά διασφαλίσαµε
κοινοτικούς πόρους από το ΕΣΠΑ αλλά και από το Ταµείο Ανά-
καµψης για τα λιµάνια της Κρήτης συνολικού προϋπολογισµού
60 εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ επίσης µε το πρόσφατο νοµοθέτηµα
της ολοκληρωµένης θαλάσσιας νησιωτικής πολιτικής θέσαµε την
Κρήτη στον πυρήνα των δηµόσιων πολιτικών και χρηµατοδοτή-
σεών µας και φυσικά των πρωτοβουλιών µας για τη γαλάζια οι-
κονοµία. 

Ειδικότερα, όµως, κύριε Βαρδάκη, σε ό,τι αφορά το µεταφο-
ρικό ισοδύναµο είναι µε δική µας απόφαση που καθιερώθηκε το
µεταφορικό ισοδύναµο για τις επιχειρήσεις της Κρήτης και µάλι-
στα από 1-1-2020. Αφού διαβουλευθήκαµε και µε τα τέσσερα
Επιµελητήρια της Κρήτης και την Περιφέρεια της Κρήτης κατα-
λήξαµε και πήραµε τη συγκεκριµένη απόφαση. Σε αντίθεση µε
εσάς, και µη µου πείτε ότι κάνατε διάλογο, διότι ήταν προσχηµα-
τικός λίγους µήνες πριν τις εκλογές. Ο όποιος διάλογος δεν κα-
τέληξε απολύτως πουθενά. Γιατί δεν το πράξετε; Μπορούσατε
να το είχατε κάνει από την αρχή ή και αργότερα. Δεν το πράξετε
διότι δεν επιθυµούσατε να αντιµετωπιστεί η Κρήτη ως νησί µε ει-
δικές συνθήκες. Εµείς, όµως, το κάναµε πράξη και αυτό δεν µπο-
ρείτε να το αλλάξετε. 

Τώρα ας πάµε σε συγκεκριµένα στοιχεία κατά πόσο ωφελήθη-
καν οι επιχειρήσεις της Κρήτης από την εφαρµογή του µεταφο-
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ρικού ισοδύναµου από 1-1-2020. Έχει, λοιπόν, εξοφληθεί το σύ-
νολο των επιχειρήσεων που έκαναν αίτηµα χρηµατοδότησης στο
πρώτο και δεύτερο εξάµηνο του 2020 εκτός εκείνων που µπήκαν
στο δείγµα ελέγχου του δεύτερου εξαµήνου. Ο έλεγχος αυτός
αναµένεται να ολοκληρωθεί µέχρι τις αρχές Οκτωβρίου οπότε
θα εξοφληθούν και εκείνες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε και δευτερολογία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής): Άµα θέλετε, να ολοκληρώσω. Στη δευτερολο-
γία δεν θα έχω πολλά να πω, οπότε να ολοκληρώσω.

Συνολικά για το 2020 από την Κρήτη υπεβλήθησαν δύο χιλιά-
δες τετρακόσιες εξήντα µία αιτήσεις και έλαβαν 5.887.468 ευρώ
µέσω του µεταφορικού ισοδύναµου. Ειδικότερα από τις αιτήσεις
χρηµατοδότησης της πρώτης φάσης του έτους 2020 οι χίλιες τε-
τρακόσιες πενήντα τέσσερις ήταν από την Κρήτη µε αιτούµενη
χρηµατοδότηση 4.670.280 ευρώ ενώ από τις αιτήσεις χρηµατο-
δότησης της δεύτερης φάσης του έτους 2020, οι χίλιες εκατόν
επτά ήταν από την Κρήτη µε αιτούµενη χρηµατοδότηση
1.217.186 ευρώ. Τώρα για το 2021, µέχρι τα µέσα Σεπτεµβρίου
θα ολοκληρωθεί η διαδικασία υποβολής αιτηµάτων και ως το
τέλος του έτους θα έχει προωθηθεί η πληρωµή των επιχειρήσεων
εκτός εκείνων που θα µπουν στον δειγµατοληπτικό έλεγχο τώρα. 

Θα µιλήσω αναφορικά µε την ερώτησή σας σε ό,τι αφορά την
εφαρµογή του µεταφορικού ισοδύναµου για τους επιβάτες. 

Έχουµε ξεκαθαρίσει ότι είναι κάτι που εξετάζουµε ως προς τις
δηµοσιονοµικές αλλά και πρακτικές του διαστάσεις. Είναι ένα
στοιχείο το οποίο θα αξιολογηθεί. Άλλωστε, θα υλοποιηθεί στο
πλαίσιο της αναθεώρησης του ν.4551/2008 έως το τέλος του
έτους. Η συγκεκριµένη µελέτη έχει ανατεθεί στο Κέντρο Προ-
γραµµατισµού και Οικονοµικών Ερευνών, που είναι ένας ανεξάρ-
τητος και αντικειµενικός φορέας που εµπιστευτήκαµε, για να
έχουµε µία ολοκληρωµένη και τεκµηριωµένη άποψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν νοµίζω ότι εγώ
σας ρώτησα για όλα τα προηγούµενα, πλην της τελευταίας πα-
ραγράφου που είπατε. Αν καθίσω τώρα να σας πω τι έκανε τέσ-
σερα χρόνια η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ στην Κρήτη, θα δείτε την
ανυπαρξία των κυβερνήσεων όλων των προηγούµενων ετών.
Εγώ σας ρώτησα κάτι συγκεκριµένο σήµερα. 

Ακούστε. Θα διαβάσω µόνο µια παράγραφο: «Επειδή αυτό συ-
νιστά διακριτή και άνιση µεταχείριση εις βάρος των πολιτών της
Κρήτης, σας παρακαλούµε όπως εξετάστε άµεσα την ένταξη
τόσο των µετακινήσεων των µονίµων κατοίκων του νησιού µας
όσο και των µεταφορών καυσίµων, καθώς και νέων ΚΑΔ κ.λπ.».
Αυτή είναι η πρόταση που σας έχει στείλει η ΠΕΔ Κρήτης. Κάτι
αντίστοιχο έχει γίνει και από την Περιφέρεια Κρήτης. 

Εγώ δεν σας ρώτησα να µου πείτε τι προγραµµατίζετε -γι’
αυτό θα κριθείτε το επόµενο διάστηµα- για έργα υποδοµής στην
Κρήτη. Μάλιστα, σας είπα την άλλη φορά και µπράβο που εξαι-
ρέσατε τα αλιευτικά καταφύγια από την ιδιωτικοποίηση, γιατί,
όταν έρχοµαι εδώ, θέλω να µιλώ ουσιαστικά και όχι παραπλανη-
τικά ή λαϊκίστικα.

Επαναλαµβάνω την ερώτηση, κύριε Υπουργέ, και σε αυτό
θέλω µία απάντηση. Σας είπα ότι κατέθεσα στα Πρακτικά τα πρα-
κτικά των συνεδριάσεων της ΠΕΔ και της Περιφέρειας που διεκ-
δικούν νόµιµα αυτό το θέµα. Και µη µου βάζετε τώρα την Εύβοια
µε τη Λευκάδα. Υπουργός είστε, ξέρετε ότι υπάρχει οδικό δίκτυο,
ένα οδικό δίκτυο που δεν υπάρχει στο δικό σας νησί. Και ας πε-
ριµένουµε τη µελέτη που θα κάνετε, αλλά µην απαξιώνετε τη
δουλειά που έκανε η προηγούµενη κυβέρνηση όσον αφορά το
µεταφορικό ισοδύναµο. Για πρώτη φορά εντάχθηκε το 2018,
έστω και πιλοτικά µε µελέτη της Περιφέρειας Κρήτης που χρη-
µατοδοτήθηκε. 

Άρα, κύριε Υπουργέ, να περιµένουµε οποιαδήποτε µελέτη και
να συµβάλουµε κι εµείς στη σύνταξη αυτής της µελέτης. Προτί-
θεστε, όµως, το επόµενο διάστηµα να ανακοινώσετε το επιβατικό
ισοδύναµο και το µεταφορικό ισοδύναµο όσον αφορά τη µετα-
φορά καυσίµων για την Κρήτη; Απλά και κατανοητά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Επαναλαµβάνω, γιατί µάλλον δεν έγινα κατα-
νοητός. 

Πρώτο δεδοµένο. Η απόφαση για την εφαρµογή του µεταφο-
ρικού ισοδυνάµου για τις επιχειρήσεις στην Κρήτη ήταν από-
φαση της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. 

Δεύτερο δεδοµένο. Ξεκαθαρίζω ότι για την εφαρµογή του µε-
ταφορικού ισοδυνάµου για τους επιβάτες σας είπα ότι αυτή την
ώρα εκτελείται µελέτη από το ΚΕΠΕ, έναν ανεξάρτητο φορέα,
και όταν θα έχουµε τα αποτελέσµατα από το ΚΕΠΕ, τότε θα απο-
φασίσουµε και µε βάση, βέβαια, τις δηµοσιονοµικές και πρακτι-
κές διαστάσεις εφαρµογής του συγκεκριµένου µέτρου. 

Αυτό, όµως, που θέλω να ξεκαθαρίσω είναι ότι για την Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη η Κρήτη αποτελεί µέρος µιας ει-
δικής και διαφοροποιηµένης περιφερειακής πολιτικής µε ση-
µαντική ενίσχυση σε επίπεδο αναπτυξιακών προοπτικών των επι-
χειρήσεων της Κρήτης. Οι πόροι του ΕΣΠΑ της περιόδου 2021 -
2027 είναι κατά 20% αυξηµένοι από ό,τι την προηγούµενη προ-
γραµµατική περίοδο, ενώ ειδικά για το Υπουργείο Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής η Κρήτη είναι στο επίκεντρο των αναπτυ-
ξιακών πρωτοβουλιών, αφού, όπως σας είπα, έχουµε διασφαλί-
σει χρηµατοδοτήσεις από το ΕΣΠΑ, από το Ταµείο Ανάκαµψης
και από το ειδικό πρόγραµµα ανάπτυξης 2022 - 2025. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 987/30-8-2021 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Μιχάλη Κατρίνη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε
θέµα: «Ελλιπή τα µέτρα στήριξης για την πυρόπληκτη Ηλεία».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, όπως ξέρετε, η Ηλεία υπέστη για δεύτερη

φορά µέσα σε δεκατέσσερα χρόνια µια πολύ µεγάλη φυσική κα-
ταστροφή από πυρκαγιές. Πάνω από εκατόν είκοσι πέντε χιλιά-
δες στρέµµατα καταστράφηκαν, µισά από τα οποία αποτελούν
φυτικό κεφάλαιο και µιλάµε για ελαιοκαλλιέργειες, αµπελοκαλ-
λιέργειες και, βεβαίως, µελισσοκοµία. 

Η οικονοµία αλλά και η τουριστική κίνηση στον Δήµο Αρχαίας
Ολυµπίας αλλά και στον Δήµο Πύργου, λαµβάνοντας υπ’ όψιν
και τις παρενέργειες της πανδηµίας στην κρουαζιέρα, ουσια-
στικά µηδενίστηκε τον µήνα Αύγουστο και ο Πρωθυπουργός, εν
µέσω έντονων αντιδράσεων από τους θεσµικούς αυτοδιοικητι-
κούς και πολιτικούς φορείς της Ηλείας, αναγκάστηκε στις 25 Αυ-
γούστου εδώ σε αυτή την Αίθουσα, στη συζήτηση σε επίπεδο
πολιτικών Αρχηγών, να προαναγγείλει σχέδιο ανασυγκρότησης
και για την Ηλεία, ενώ µέχρι τότε αναφερόταν εµβληµατικά στη
βόρεια Εύβοια. Είχε συστήσει, µάλιστα, και σχετική επιτροπή µε
προεδρεύοντα τον κ. Μπένο. Βέβαια, µέχρι σήµερα, πέρασαν
δέκα ηµέρες και δεν έχουµε κάτι πιο συγκεκριµένο, ενώ απαραί-
τητη κρίνεται και η συµµετοχή θεσµικών φορέων σε αυτή την επι-
τροπή.

Την ίδια στιγµή, προκαλεί προβληµατισµό ο τρόπος διάθεσης
των κονδυλίων του Ταµείου Κρατικής Αρωγής, αφού προβλέπε-
ται υπουργική απόφαση, θυµίζοντάς µας άσχηµες µνήµες από
τη διαχείριση των πόρων του ταµείου Μολυβιάτη. 

Στα µέτρα που ανακοινώθηκαν από τον Πρωθυπουργό, τους
Υπουργούς, αυτά που ψηφίστηκαν, αυτά που θεσµοθετήθηκαν
µε υπουργικές αποφάσεις, δεν προβλέπεται, κύριε Υπουργέ,
αναπλήρωση χαµένου αγροτικού εισοδήµατος, τουλάχιστον για
µία πενταετία. Το µόνο που ψέλλισε κάποια στιγµή ο κ. Μητσο-
τάκης ήταν για προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας. 

Δεν προβλέπεται αναπλήρωση κεφαλαίου για ιδιοκτησίες που
δεν είχαν δηλωθεί στο ΟΣΔΕ και είναι πολύ µεγάλο κοµµάτι των
κατεστραµµένων καλλιεργειών και περιουσιών. Δεν υπάρχουν
µέτρα στήριξης επιχειρήσεων για τους δήµους που επλήγησαν
και οι οποίες επιχειρήσεις υπέστησαν τις συνέπειες τον Αύγου-
στο και θα τις υποστούν και το επόµενο διάστηµα, λόγω µείωσης
αγροτικού εισοδήµατος, άρα κατ’ εξοχήν αγροτικού νοµού, ενώ
δεν υιοθετήθηκαν, όπως και για την Αρκαδία -το ξέρει ο κύριος
Πρόεδρος- οριζόντια µέτρα στήριξης για τους κατοίκους των πυ-
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ρόπληκτων δήµων και αφορούν, βεβαίως, αναστολή δανειακών
ασφαλιστικών υποχρεώσεων, αναστολή ΕΝΦΙΑ και, βεβαίως, το
θέµα της µη επιστροφής του τµήµατος επιστρεπτέας προκατα-
βολής, όπως ισχύει για τους δύο δήµους της Εύβοιας οριζόντια
για όλους τους κατοίκους.

Ρωτάω, λοιπόν, πρώτον, θα συγκροτήσετε Επιτροπή Ανασυγ-
κρότησης για την Ηλεία, όπως εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός πριν
από δύο εβδοµάδες; Με ποια κριτήρια σκέπτεστε να διαθέσετε
τους πόρους του Ταµείου Κρατικής Αρωγής, µιας που και µε τον
νόµο που ψηφίσαµε την προηγούµενη εβδοµάδα, παραπέµπεται
σε δική σας -εννοώ του Υπουργείου Οικονοµικών- υπουργική
απόφαση; Δεύτερον, θα αποκαταστήσετε, µε ποιον τρόπο και για
ποιο χρονικό διάστηµα το απολεσθέν αγροτικό εισόδηµα και πώς
σκέφτεστε -εάν σκέφτεστε- να ενισχύσετε τις επιχειρήσεις και
τους επαγγελµατίες των πυρόπληκτων περιοχών της Ηλείας;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και εµείς

ευχαριστούµε.
Ο κύριος Υφυπουργός έχει τον λόγο.
Κύριε Υφυπουργέ, θα σας ακούσω, γιατί είµαστε και στην Αρ-

καδία που έχουµε τα ίδια θέµατα, αλλά πιστεύω ότι θα ισχύει και
για τους δύο. Μη σας κάνω άλλη ερώτηση.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, η Κυβέρνηση δεν λειτουργεί µε λογικές
αποκλεισµού για καµµία πυρόπληκτη περιοχή. Αυτό πρέπει να
γίνει σαφές, όπως σαφής ήταν και ο Πρωθυπουργός στην προ
ηµερησίας διάταξης συζήτηση σε επίπεδο Αρχηγών κοµµάτων.

Όπως γνωρίζετε µε τον ν.4797/2021 η Κυβέρνησή µας θεσµο-
θέτησε πρόσφατα και για πρώτη φορά ένα ευέλικτο και αποτε-
λεσµατικό θεσµικό πλαίσιο κρατικής αρωγής, για τη στήριξη
όλων όσοι πλήττονται από τις επιπτώσεις θεοµηνιών και φυσικών
καταστροφών.

Σκοπός του νέου αυτού νόµου ήταν η συνολική αναµόρφωση
και ενδυνάµωση του θεσµικού πλαισίου για την κρατική αρωγή,
προκειµένου να υπάρχει ένα ενιαίο νοµοθετικό κείµενο για τις
απαιτούµενες κρατικές ενέργειες µετά την επέλευση θεοµηνίας
ή φυσικής καταστροφής, καθώς και για να αντιµετωπισθούν οι
αδυναµίες του παρελθόντος, ο κατακερµατισµός των αρµοδιο-
τήτων, οι καθυστερήσεις στην υλοποίηση των αποφάσεων απο-
κατάστασης, καθώς και η έλλειψη παρακολούθησης της πορείας
αυτών των µέτρων.

Με το νέο αυτό πλαίσιο προβλέπεται η παροχή οικονοµικής
στήριξης ως αποκατάσταση µετά από θεοµηνίες ή φυσικές κα-
ταστροφές συντονισµένα, γρήγορα και αποτελεσµατικά, σε
εναρµόνιση µε τους ενωσιακούς κανόνες κρατικών ενισχύσεων.

Το πλαίσιο της κρατικής αρωγής προβλέπει ότι το Υπουργείο
Οικονοµικών έχει την υποχρέωση παροχής ενισχύσεων τόσο σε
φυσικά πρόσωπα όσο και σε επιχειρήσεις που έχουν πληγεί από
φυσικά φαινόµενα. 

Αναφέροµαι σε επιχορήγηση για την κάλυψη ζηµιών σε κτη-
ριακές εγκαταστάσεις, εξοπλισµό, πρώτες ύλες, εµπορεύµατα,
φορτηγά αυτοκίνητα, µέσα παραγωγής, συµπεριλαµβανοµένου
του εγγείου κεφαλαίου και αποθηκευµένα προϊόντα τα οποία
έχουν καταγραφεί ως κατεστραµµένα. 

Ακριβώς σε αυτό το πλαίσιο στηρίχθηκαν µέσω της πράξης νο-
µοθετικού περιεχοµένου της 13ης Αυγούστου και τα µέτρα στή-
ριξης για τους πυρόπληκτους, που περιλαµβάνουν: 

Πρώτον, τη χορήγηση πρώτης αρωγής έναντι στεγαστικής
συνδροµής σε ιδιοκτήτες επαγγελµατικών εγκαταστάσεων, κα-
τοικιών και λοιπών κτηρίων ύψους 14.000 ευρώ ή 8.000 ευρώ ή
3.000 ευρώ, ανάλογα µε το µέγεθος των εκτιµώµενων ζηµιών. Το
τελικό ποσό της στεγαστικής συνδροµής για τους δικαιούχους
θα χορηγηθεί από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών και
θα συνίσταται σε 80% κρατική αρωγή και 20% άτοκο δάνειο µε
την εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου. 

Δεύτερον, χορήγηση πρώτης αρωγής για αποζηµίωση οικο-
σκευής σε φυσικά πρόσωπα που χρησιµοποιούν ακίνητα ως
κύρια ή δευτερεύουσα κατοικία και τα οποία έχουν πληγεί, ύ-
ψους 6.000 ευρώ ή 4.000 ευρώ ή 2.000 ευρώ, ανάλογα µε το µέ-
γεθος των ζηµιών στην κατοικία. 

Τρίτον, τη χορήγηση πρώτης αρωγής έναντι της επιχορήγη-
σης για αποκατάσταση ζηµιών σε εξοπλισµό και µέσα παραγω-
γής προς επιχειρήσεις και µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα φορείς,
συµπεριλαµβανοµένων και των αγροτικών εκµεταλλεύσεων,
ύψους 8.000 ευρώ ή 4.000 ευρώ ή 2.000 ευρώ, ανάλογα µε το
µέγεθος των ζηµιών στις εγκαταστάσεις. 

Ειδικά για τις αγροτικές εκµεταλλεύσεις χωρίς ζηµιές στις εγ-
καταστάσεις ή χωρίς εγκαταστάσεις, το ύψος της πρώτης αρω-
γής ανέρχεται σε 4.000 ευρώ ή 2.000 ευρώ ή 1.000 ευρώ,
ανάλογα µε την έκταση των πολυετών καλλιεργειών που έχουν
πληγεί. Όλες οι ενισχύσεις είναι αφορολόγητες, ανεκχώρητες
και ακατάσχετες στα χέρια του δηµοσίου ή τρίτων. Δεν υπόκειν-
ται σε οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή εισφορά. Δεν δεσµεύονται
και δεν συµψηφίζονται µε βεβαιωµένα χρέη προς τη φορολογική
διοίκηση στους ασφαλιστικούς οργανισµούς, τους δήµους και
τις τράπεζες. 

Σε όλα αυτά θα πρέπει να προσθέσουµε την απαλλαγή από
τον ΕΝΦΙΑ για τα έτη 2021, 2022 και 2023 των ακινήτων που
επλήγησαν, εφόσον οι ιδιοκτήτες είναι κάτοχοι δελτίου επανε-
λέγχου, έκθεσης αυτοψίας ή πρωτοκόλλου αυτοψίας επικινδύ-
νως ετοιµόρροπου κτηρίου, που χαρακτηρίζουν το κτήριο
επικίνδυνο ή ακατάλληλο για χρήση. Η απαλλαγή επεκτείνεται
και στα αγροτεµάχια που οι ιδιοκτήτες τους είναι κάτοχοι βεβαί-
ωσης καταστροφής από τα κατά τόπους αρµόδια τµήµατα αγρο-
τικής ανάπτυξης και ελέγχου του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων. Μάλιστα η σχετική απαλλαγή από τον
ΕΝΦΙΑ παρέχεται µε βάση τις αιτήσεις που θα υποβληθούν στην
πλατφόρµα arogi.gov.gr. 

Σε όσα προανέφερα θα πρέπει να προσθέσουµε και µέτρα
όπως η παράταση καταβολής των φορολογικών υποχρεώσεων,
η αναστολή πράξεων αναγκαστικής εκτέλεσης, η αναστολή
ασφαλιστικών εισφορών και η επιδότηση ενοικίου ή συγκατοίκη-
σης. Όλα αυτά αφορούν όσους έχουν αποδεδειγµένα πληγεί
από τις πυρκαγιές και φυσικά τους πολίτες της Ηλείας. 

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ περισσότερο εκτενώς
στην Ηλεία και στο Ταµείο Κρατικής Αρωγής και τα µέτρα στήρι-
ξης των αγροτών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ορίστε, κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ξέρω ότι είστε πολύ συ-

νεπής και τυπικός στο κοινοβουλευτικό έργο, αλλά θα µου επι-
τρέψετε να σας πω ότι στην πρωτολογία σας δεν απαντήσατε σε
κανένα, µα κανένα, από τα ερωτήµατα τα οποία και προφορικά
ανέπτυξα και γραπτώς υπέβαλα µε την επίκαιρη ερώτησή µου.
Αυτή είναι η πρώτη παρατήρηση.

Το δεύτερο είναι ότι και εσείς καταλαβαίνετε -και νοµίζω η λο-
γική το επιτάσσει αυτό- ότι στην ερώτηση την οποία κατέθεσα
θα περίµενα να µου απαντήσει ο αρµόδιος Υφυπουργός παρά
τω Πρωθυπουργώ, ο κ. Τριαντόπουλος, στον οποίο, µε βάση το
ΦΕΚ διορισµού που έχω µαζί µου, έχουν ανατεθεί θέµατα κρατι-
κής αρωγής για την κάλυψη έκτακτων αναγκών και ζηµιών, προ-
στασίας και αποκατάστασης οικοσυστηµάτων, καθώς και η
ευθύνη των αντιπληµµυρικών έργων, δηλαδή όλος ο σχεδιασµός
της ανασυγκρότησης. 

Και ερωτώ µέσω εσάς την Κυβέρνηση: Γιατί δεν έρχεται ο κ.
Τριαντόπουλος να απαντήσει για θέµατα που άπτονται της αρ-
µοδιότητάς του; Και ποιες είναι τελικά οι αρµοδιότητές του;
Μήπως δεν θέλει να απαντήσει σε δύσκολα ερωτήµατα; Μήπως
το επιτελικό κράτος δεν θα λογοδοτεί, κύριε Υπουργέ, στη
Βουλή, αλλά λογοδοτεί µόνο στο Μάξιµου; Αυτή είναι η αρχή που
θα υιοθετήσουµε εδώ σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία;

Θα µπορούσε να µας δώσει απαντήσεις για τον τρόπο διάθε-
σης των πόρων; Παραπέµπουν σε υπουργική απόφαση. Και εσείς
σήµερα δεν µας είπατε τίποτα, µε ποιο µοντέλο και µε ποιον
τρόπο θα δοθούν τα χρήµατα στο Ταµείο Κρατικής Αρωγής και
θα διανεµηθούν. Και το ξαναλέω γιατί είναι νωπές οι µνήµες από
τη διαχείριση-διασπάθιση των χρηµάτων του ταµείου Μολυβιάτη. 

Θα µπορούσε να πει κάτι για το αίσθηµα αδικίας στους κατοί-
κους επαγγελµατίες της Αρχαίας Ολυµπίας, του Πύργου, θα
µπορούσα να προσθέσω του Δήµου Γορτυνίας, οι οποίοι βλέ-
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πουν µέτρα για πυρόπληκτους που τους αφορούν, αλλά βλέπουν
και οριζόντια µέτρα για κάποιους δήµους, λέτε και αυτοί οι δήµοι
δεν θα υποστούν τις συνέπειες των φυσικών καταστροφών -οι-
κονοµικές παραγωγικές και κάθε είδους συνέπειες- κι αυτό µόνο
περιορίζεται στους δύο δήµους της Εύβοιας. 

Γιατί υπάρχει µια σειρά υπουργικών αποφάσεων που εφαρµό-
ζουν οριζόντια µέτρα µόνο για αυτούς τους δύο δήµους. Τις έχω
εδώ όλες, κύριε Υπουργέ, κι αν εξαιρέσουµε την καταβολή βε-
βαιωµένων οφειλών, όλα τα άλλα είναι µόνο για τους δύο δήµους
της Εύβοιας και πρέπει αυτή η αδικία να αρθεί. 

Το λέµε εµείς; Μήπως δεν σας αρκεί η επίσκεψη της Προ-
έδρου της Ελληνικής Δηµοκρατίας στην Ηλεία πριν από δέκα
µέρες, που πήγε σε πυρόπληκτα χωριά και διαπίστωσε το µέγε-
θος της καταστροφής; 

Γιατί δεν έχουµε αναστολή δανειακών υποχρεώσεων και πλει-
στηριασµών για το σύνολο των κατοίκων αυτών των δήµων που
είναι πυρόπληκτοι µε µεγάλο ποσοστό φυσικής καταστροφής;
Γιατί δεν έχουµε ρύθµιση ασφαλιστικών εισφορών; Γιατί δεν
έχουµε απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ εκεί; Γιατί δεν έχουµε µη επι-
στροφή της επιστρεπτέας προκαταβολής; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν µου απαντήσατε πότε αν η Κυβέρνηση σκοπεύει να ανα-

κοινώσει την Επιτροπή Ανασυγκρότησης στην Ηλεία και αν θα
συµµετάσχουν τοπικοί φορείς, αν θα έχει πόρους, ώστε να µπο-
ρέσει να είναι αποτελεσµατική.

Καµµία απάντηση στο ερώτηµά µου για το απολεσθέν αγρο-
τικό εισόδηµα και σε τι ορίζοντα αυτοί άνθρωποι θα µπορέσουν
να καλύψουν τα βασικά τους εισοδήµατα, βασικό µέσο επιβίω-
σης. Δεν έχει πει τίποτα η Κυβέρνηση σήµερα, αν εξαιρέσουµε
τη ρήση του Πρωθυπουργού για την επισφαλή εργασία, το φυ-
τικό κεφάλαιο που δεν έχει δηλωθεί στο ΟΣΔΕ και βεβαίως απου-
σία µέτρων ανακούφισης και στήριξης για τις επιχειρήσεις των
πυρόπληκτων δήµων που θα υποστούν συνέπειες φυσικής κατα-
στροφής. 

Σήµερα µε πήρε τηλέφωνο ο Πρόεδρος του Εµπορικού Συλ-
λόγου Αρχαίας Ολυµπίας. Ο άνθρωπος είναι απελπισµένος. Έχα-
σαν όλο το καλοκαίρι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ
ολοκληρώστε. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, θέλω δέκα
δευτερόλεπτα.

…και περιµένουν µέτρα στήριξης και ανακούφισης, όπως και
στον Πύργο, όπως και στον Δήµο Γορτυνίας, όπως και σε όλους
τους δήµους: µη επιστροφή τµήµατος της επιστρεπτέας, οριζόν-
τια αναστολή δανειακών υποχρεώσεων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: …και -κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι και
εσείς συνηγορείτε σε αυτό- ένα ειδικό πρόγραµµα ρευστότητας
µε επιστρεπτέα προκαταβολή, µέχρι το 70% να µην επιστραφεί,
ώστε αυτές οι επιχειρήσεις να µπορέσουν να παραµείνουν ζων-
τανές. 

Περιµένω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, στη δευτερολογία σας να
µας πείτε συγκεκριµένα πράγµατα σε συγκεκριµένα ερωτήµατα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε συνάδελφε, η Περιφερειακή Ενότητα Ηλείας εµπίπτει στο
πεδίο εφαρµογής της σχετικής ΚΥΑ, µε την οποία παρέχεται στε-
γαστική συνδροµή κατά 80% µέσω δωρεάν κρατικής αρωγής και
κατά 20% µέσω άτοκου δανείου µε την εγγύηση του ελληνικού
δηµοσίου για την ανακατασκευή ή επισκευή των κτηρίων που
έχουν υποστεί βλάβες από τις πυρκαγιές. 

Προβλέπεται ότι στις περιπτώσεις που παρατηρούνται σηµαν-
τικές και εκτεταµένες ζηµιές σε µεγάλο αριθµό επιχειρήσεων ή
σε µέγεθος της καταστροφής, µε απόφαση του Υπουργού Οικο-
νοµικών, µπορεί να χορηγηθεί προκαταβολή έναντι της επιχορή-
γησης. 

Θα πρέπει ωστόσο να σας ενηµερώσω ότι µέχρι σήµερα δεν
έχουν αποσταλεί συγκεντρωτικές καταστάσεις από την υπόχρεη
περιφέρεια, προκειµένου η αρµόδια υπηρεσία να προβεί σε έκ-
δοση αποφάσεων επιχορήγησης των πληγεισών επιχειρήσεων.
Μόλις αυτό γίνει, θα δροµολογηθούν όλες οι σχετικές διαδικα-
σίες. 

Σε ό,τι αφορά στο Ταµείο Κρατικής Αρωγής, το Ταµείο Κρατι-
κής Αρωγής -όπως γνωρίζετε- συστάθηκε µε το άρθρο 14 του
ν.4797/2021. Σκοπός του ταµείου είναι η χρηµατοδότηση προ-
γραµµάτων και δράσεων στήριξης και ενίσχυσης πληγέντων από
θεοµηνίες. Με την πρόσφατη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
της 13ης Αυγούστου, στους σκοπούς του ταµείου περιλήφθηκε
και η χρηµατοδότηση δράσεων αποκατάστασης για όλες τις πυ-
ρόπληκτες περιοχές, συµπεριλαµβανοµένης της Ηλείας. Στην εν
λόγω πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου προβλέφθηκε ότι µέχρι
τη λειτουργία του ταµείου ο Λογαριασµός Κρατικής Αρωγής θα
τελεί υπό τη διαχείριση και την εποπτεία του Υπουργού Οικονο-
µικών. 

Αυτό σηµαίνει ότι οι εκταµιεύσεις θα γίνονται µετά από εισή-
γηση της Κυβερνητικής Επιτροπής Κρατικής Αρωγής, η οποία
συστάθηκε και συγκροτήθηκε µε πράξη του Υπουργικού Συµβου-
λίου. Η επιτροπή αυτή είναι αρµόδια, µεταξύ άλλων, και για τον
προσδιορισµό των µέτρων κρατικής αρωγής, αποτελούµενη από
τους Γενικούς Γραµµατείς όλων των εµπλεκόµενων Υπουργείων,
καθώς και από τον Πρόεδρο του ΕΛΓΑ.

Τώρα έρχοµαι σε ό,τι αφορά στα µέτρα στήριξης των αγροτών
σε πυρόπληκτες περιοχές, όπως η Ηλεία. Στην επικείµενη τρο-
ποποίηση του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014 – 2020,
στο πλαίσιο της µεταβατικής περιόδου 2021 - 2022 θα υπάρχει
πρόβλεψη για µια σειρά από µέτρα, όπως:

Πρώτον, η ενεργοποίηση του µέτρου 5.2: «Επενδύσεις αποκα-
τάστασης των ζηµιών που προκαλούνται στο γεωργικό κεφάλαιο,
φυτικό, ζωικό και πάγιο από φυσικά φαινόµενα, δυσµενείς καιρι-
κές συνθήκες και καταστροφικά γεγονότα». Μέσα από την ενερ-
γοποίηση αυτού του µέτρου θα υπάρξει στήριξη στους παρα-
γωγούς να αποκαταστήσουν το παραγωγικό δυναµικό των γεωρ-
γικών εκµεταλλεύσεών τους. Αναφέροµαι σε γεωργικές καλλιέρ-
γειες, ζωικό κεφάλαιο και υποδοµές.

Δεύτερον, η αυξηµένη µοριοδότηση των υποψηφίων στα σχέ-
δια βελτίωσης στις πληγείσες πυρόπληκτες περιοχές καθώς και
η αυξηµένη µοριοδότηση των υποψηφίων για τους νέους αγρό-
τες στις βελτιώσεις στις πληγείσες πυρόπληκτες περιοχές. 

Τρίτον, η επιτάχυνση των πληρωµών στους δικαιούχους που
εδρεύουν σε πληγείσες περιοχές για το σύνολο των µέτρων του
Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Τέταρτον, οι πυρόπληκτες γεωργικές εκµεταλλεύσεις και οι
µεταποιητικές επιχειρήσεις θα µπορούν να ωφεληθούν άµεσα
από τις δράσεις του Ταµείου Εγγυήσεων Αγροτικής Ανάπτυξης,
µε προϋπολογισµό ύψους 480 εκατοµµυρίων, µέσω χορήγησης
επενδυτικών δανείων και κεφαλαίου κίνησης.

Σε κάθε περίπτωση, η Κυβέρνησή µας, η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, αξιολογεί τα δεδοµένα και δεν θα διστάσει
να σχεδιάσει και να υλοποιήσει, εφόσον χρειαστεί, και πρόσθετα
µέσα στήριξης.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, θα πρέπει να ξέρετε ότι το ίδιο θέµα υπάρχει και στην
Αρκαδία. Υπάρχει, δηλαδή, µια άνιση µεταχείριση µεταξύ περιο-
χών της Εύβοιας και των άλλων περιοχών. 

Όσον αφορά αυτό που σας είπε ο συνάδελφος, σας το έχουµε
πει εκατό φορές. Σας έχουµε πει, δηλαδή, ότι στην Εύβοια η επι-
στρεπτέα δεν γυρίζει, ενώ στην Αρκαδία και στην Ηλεία γυρίζει.
Πώς γίνεται αυτό; Δεν είναι επιχειρηµατίες αυτοί; Δεν κάηκαν οι
επιχειρήσεις τους; Δηλαδή, κύριε Υπουργέ, όσον αφορά σε ένα
ελαιοτριβείο στο οποίο έχει καεί το 80%-90% της παραγωγής,
όπως µας είπε ο άνθρωπος, καλύτερα να του καιγόταν του ελαι-
ουργείο, παρά να έχει το ελαιουργείο και να µην έχει παραγωγή.
Άρα ουσιαστικά κατανοούµε ότι πρέπει να ολοκληρωθεί αυτή
διαδικασία, όπως κατανοούµε και τον ρόλο σας. Όµως, από την
άλλη πόσο θα πάει αυτό, η µία περιοχή που κάηκε να έχει άλλα
κριτήρια και η άλλη περιοχή να έχει διαφορετικά κριτήρια; Δεν
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γίνεται, κύριε Υπουργέ! Με συγχωρείτε, αλλά επαναλαµβάνω ότι
θα κάνω κι εγώ ξανά ερώτηση. Ωστόσο, νοµίζω ότι µπορείτε να
το µεταφέρετε και να το λύσουµε.

Και θα σας πω και κάτι άλλο. Στις περιοχές της Ηλείας και της
Αρκαδίας οι επιχειρήσεις αυτές που είναι µε την επιστρεπτέα
προκαταβολή δεν είναι ένας τεράστιος αριθµός. Είναι σηµαντι-
κός, αλλά δεν είναι τεράστιος ο αριθµός. Πρέπει να το δείτε και
πρέπει να το δείτε άµεσα. Είναι θέµα δικαιοσύνης. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Είναι αδικία, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είναι θέµα

δικαιοσύνης! Εµείς όλοι κατανοούµε ότι έγινε µεγάλη κατα-
στροφή στον νοµό, στην Εύβοια. Όµως, αυτό σηµαίνει ότι ο άλ-
λος που καταστράφηκε και κάηκε στην Αρκαδία δεν θα την
πάρει; Αυτός δεν έχει το ίδιο δικαίωµα; 

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι πρέπει να δείτε το θέµα αυτό. Νο-
µίζω ότι την επόµενη φορά, γιατί θα σας κάνουµε πάλι ερώτηση,
θα πρέπει να έχετε καλύτερα νέα και νέα που αφορούν τη δικαιο-
σύνη, την ίση µεταχείριση και την ισονοµία. 

Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 997/30-8-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Να µαταιωθεί
η αδειοδότηση λατοµείου στον ορεινό όγκο του Λαϊλιά της Πε-
ριφερειακής Ενότητας Σερρών». 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα µεταφερθούµε λίγο βόρεια. Θα πάµε στις

Σέρρες και εκεί θα συναντήσουµε ένα πανέµορφο βουνό µε ένα
εκπληκτικό δάσος. Μιλάµε για τον Λαϊλιά των Σερρών. 

Σ’ αυτό το υπέροχο µέρος, λοιπόν, συζητιέται τώρα στα σο-
βαρά να λειτουργήσει λατοµείο. Ναι, καλά ακούσατε. Συζητιέται
να λειτουργήσει λατοµείο. Είναι η τρίτη φορά τα τελευταία
τριάντα χρόνια που επιχειρείται κάτι τέτοιο και αυτή τη φορά τα
πράγµατα είναι επίσης σοβαρά, γιατί έχει βγει στη διαβούλευση
µία µελέτη έγκρισης περιβαλλοντικών όρων για την ίδρυση και
τη λειτουργία λατοµείου γρανίτη σε δηµόσια δασική έκταση πε-
ρίπου εκατό χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων -ακούστε και το κα-
λύτερο- εντός περιοχής «NATURA 2000» στη θέση Χέρσο της
τοπικής κοινότητας Αχλαδοχωρίου του Δήµου Σιντικής στην Πε-
ριφερειακή Ενότητα Σερρών κ.λπ..

Είναι η τρίτη φορά, όπως σας είπα. Την πρώτη φορά επιχειρή-
θηκε το 1991. Οι κινητοποιήσεις του λαού της περιοχής το απέ-
τρεψαν. Επιχειρείται ξανά το 2007. Επίσης οι λαϊκές κινητοποιή-
σεις το αποτρέπουν. Τώρα είναι η τρίτη φορά µέσα στα τελευ-
ταία τριάντα χρόνια, δηλαδή επαναλαµβάνεται η απόπειρα ανά
δεκαπέντε περίπου έτη για την ίδρυση λατοµείου σε ένα τέτοιο
πανέµορφο βουνό. Σαν να λέµε ότι θα πάµε να κάνουµε λατοµείο
στον Λυκαβηττό, αν θα µπορούσε κανείς να το παραλληλίσει! 

Εν πάση περιπτώσει, αυτό φυσικά δεν µπορεί να γίνει αποδε-
κτό. Δεν µπορεί να υλοποιηθεί µία τέτοια απόπειρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα θέλαµε να τοποθετηθεί εδώ και η αρµόδια Κυβέρνηση, η
οποία βεβαίως έχει και την τελική ευθύνη για όλα όσα γίνονται
στην πατρίδα µας. Εκτός και αν η Κυβέρνηση συµφωνεί. Περιµέ-
νουµε µε αγωνία να ακούσουµε την επίσηµη άποψη της Κυβέρ-
νησης γύρω από αυτό το θέµα.

Με λίγα λόγια, σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, τι θα κάνετε για
να σταµατήσει τώρα κάθε ενέργεια αδειοδότησης. Πρέπει να κα-
τέβουν όλα τα στυλό κάτω και να ακυρωθεί άπαξ και διά παντός
η αδειοδότηση λειτουργίας ενός τέτοιου λατοµείου σε αυτό το
βουνό, στον Λαϊλιά.

Επιπλέον, µιας που είστε και αρµόδιος Υπουργός Περιβάλλον-
τος, τι θα κάνετε για να θωρακιστεί αυτός ο υπέροχος ορεινός
όγκος και να προστατευθεί όσο γίνεται περισσότερο;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, δεν µπορεί να υπάρξει αναπτυξιακή προ-

οπτική σε µία χώρα, αν δεν λαµβάνονται τα απαραίτητα µέτρα
για την αποτελεσµατική προστασία του περιβάλλοντος. Είναι µία
εξίσωση κρίσιµη κάθε φορά και κρίνεται κάθε φορά από όλα τα
θέµατα τα οποία παρουσιάζονται µπροστά µας. Γι’ αυτόν τον
λόγο προωθούµε επενδυτικά σχέδια και εφαρµόζουµε βέλτιστες
πρακτικές, µε τις οποίες µειώνουµε -ακόµη και αποφεύγουµε- εν-
δεχόµενες επιπτώσεις στη φύση και στη βιοποικιλότητα, διασφα-
λίζοντας έτσι την αρµονική συνύπαρξη του ανθρώπου µε το
φυσικό περιβάλλον.

Με την ισχύουσα νοµοθεσία είναι ξεκάθαρο το τι επιτρέπεται
και τι απαγορεύεται, ανάλογα µε τη ζώνη προστασίας. Αναφερ-
θήκατε προηγουµένως σε περιοχή «NATURA», στην οποία ανήκει
µία περιοχή. Επίσης είναι σαφής και η σχετική αδειοδοτική δια-
δικασία που θα πρέπει να ακολουθείται σε κάθε περίπτωση.

Σε ό,τι αφορά τη διαδικασία αδειοδότησης των λατοµείων
µαρµάρων και φυσικών λίθων σε δηµόσιες εκτάσεις, αυτή είναι
µία πλήρως αποκεντρωµένη διαδικασία σύµφωνα µε τη λατοµική
νοµοθεσία, τον ν.4512/2018 και το νέο θεσµικό πλαίσιο για την
άσκηση οικονοµικής δραστηριότητας και άλλες διατάξεις, δη-
λαδή τον ν.4442/2016.

Αρµόδιο όργανο για την έγκριση ερευνητικών εργασιών,
καθώς και για την έγκριση της εκµετάλλευσης, είναι η οικεία απο-
κεντρωµένη διοίκηση και στη συγκεκριµένη περίπτωση που µας
αφορά, η Αποκεντρωµένη Διοίκηση Μακεδονίας - Θράκης. Το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας και ειδικότερα η Γενική
Διεύθυνση Ορυκτών Πρώτων Υλών εγκρίνει µόνο την τεχνική µε-
λέτη εκµετάλλευσης, η οποία αφορά στις τεχνικές λεπτοµέρειες
του έργου. Αυτή η τεχνική µελέτη είναι απαραίτητη προϋπόθεση
για την αδειοδότηση και τελικά τη λειτουργία των υπ’ όψιν λατο-
µείων υπό την οικεία αποκεντρωµένη διοίκηση.

Πριν από την υποβολή αυτής της τεχνικής µελέτης θα πρέπει
να έχει πραγµατοποιηθεί έρευνα και περιβαλλοντική αδειοδό-
τηση του λατοµικού έργου µέσω της έγκρισης της περιβαλλον-
τικής µελέτης και τον καθορισµό των περιβαλλοντικών όρων της
λατοµικής δραστηριότητας σύµφωνα µε το ισχύον καθεστώς,
άρθρο 53 ν.4512/2018.

Στο σηµείο αυτό να σας επισηµάνω ότι η περιβαλλοντική αδει-
οδότηση εξορυκτικών δραστηριοτήτων εκµετάλλευσης λατοµι-
κών ορυκτών είναι µια διαδικασία αδειοδότησης διακριτή η οποία
-και αυτό να το κρατήσετε- χρονικά προηγείται της διαδικασίας
γνωστοποίησης αδειοδότησης της εκµετάλλευσης λατοµικών
ορυκτών σύµφωνα και µε την υπ’ αριθµ. 63/2021 γνωµοδότηση
του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους. Θα επανέλθω στη δευτε-
ρολογία µου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Δε-

λή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Με βάση τις απαντήσεις του κυρίου Υπουρ-

γού, νοµίζω ότι επιβεβαιώνονται οι φόβοι µας και οι φόβοι του
λαού της περιοχής. 

Νοµίζω ότι δεν θα διαφωνήσετε µαζί µου, κύριε Υπουργέ, αν
σας πω ότι το νοµικό, το θεσµικό πλαίσιο για τη λειτουργία τέ-
τοιων δραστηριοτήτων το θέτετε εσείς, το θέτουν οι κυβερνή-
σεις, είναι πολιτικό το πλαίσιο και η Κυβέρνησή σας ψήφισε
πέρυσι έναν σχετικό αντιπεριβαλλοντικό, λέµε εµείς, νόµο.

Το ζήτηµα δεν είναι όµως εκεί. Προσπαθήσατε να αποσείσετε
τη δική σας κυβερνητική ευθύνη για να τη µεταφέρετε στην Απο-
κεντρωµένη Διοίκηση, λέει, Μακεδονίας - Θράκης. Να σας ρω-
τήσω, κύριε Υπουργέ, το εξής: Εκλέγεται αυτή η διοίκηση ή
µήπως διορίζεται κάθε φορά από τις κυβερνήσεις; Εσείς τη διο-
ρίσατε την αποκεντρωµένη διοίκηση. Συνεπώς η ευθύνη βαρύνει
εξολοκλήρου εσάς γι’ αυτό που πάει να γίνει, γι’ αυτό το περι-
βαλλοντικό έγκληµα που πάει να γίνει στη συγκεκριµένη περιοχή
και λυπάµαι πολύ που δεν είπατε καθαρά ότι δεν πρόκειται να
συµβεί αυτή η λατοµική δραστηριότητα, µια λατοµική δραστη-
ριότητα γρανίτη και όχι µαρµάρου, που έχει µάλιστα και ραδιε-
νεργό ακτινοβολία, όπως επισηµαίνει το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων
και βεβαίως µια λατοµική δραστηριότητα και µια πληγή στο
βουνό την οποία καταγγέλλει και σύσσωµος ο λαός της περιοχής
ανεξάρτητα από πολιτική τοποθέτηση.

Αυτό αντανακλάται σε αποφάσεις οργάνων θεσµικών, όπως
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είναι το δηµοτικό συµβούλιο, για παράδειγµα, του Δήµου Σερρών
που αντιτίθεται. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά και το δηµοτικό
συµβούλιο του Δήµου Σιντικής µε έδρα το Σιδηρόκαστρο, όπου
όλες οι παρατάξεις οµόφωνα συµφωνούν και αντιτίθενται σε µια
τέτοια δραστηριότητα. Και το καλύτερο, επιπλέον αντιτίθεται και
η ίδια η δηµόσια υπηρεσία και συγκεκριµένα η Διεύθυνση Ανάπτυ-
ξης και Περιβάλλοντος της Περιφερειακής Ενότητας Σερρών. Συγ-
κεκριµένα, το Τµήµα Περιβάλλοντος και Υδροοικονοµίας εκφέρει
αρνητική γνώµη για µια τέτοια επιχειρηµατική δραστηριότητα.

Όλοι αυτοί δεν τρελάθηκαν ξαφνικά. Όλοι αυτοί αγαπούν φυ-
σικά τον τόπο τους και θέλουν ο τόπος τους να συνεχίσει να έχει
ένα τέτοιο πανέµορφο βουνό και όχι ξαφνικά σε αυτό το βουνό
εκατό χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα να µετατραπούν σε λατοµείο
γρανίτη, µε ανυπολόγιστες συνέπειες και για τη χλωρίδα και την
πανίδα αυτού του βουνού, αλλά και για την ίδια την ποιότητα της
ζωής των ανθρώπων.

Θα πρόκειται όπως είπα για ένα περιβαλλοντικό έγκληµα το
οποίο δεν ισοφαρίζετε µε καµµία αναπτυξιακή προοπτική. Δεν
µπορεί να υπάρξει αναπτυξιακή προοπτική όταν τραυµατίζεις,
όταν πληγώνεις το περιβάλλον µέσα στο οποίο ζουν οι άνθρωποι
και εν πάση περιπτώσει αποδεικνύεται ότι κι αυτά τα δάκρυα που
έχυσε τώρα τελευταία η Κυβέρνηση για την κλιµατική κρίση µάλ-
λον είναι υποκριτικά αφού δεν διστάζει να βάζει την υπογραφή
της και να συµφωνεί, να συναινεί µε τέτοια περιβαλλοντικά εγ-
κλήµατα όπως αυτό που πάει να γίνει στον Λαϊλιά των Σερρών.

Να ξέρετε όµως ότι ήδη ο λαός της περιοχής οργανώνεται.
Δεν θα το αφήσει έτσι. Χιλιάδες είναι οι υπογραφές που µαζεύον-
ται και θα τους βρείτε µπροστά σας και εσείς και όποιος επιχει-
ρήσει, είτε λέγεται περιφέρεια είτε αποκεντρωµένη διοίκηση, να
στήσει ένα τέτοιο περιβαλλοντικό έγκληµα σε ένα τόσο πανέ-
µορφο δάσος όπως είναι ο Λαϊλιάς των Σερρών.

Σε ό,τι µας αφορά να πούµε βεβαίως ότι µεταφέραµε την αγω-
νία εδώ στη Βουλή. Θα συνεχίσουµε να υποστηρίζουµε τον λαό
της Σιντικής σε αυτά τα δίκαια αιτήµατά του.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δελής καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς νοµίζω ότι αναγνωρίζετε και

εσείς το δικαίωµα αλλά και την υποχρέωση του φορέα που έχει
την αρµοδιότητα να αναλαµβάνει και την ευθύνη για τις αποφά-
σεις που παίρνει. Γι’ αυτό υπάρχει και η αποκέντρωση αρµοδιο-
τήτων για τις δραστηριότητες που εξελίσσονται. Και ξαναλέω:
κάθε χώρος που έχει αρµοδιότητα και δικαίωµα να εγκρίνει έχει
και την ευθύνη για αυτά τα οποία αποφασίζει. 

Και βέβαια επειδή αναφερθήκατε σε γνωµοδοτήσεις αρνητικές
δήµων και φορέων ακριβώς επειδή είναι στη φάση της διαβού-
λευσης, γι’ αυτό γίνεται και η διαβούλευση, να ακουστούν όλες
οι απόψεις και όλες οι παράµετροι που αφορούν στο θέµα και
να συνεκτιµηθούν στην τελική απόφαση. Σε αυτή τη φάση βρί-
σκεται το θέµα.

Απαντώντας τώρα ειδικότερα σε ό,τι αφορά την αδειοδότηση
του λατοµείου γρανίτη στον ορεινό όγκο του Λαϊλιά Σερρών
ισχύουν τα εξής: σε ό,τι αφορά τις εξορυκτικές δραστηριότητες
η Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης του ΥΠΕΝ είναι αρ-
µόδια για την περιβαλλοντική αδειοδότηση έργων και δραστη-
ριοτήτων της Υποκατηγορίας Α1 της πέµπτης οµάδας έργων και
δραστηριοτήτων: «Εξορυκτικές και συναφείς δραστηριότητες».
Σύµφωνα, όµως, µε την ισχύουσα σήµερα νοµοθεσία το συγκε-
κριµένο έργο στο οποίο αναφέρεστε στην ερώτησή σας ως λα-
τοµείο γρανίτη και λόγω της έκτασης -εκατό στρέµµατα περίπου,
αναφερθήκατε και εσείς- όπως περιγράφεται κατατάσσεται στην
Α2 Υποκατηγορία της πέµπτης οµάδας, µε τίτλο: «Εξόρυξη βιο-
µηχανικών ορυκτών, µαρµάρων και σχιστολιθικών πλακών για
έκταση µικρότερη από εκατόν πενήντα στρέµµατα». Συνεπώς για
την περιβαλλοντική διαδικασία αξιολόγησης και αδειοδότησης

του εν λόγω έργου δεν είναι αρµόδιο το Υπουργείο Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, η Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης,
αλλά είναι αρµόδια η Αποκεντρωµένη Διοίκηση Μακεδονίας -
Θράκης και ειδικότερα η Διεύθυνση Περιβάλλοντος και Χωρικού
Σχεδιασµού Μακεδονίας και την παρούσα χρονική στιγµή δεν εκ-
κρεµεί για το συγκεκριµένο έργο τυχόν θέµα αξιολόγησης ή δια-
βούλευσης στη Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης του
ΥΠΕΝ.

Για την εκµετάλλευση του λατοµείου γρανίτη στην περιοχή της
Δηµοτικής Ενότητας Αχλαδοχωρίου του Δήµου Σιντικής της Πε-
ριφερειακής Ενότητας Σερρών στη θέση Χέρσο έχει υποβληθεί
µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων µε φορέα εκµετάλλευσης
τον κ. Ιωάννη Γερµενίδη και περιβαλλοντική ταυτότητα
2106556828. Η δραστηριότητα αυτή πράγµατι, όπως και εσείς
είπατε, εµπίπτει εντός της ζώνης µε κωδικό «NATURA 1260007»,
«Όρη Βροντούς-Λαϊλιάς», Επηµίκες - Σπήλαια Ζεστά Νερά και
Καταρρακτών και για τον λόγο αυτό -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε-
µαζί µε τη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων υποβλήθηκε τεύ-
χος ειδικής οικολογικής αξιολόγησης, σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στο άρθρο 10 του νόµου 4014/2011.

Η υποβληθείσα µελέτη έχει διαβιβαστεί στους προβλεπόµε-
νους από τη νοµοθεσία φορείς και υπηρεσίες για τις σχετικές
γνωµοδοτήσεις. Αναφερθήκατε σε µερικές από αυτές που είναι
αρνητικές. Μετά τη συγκέντρωση και την αξιολόγηση όλων
αυτών των γνωµοδοτήσεων, καθώς και των απόψεων που έχουν
υποβληθεί είτε στο ηλεκτρονικό περιβαλλοντικό µητρώο είτε στη
Διεύθυνση Περιβάλλοντος και Χωρικού Σχεδιασµού Αποκεντρω-
µένης Διοίκησης Μακεδονίας-Θράκης, η Διεύθυνση Περιβάλλον-
τος και Χωρικού Σχεδιασµού Αποκεντρωµένης Διοίκησης Μα-
κεδονίας-Θράκης θα αποφανθεί επί του εν λόγω αιτήµατος πε-
ριβαλλοντικής αδειοδότησης. 

Θέλω να σας πω ότι το ότι υποβάλλει κάποιος ένα αίτηµα για
οποιαδήποτε δραστηριότητα δεν σηµαίνει αυτοµάτως ότι θα
πάρει και την έγκριση. Υποβάλλεται σε όλες τις διαδικασίες, συµ-
περιλαµβανοµένης της διαβούλευσης και της έκφρασης γνώµης
όλων των θεσµικών και άλλων φορέων της περιοχής και αυτός ο
οποίος –ξαναλέω- αποφασίζει έχει και την ευθύνη να λάβει υπ’
όψιν, σύµφωνα µε το ισχύον θεσµικό πλαίσιο, ό,τι επιβάλλεται
για να είναι ασφαλής αλλά και αιτιολογηµένη η όποια απόφαση
που θα παρθεί. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Συνεχίζουµε τώρα µε την τρίτη µε αριθµό 7977/661/13-7-2021

ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων του κύκλου των ανα-
φορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «‘‘Μαγαζιά’’ τα-
κτοποίησης γαλάζιων παιδιών η ΔΕΗ και ο ΔΕΔΔΗΕ;».

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, η ερώτηση αυτή κατατέθηκε στις 13-7-2021

γραπτώς και δεν απαντήθηκε εντός του χρονοδιαγράµµατος που
επιβάλλει ο Κανονισµός της Βουλής.

Αυτό είναι το ένα ερώτηµα, κύριε Υφυπουργέ, για ποιον λόγο
δεν απαντήθηκε η ερώτηση γραπτώς.

Το δεύτερο είναι γιατί ήρθατε εσείς σήµερα εδώ και όχι ο κ.
Σκρέκας, που έχει την αρµοδιότητα. Αυτό δεν υποτιµά διόλου
εσάς. Το καταλαβαίνετε, δεν αναφέροµαι προσωπικά, αλλά ο
Υπουργός Ενέργειας κρύβεται σήµερα και κρύβεται, διότι συζη-
τάµε για ένα ζήτηµα κρίσιµο, που αφορά στην ενέργεια, την
ενεργειακή πολιτική και το κόστος ενέργειας. Όλη η Ελλάδα βλέ-
πει ότι τελικά, η σωτηρία της ΔΕΗ, που ευαγγελιζόταν και επαγ-
γελλόταν ο κ. Χατζηδάκης, ο κ. Μητσοτάκης, είναι οι αχρείαστες
πολλαπλές αυξήσεις, είναι χειραγώγηση τιµών, είναι η αισχρο-
κέρδεια, είναι τα χαράτσια και είναι και τα ρουσφέτια. Βλέπουµε
ότι οι λογαριασµοί όλο και ακριβαίνουν, αλλά αντί να έχουµε µια
ΔΕΗ και έναν ΔΕΔΔΗΕ, που είναι το δίκτυο της µέσης τάσης, που
θα είναι οι ενεργειακοί πυλώνες της χώρας, έχουµε «µαγαζάκια
τακτοποίησης γαλάζιων παιδιών» και µάλιστα, µε κάθε δυνατό
τρόπο.
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Διότι, όπως βλέπετε στην ερώτηση -θα το έχετε διαβάσει και
παρακαλώ να το αντικρούσετε, αν δεν είναι έτσι- έχουµε δηµι-
ουργία θέσεων διευθυντών -δεκάδες θέσεις διευθυντών έχουν
δηµιουργηθεί στη ΔΕΗ και στον ΔΕΔΔΗΕ- και µάλιστα και µε χα-
µηλά προσόντα. Ακόµα και χωρίς αναγνώριση πτυχίου βρήκαµε
προκήρυξη του ΔΕΔΔΗΕ και το έχουµε πει µέσα στη Βουλή και
την έχω καταθέσει -µη την αρνηθείτε- και τελικά, έχουµε από τη
µια µεριά, να αυξάνεται ο αριθµός των υψηλόβαθµων στελεχών
και από την άλλη, να αυξάνεται και η αµοιβή τους.

Κυριολεκτικά, όλη η Ελλάδα «παγώνει», βλέποντας τους λογα-
ριασµούς αυτή την περίοδο και ταυτόχρονα, έχουµε εξωπραγ-
µατικές αυξήσεις σε θέσεις διευθυντών, που είναι περισσότερες
από τους εργαζόµενους που προσλαµβάνονται στη ΔΕΗ και στον
ΔΕΔΔΗΕ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Θα σας πω νούµερα, γιατί έτσι και αλλιώς, θα έχω και τη δεύ-
τερη τοποθέτηση. Μαθαίνω ότι οι διευθύνσεις στη ΔΕΗ ήταν
τριάντα και τώρα οι διευθύνσεις στη ΔΕΗ επί Νέας Δηµοκρατίας
έγιναν ενενήντα. Μαθαίνουµε ότι οι γενικές διευθύνσεις ήταν
επτά και τώρα έχουν γίνει δεκατέσσερις και τοποθετούνται στις
θέσεις διευθυντή και βοηθού διευθυντή στελέχη που δεν είναι
από τη ΔΕΗ. Είναι τάχατες από την αγορά, προφανώς µε «γαλά-
ζια» βιογραφικά και χωρίς αναγνωρισµένα πτυχία.

Αντίστοιχα, στον ΔΕΔΔΗΕ έχουµε δύο νέες θέσεις γενικών δι-
ευθυντών, πέντε νέες διευθύνσεις, δύο θέσεις διευθυντών επι-
κουρίας, που δεν έχουν προσωπικό, αλλά επικουρούν τους
γενικούς διευθυντές και την προκήρυξη πρόσφατα που σας είπα
για µια θέση διευθυντή, για τη Διεύθυνση Επιχειρηµατικής Ανά-
λυσης και Δεδοµένων, όπου σε αντίθεση µε την απόφαση του Δι-
ευθύνοντος Συµβούλου του ΔΕΔΔΗΕ, στα απαραίτητα στοιχεία
δεν είναι η ισοτιµία του πτυχίου.

Βλέπετε ότι καταφέρνετε να έρχεστε σε σύγκρουση ακόµα και
µε αποφάσεις των δικών σας στελεχών.

Ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υφυπουργέ, τα εξής: Πόσες ήταν οι θέ-
σεις ευθύνης µέχρι τον Ιούνιο του 2019 και πόσες έχουν γίνει
τώρα στη ΔΕΗ και στον ΔΕΔΔΗΕ; Σας έχουµε ζητήσει να µας δώ-
σετε πόσες ήταν οι θέσεις του τοµεάρχη, του υποτοµεάρχη, του
διευθυντή, του γενικού διευθυντή και των αναπληρωτών διευθυν-
τών.

Και θέλω να µας πείτε πόσες ήταν οι θέσεις ευθύνης και πόσες
έγιναν για να µας πείτε ταυτόχρονα και ποια είναι η αµοιβή των
θέσεων ευθύνης. Διότι, όπως έχει προκύψει, µετά την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας έχουµε εξαπλασιασµό της αµοιβής διευ-
θυντικών στελεχών.

Συγκεκριµένα, για τον πρόεδρο και διευθύνοντα σύµβουλο
βλέπουµε ότι έχει εκτοξεύσει µε απόφασή της η ΔΕΗ τις αποδο-
χές του στις 300.000 ευρώ και πρόσφατα, µε απόφαση που πάρ-
θηκε για την υπεραπόδοση τάχατες της ΔΕΗ -η υπεραπόδοση
είναι αυτή όπου πληρώνουν πλέον τους τεράστιους λογαρια-
σµούς οι καταναλωτές που έχουν µια νέα αύξηση πάνω από 50%,
αυτή είναι η υπεραπόδοση, να πληρώνουν πολύ όλοι οι Έλληνες
καταναλωτές και η βιοµηχανία και οι οικιακοί καταναλωτές- βλέ-
πουµε ότι παίρνει καινούργιο µπόνους ο πρόεδρος και διευθύ-
νοντας σύµβουλος και φτάνει τις 350.000 µε 360.000 ευρώ. Είναι
εξαπλάσια από την περίοδο διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ.

Ρωτάµε, λοιπόν, πόσες είναι οι θέσεις ευθύνης και πόσες είναι
οι αµοιβές και θα επανέλθω στη συνέχεια.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε τον κ.

Φάµελλο.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.

Νικόλαος Ταγαράς για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θα προσπαθήσω να απαντήσω σε όσα µπο-

ρώ να απαντήσω και γνωρίζω. 
Πριν από δύο χρόνια η «Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού

Α.Ε.» αντιµετώπιζε σοβαρότατο κίνδυνο χρεοκοπίας. Σήµερα έχει
εξυγιανθεί και είναι και πάλι µια ανταγωνιστική και κερδοφόρα
επιχείρηση προς όφελος της εθνικής οικονοµίας και των κατα-

ναλωτών. Παρέχει ολοκληρωµένες και υψηλής ποιότητας υπη-
ρεσίες και προϊόντα στους πελάτες της, εξασφαλίζοντας έτσι την
κερδοφόρο λειτουργία της, συµµετέχοντας ενεργά στην οικονο-
µική ανάπτυξη και την κοινωνική ευηµερία, πάντα µε σεβασµό
στο περιβάλλον.

Η «ΔΕΗ Α.Ε.» σήµερα διανύει µια περίοδο αναδιοργάνωσης,
µεταρρυθµίσεων και εκσυγχρονισµού σε πολλαπλά επίπεδα. Εξε-
λίσσεται σε µια βιώσιµη ενεργειακή δύναµη µε πολύ αισιόδοξες
προοπτικές και καθίσταται ένας σηµαντικός παράγοντας για την
εθνική ανάπτυξη και την ενίσχυση της επενδυτικής δραστηριό-
τητας στη χώρα.

Σύµφωνα µε το νέο επιχειρησιακό της πλάνο, µεταξύ άλλων,
έχει θέσει τους ακόλουθους µεσοπρόθεσµους στόχους: Πρώτον,
την αποτελεσµατική υλοποίηση των εθνικών δεσµεύσεων που
απορρέουν από την ευρωπαϊκή «πράσινη» συµφωνία Green Deal
στον τοµέα της παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας. Για τον λόγο
αυτόν επιταχύνει την απολιγνιτοποίηση και την αποκατάσταση
των αντίστοιχων ορυχείων και παράλληλα αναδεικνύει τις ανανε-
ώσιµες πηγές ενέργειας ως τη νέα κυρίαρχη τεχνολογία για την
παραγωγή ενέργειας. 

Δεύτερον, προωθεί την ψηφιοποίηση και την εφαρµογή νέων
τεχνολογιών σε όλους τους τοµείς δραστηριότητάς της, επιδιώ-
κοντας τη µείωση του κόστους και την αύξηση των εσόδων για
την αποτελεσµατική και επιτυχή λειτουργία της.

Τρίτον, επιχειρεί να επεκταθεί και να εδραιωθεί σε νέες δρα-
στηριότητες και σε προϊόντα προστιθέµενης αξίας, υιοθετώντας
µια πελατοκεντρική προσέγγιση τόσο στη λιανική όσο και σε
νέους επιχειρηµατικούς τοµείς, όπως είναι για παράδειγµα η ηλε-
κτροκίνηση. Για να υλοποιήσει µε επιτυχία τις επιδιωκόµενες µε-
ταρρυθµίσεις και τον εκσυγχρονισµό της χρειάζεται προσωπικό
κατάλληλα καταρτισµένο στο αντικείµενο εργασιών της και εξοι-
κειωµένο µε τις νέες τεχνολογίες, ώστε να µπορεί να ανταποκρι-
θεί στις προκλήσεις της νέας ψηφιακής εποχής. 

Εποµένως είναι επιτακτική η ανάγκη για την οργανωτική της
αναδιάρθρωση, η δηµιουργία και προσθήκη νέων δοµών, η στε-
λέχωση αυτών, αλλά και η ενίσχυσή της µε κατάλληλα καταρτι-
σµένο εργατικό δυναµικό, όπου αυτό κρίνεται απαραίτητο.

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου. Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υφυπουργέ.

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερο-
λογία σας.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, δεν ξέρω αν καταλάβατε την επίκαιρη ερώ-

τηση ή αν τουλάχιστον την κατάλαβαν οι συνεργάτες του κ.
Σκρέκα που σας έδωσαν κάποια στοιχεία.

Ξεκινήσατε την απάντησή σας από τη ΔΕΗ που αντιµετώπιζε
τον κίνδυνο της χρεοκοπίας πριν από δύο χρόνια. Αν θυµάµαι
καλά, πριν από δύο χρόνια βγαίναµε από µια κυβέρνηση τεσσε-
ράµισι χρόνων όπου η ΔΕΗ δεν έβαλε ούτε ένα ευρώ αύξηση
στους καταναλωτές και οι καταναλωτές σε όλη την Ελλάδα βλέ-
πουν ότι τα τελευταία δύο χρόνια είστε µόνο αυξήσεις και χαρά-
τσια. Δεν φτάνουν οι αυξήσεις στη ΔΕΗ, αλλά έχετε βάλει
αυξήσεις µέχρι και στο πετρέλαιο, γιατί ακριβώς έχετε κάνει ένα
µπάχαλο την αγορά ενέργειας.

Είπατε ότι η ΔΕΗ έχει γίνει πελατοκεντρική; Ναι, πράγµατι.
Όλοι οι πελάτες της ΔΕΗ παθαίνουν σοκ µε τις τιµές που βλέ-
πουν εξαιτίας σας. Το πρόβληµα δεν είναι µόνο ότι λείπει πολύ
από την Ελλάδα πλέον µια ΔΕΗ που θα είναι ενεργειακός πυλώ-
νας και θα στηρίζει την ελληνική οικονοµία, αλλά ότι υπάρχουν
καταγγελίες ότι η ΔΕΗ έχει γίνει «µαγαζάκι» για «γαλάζια» παιδιά
και «γαλάζια» στελέχη και σ’ αυτό δεν απαντάτε. 

Είναι πελατοκεντρικό το ότι αυξάνεται συνεχώς η τιµή της
ενέργειας; Είναι πελατοκεντρικό το ότι είχαµε αισχροκέρδεια, ότι
πουλάγατε τετραπλάσια τιµή από τη χονδρική το 2020; Είναι πε-
λατοκεντρικό το ότι δεν υπάρχει κανένα εργαλείο για τους αν-
θρώπους που έχουν ανάγκη και πλήττονται από την πανδηµία και
δεν έχετε δώσει κανένα κοινωνικό εργαλείο για την υποστήριξη
των πολιτών αυτών, ούτε των ελληνικών επιχειρηµατιών; Ποιο
είναι το πελατοκεντρικό; Κοροϊδευόµαστε; 
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Δεν ξέρετε ότι όλα τα µέσα ενηµέρωσης αυτή την περίοδο,
ακόµα και αυτά που ελέγχονται από την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, αναφέρονται στις πολύ µεγάλες αυξήσεις του ρεύ-
µατος; Και µας λέτε ότι είναι πελατοκεντρική η ΔΕΗ; Ρουσφετο-
κεντρική είναι η ΔΕΗ διότι γίνεται πάρτι από τα «γαλάζια παιδιά».
Σας ανέφερα τη δηµιουργία δεκάδων διευθύνσεων. Δεκάδες δι-
ευθύνσεις µε δεκάδες θέσεις διευθυντών έχουν γίνει στη ΔΕΗ κι
εσείς τι λέτε; Ότι τη σώσατε από τη χρεοκοπία; Πώς σώζετε από
τη χρεοκοπία µία υπηρεσία; Όταν δηµιουργείς διευθυντές και
τους προσλαµβάνεις µε κοµµατικά κριτήρια, αυτό είναι σωτήρια
από τη χρεοκοπία; 

Αντιθέτως, οδηγείτε στη χρεοκοπία όλα τα ελληνικά νοικοκυ-
ριά και όλη την ελληνική επιχειρηµατικότητα, διότι δεν υπάρχει
επιχειρηµατίας που να µην πλήττεται. Δεν υπάρχει µικροµεσαίος,
δεν υπάρχει βιοτέχνης, δεν υπάρχει έµπορος ή ξενοδόχος ή µα-
γαζί εστίασης που να µην πλήττεται από τα µέτρα αυτά. Δεν µας
φθάνει η πλήρης αποτυχία του οικονοµικού µοντέλου που έχετε
για την πανδηµία, έχουµε και πανάκριβο ρεύµα. Είµαστε πρωτα-
θλητές στην Ευρώπη.

Μη µου πείτε τώρα ότι έχουµε εξωγενείς παράγοντες για την
ακρίβεια. Η Ελλάδα κάνει high score στην τιµή εµπορίας και αυτό
οφείλεται στο ότι κάνατε άγρια δύση την αγορά ενέργειας. Και
επιπλέον δεν ντρέπεστε και έρχεστε και παίρνετε δεκάδες στε-
λέχη νεοδηµοκράτες, «γαλάζια παιδιά» και έχετε γεµίσει τη ΔΕΗ
και τον ΔΕΔΔΗΕ µε στελέχη. 

Για να καταλάβετε γιατί µιλάµε, κύριε Πρόεδρε, γιατί ορισµέ-
νες φορές υπάρχουν και ευτυχώς κάποιοι δηµοσιογράφοι που
γράφουν τι γίνεται, να σας πω ότι έφτασε σε σηµείο η Ρυθµιστική
Αρχή Ενέργειας και καταθέτω το δηµοσίευµα –νοµίζω του «CAP-
ITAL» είναι- να κόψει µπόνους του ΔΕΔΔΗΕ 1 εκατοµµυρίου
ευρώ. Φτάσατε σε σηµείο να ζητάτε έγκριση από τη Ρυθµιστική
Αρχή Ενέργειας για να δώσετε επιπλέον µπόνους στα στελέχη
του ΔΕΔΔΗΕ. Σε ποια στελέχη, κύριε Ταγαρά; Σε αυτά που δεν
προνόησαν να καθαριστούν τα δέντρα και είχαµε τη «Μήδεια»,
είχαµε πτώση δέντρων σε όλη τη βόρεια Αττική και αφήσατε για
πολλές µέρες δεκάδες χιλιάδες καταναλωτές χωρίς ρεύµα; Επι-
πλέον µπόνους από αυτά που βρήκαµε εµείς; Και γι’ αυτό θέλω
να µου απαντήσετε κύριε Ταγαρά. 

Το δηµοσίευµα το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σωκράτης Φά-

µελλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσί-
ευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας σας κόβει τα µπόνους πλέον των
γαλάζιων παιδιών, όµως δεν µου απαντήσατε στην βασική ερώ-
τηση και η βασική ερώτηση είναι: Πόσα διευθυντικά στελέχη
προσλήφθηκαν επί Νέας Δηµοκρατίας; Σας έχω καταθέσει κα-
ταγγελίες ότι τριπλασιάστηκαν οι θέσεις των διευθυντών. Αν
πράγµατι ισχύει ότι παίρνετε στελέχη χωρίς αναγνωρισµένα πτυ-
χία, να µας πείτε τι ισχύει για την τεκµηρίωση της γνώσης ξένης
γλώσσας, γιατί πολλά γίνονται τελικά µέσα στη διοίκηση του
ΔΕΔΔΗΕ. 

Τελικά από ό,τι φαίνεται η αριστεία είναι να πληρώνουν όλοι
το κόστος και το µόνο που να κάνει η ΔΕΗ είναι να χειραγωγεί
τις τιµές και να προσλαµβάνει γαλάζια παιδιά. Γι’ αυτό, κύριε Τα-
γαρά, θέλουµε µια απάντηση και σας έχουµε κάνει συγκεκριµένη
ερώτηση, µην µου λέτε άλλα λόγια να αγαπιόµαστε. Οι πολίτες
ξέρουν ότι επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ δεν υπήρξε ούτε 1 ευρώ αύ-
ξηση του ρεύµατος και τώρα όλοι παγώνουν όταν πιάνουν τους
λογαριασµούς εξαιτίας της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και αυτό
είναι ξεκάθαρο. Αφήστε τις δικαιολογίες! Πείτε µας για τα ρου-
σφέτια όµως. Γι’ αυτό σας ρωτάω σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Φάµελλε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για να απαντήσετε στον κ.
Φάµελλο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, όπως ανέφερα και στην πρωτολογία µου, η
ΔΕΗ σήµερα ακολουθεί πορεία αναπτυξιακής προόδου µέσω του
εκσυγχρονισµού και της οργανωτικής της µεταρρύθµισης. Επί-

σης, λόγω των εθνικών δεσµεύσεων που απορρέουν από την ευ-
ρωπαϊκή Πράσινη Συµφωνία στην παραγωγή ενέργειας και που
πρέπει να ικανοποιηθούν σε ορισµένο χρόνο, κατέστη αναγκαία
η αλλαγή στρατηγικής και η δηµιουργία νέων δοµών. Στο πλαίσιο
αυτό δηµιουργήθηκαν νέες θέσεις ευθύνης τόσο στο επίπεδο
των διευθυντών, αλλά και των γενικών διευθυντών, στον τοµέα
της ηλεκτροκίνησης, του ψηφιακού µετασχηµατισµού, του µάρ-
κετινγκ και των προϊόντων. 

Σε ό,τι αφορά τις ετήσιες τακτικές και µεταβλητές αποδοχές,
καθώς και τις λοιπές παροχές των στελεχών της ΔΕΗ Α.Ε., από
τον βαθµό του διευθυντή βασικού οργανικού κλιµακίου µέχρι και
τον βαθµό του διευθύνοντος συµβούλου, καθώς και των µελών
του διοικητικού συµβουλίου, αυτά αναφέρονται στην πολιτική
αποδοχών η οποία εγκρίθηκε από τη γενική συνέλευση των µε-
τόχων στις 4 Ιουνίου 2021 και η οποία είναι αναρτηµένη στην
ιστοσελίδα της εταιρείας. 

Όσον αφορά στη µισθοδοσία των στελεχών σε όλα τα επίπεδα
ιεραρχίας έως και τον διευθύνοντα σύµβουλο, το κόστος για το
2018 ήταν 50,8 εκατοµµύρια ευρώ, για το 2019 ήταν 47 εκατοµ-
µύρια ευρώ, ενώ για το 2020 το αντίστοιχο κόστος ήταν µειωµένο
στα 43,7 εκατοµµύρια ευρώ. 

Επίσης, σε κάθε προκήρυξη για κάλυψη θέσης στελέχους µετά
από σχετική απόφαση του διευθύνοντος συµβούλου αναγράφον-
ται τα απαιτούµενα και επιθυµητά προσόντα ανάλογα µε τα χα-
ρακτηριστικά της κάθε θέσης.

Είναι προφανές ότι ο υποψήφιος που θα επιλεγεί για τη στε-
λέχωση της θέσης, στην οποία αφορά η προκήρυξη, θα πληροί
οπωσδήποτε τις προϋποθέσεις των απαιτούµενων προσόντων,
όπως αυτές αναγράφονται στο κείµενο της προκήρυξης. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση κατάφερε µε λήψη στοχευµένων µέ-
τρων για τη στήριξη και εξυγίανση της Δηµόσιας Επιχείρησης
Ηλεκτρισµού Α.Ε. να ξεπεράσει, όπως είπαµε, τη δύσκολη κατά-
σταση και σήµερα µιλάµε για µια, ουσιαστικά, νέα, κερδοφόρα
εταιρεία που µπορεί να ανταποκριθεί στις προκλήσεις του σύγ-
χρονου και ιδιαίτερα ανταγωνιστικού οικονοµικού και ρυθµιστι-
κού περιβάλλοντος και να διαχειριστεί τις υψηλές απαιτήσεις και
τις διαρκώς αυξανόµενες ανάγκες του καταναλωτικού κοινού. 

Και θέλω να πω ότι η περίοδος που περνάµε, είναι περίοδος
µετάβασης σε ό,τι αφορά το παραγωγικό µοντέλο παραγωγής
ενέργειας, κάτι που και εσείς γνωρίζετε καθώς έχετε περάσει
από το Υπουργείο αυτό και έχετε γνώση και των συνθηκών και
των απαιτήσεων. Είµαστε, πράγµατι, σε µία µετάβαση που εγκυ-
µονεί πολλούς κινδύνους και χρειάζεται προσοχή και ετοιµότητα
από όλους µας. Αυτή η µετάβαση από ένα µοντέλο παραγωγικό,
που δηµιουργούσε προβλήµατα στο περιβάλλον -και έχουν προ-
κληθεί αποτελέσµατα, γι’ αυτό υπάρχει και η κλιµατική κρίση,
στην οποία αναφερθήκατε πριν- µας έχει επιβάλει µε πολύ πιο
γρήγορους ρυθµούς να πάµε σε αλλαγή παραγωγικού µοντέλου,
ακριβώς για να µειώσουµε τους κινδύνους από την κλιµατική
κρίση και να προστατέψουµε το περιβάλλον. Αυτή η µετάβαση,
η οποία προκύπτει λόγω των πολλών παικτών -επιτρέψτε µου να
πω- που µπαίνουν στην ενεργειακή αγορά, χρειάζεται πολλή προ-
σοχή και µέχρι να ισορροπήσει θα έχει κραδασµούς. 

Μιλήσατε πριν για αυξήσεις. Πράγµατι, υπάρχουν αυξήσεις σε
πολλά προϊόντα, αυξήσεις που βλέπουµε όλοι να έρχονται και
δεν είναι σε κανέναν ευχάριστο, οι οποίες είναι απόρροια της
ενεργειακής κρίσης και των αυξήσεων στα κόστη πετρελαίου,
φυσικού αέριου, που είναι πάρα πολύ µεγάλα αλλά και στο κό-
στος των πρώτων υλών. Θέλω, όµως, να πω ότι υπάρχει και αυτή
η κατάσταση που εξελίσσεται µε την πανδηµία, που µπορεί να
εστιάσαµε µόνο σε αυτήν και στην προστασία απέναντι σε αυτήν,
όµως, έχει και άλλες παραµέτρους, που αυτήν τη στιγµή ξετυλί-
γονται. Γι’ αυτό, λοιπόν, χρειάζεται επαγρύπνηση -η ευθύνη βε-
βαίως είναι, κυρίαρχα, της Κυβέρνησης που ασκεί την εξουσία-
και στο κοµµάτι στο οποίο αναφερθήκατε. 

Προς αυτήν την κατεύθυνση να είστε βέβαιος ότι θα υπάρξουν
όποια µέτρα χρειάζονται και για τα οποία θα υπάρξουν ανακοι-
νώσεις και από τον Πρωθυπουργό για να µπορέσει να λειανθεί
όλη αυτή η εξέλιξη από πλευράς αύξησης των τιµών. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ.
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Στο σηµείο αυτό θέλω να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι η
Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δι-
καιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών: «Ενίσχυση διαφάνειας και λογοδοσίας
σε θεσµικούς φορείς της Πολιτείας, αποκατάσταση της ακεραι-
ότητας του Ενιαίου Συστήµατος Κινητικότητας και λοιπές διατά-
ξεις».

Θέλω να αναφέρω ότι η έκτη µε αριθµό 992/30-8-2021 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Βοιωτίας του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Μουλκιώτη προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση
οφείλει να διασφαλίσει τη διατήρηση της εργατικής νοµιµότητας
και να αποτρέψει τις οµαδικές απολύσεις στη Βιοµηχανία Φω-
σφορικών Λιπασµάτων Καβάλας» και η δεύτερη µε αριθµό 991/
30-8-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή
Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Μουλκιώτη προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Η κοινωνία της Βοιωτίας απαιτεί
ξεκάθαρες απαντήσεις για το τι µέλλει γενέσθαι µε το Γενικό Νο-
σοκοµείο Θήβας» δεν θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος του κυ-
ρίου Βουλευτή. 

Επίσης, η τέταρτη µε αριθµό 988/30-8-2021 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρσένη προς την Υπουργό Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Τι απέγιναν τα σφραγισµένα κι-
βώτια από το κτήµα Τατοΐου µετά την καταστροφική πυρκαγιά
της 5ης Αυγούστου;» δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυ-
ρίου Βουλευτή. 

Τώρα θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 8375/30-7-2021 ερώ-
τηση του κύκλου αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη
Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Θα εξασφαλιστούν οι θέσεις και οι όροι εργασίας και τα
εργασιακά δικαιώµατα στη µη επωφελή για το δηµόσιο συµφέ-
ρον, πώληση του ποσοστού του δηµοσίου στη ΔΕΠΑ Υποδο-
µών;».

Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε δύο λεπτά για το ξεκίνηµά σας. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Για λόγους κοινοβουλευτικής δεοντολογίας και για τα Πρα-

κτικά, παρακαλώ να σηµειωθεί ότι, επειδή στην προηγούµενη
ερώτηση, την από 13 Ιουλίου 2021 που είχαµε καταθέσει περιε-
χόταν και αίτηση κατάθεσης εγγράφων, που δεν κατατέθηκαν
από τον κ. Ταγαρά, ενηµερώνω το Προεδρείο ότι καταθέτουµε
επερώτηση, κατά το άρθρο 134 παράγραφος 2, και καλείται η
Κυβέρνηση να φέρει τα έγγραφα αυτά, πλέον, σε διαδικασία επε-
ρώτησης στο σύνολο της Ολοµέλειας. 

Όσον αφορά την επόµενη ερώτηση, γιατί δεν παρακολου-
θούµε ούτε καν τον κοινοβουλευτικό κανόνα και θέλω να τα πω,
κύριε Πρόεδρε, έχουµε και άλλη επερώτηση για περίεργες προ-
µήθειες υγειονοµικού υλικού που καθυστερεί επτά µήνες και κρύ-
βονται, δεν έχουν έρθει στην Ολοµέλεια. Είναι κατατεθειµένη
δύο φορές στο Προεδρείο. Σας ενηµερώνω και εσάς προσωπικά,
παρ’ όλο που δεν είναι δική σας ευθύνη.

Με την ερώτησή της 30ης Ιουλίου που επίσης δεν απαντήθηκε
γραπτά, κύριε Ταγαρά, έχουµε το εξής, ενώ βλέπουµε τα αποτε-
λέσµατα της ακρίβειας λόγω της ασυδοσίας που έφερε η απε-
λευθέρωση τάχατες στην αγορά ενέργειας του κ. Μητσοτάκη και
του κ. Χατζηδάκη την ίδια αδιέξοδη, παράλογη και καταστροφική
πρακτική ακολουθείτε και στο δίκτυο φυσικού αερίου. Εν προ-
κειµένω για το φυσικό αέριο ξεπουλάτε όλο το δίκτυο φυσικού
αερίου χωρίς να υπάρχει καµµία µνηµονιακή δέσµευση σε έναν
ιδιοκτήτη, παραβιάζοντας όλους τους κανόνες ελεύθερου αντα-
γωνισµού και δηµιουργώντας ένα µονοπώλιο, έτσι ώστε η Ελ-
λάδα να εξαρτάται από έναν ιδιώτη για όλο το δίκτυο φυσικού
αερίου. Και µετά στην επόµενη κρίση ακρίβειας θα έρθετε να µας
πείτε: «Δεν µπορούµε εµείς, οι τιµές όπως διαµορφώνονται από
την αγορά». 

Ιδού τα αποτελέσµατα! Ιδού ποιος διαλύει τον ανταγωνισµό
στην αγορά και δηµιουργεί αυτά τα αποτελέσµατα, διαλύει τη
διαφάνεια, διαλύει το δηµόσιο έλεγχο, διαλύει το δηµόσιο συµ-
φέρον. Μια δεξιά Κυβέρνηση µε ακροδεξιούς Υπουργούς! 

Εν προκειµένω, λοιπόν, έχετε ένα συγκεκριµένο ερώτηµα: Πώς

θα εξασφαλιστούν οι θέσεις εργασίας κατά την παράλογη και
καταστροφική ιδιωτικοποίηση της ΔΕΠΑ Υποδοµών; 

Η απόφαση της Κυβέρνησης να πουλήσει όλο το δίκτυο σε
έναν ιδιώτη είναι καταστροφική, είναι προφανές. Δεν υπάρχει,
όµως, καµµία εξασφάλιση των εργαζοµένων. Και απορώ, έστω
γι’ αυτό δεν µπορούσατε να κάνετε µία γραπτή απάντηση. Σας
ζητήσαµε γραπτή απάντηση για να έχουν και οι εργαζόµενοι ένα
χαρτί, κάπου ότι δεσµεύεται ότι υπάρχει κυβέρνηση, ότι υπάρχει
πολιτική βούληση σε αυτήν τη χώρα. Και δεν είναι πολιτική βού-
ληση µόνο το να τα πάρουν όλα οι ιδιώτες και να τακτοποιηθούν
τα ρουσφέτια σας. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, πολύ συγκεκριµένα: Για το προσωπικό
της Εταιρείας Διανοµής Αττικής, της Εταιρείας Διανοµής Θεσ-
σαλονίκης, Θεσσαλίας και της ΔΕΔΑ, που έχουν αυτήν τη στιγµή
υπό την εποπτεία τους τα δίκτυα φυσικού αερίου, ποια είναι η
δέσµευση της Κυβέρνησης για την εξασφάλιση των θέσεων ερ-
γασίας, των όρων εργασίας και των εργασιακών δικαιωµάτων,
όπως και η δέσµευση της Κυβέρνησης ότι θα παραµείνουν στις
θέσεις εργασίας τους και δε θα αρχίσουν να πηγαίνουν από την
µια άκρη της Ελλάδα στην άλλη µε τον ιδιώτη που θα πάρει το
δίκτυο; Τουλάχιστον γι’ αυτό µπορείτε να µας δώσετε µια απάν-
τηση;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Φάµελλε.
Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας, ο κ. Νικόλαος Ταγαράς.
Ορίστε, κύριε Ταγαρά, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, βρισκόµαστε στην τελική ευθεία της διαδι-

κασίας µιας ιδιαίτερα σηµαντικής αποκρατικοποίησης στον
τοµέα της ενέργειας, την Δηµόσια Επιχείρηση Αερίου Υποδοµών
Α.Ε.. Με την ολοκλήρωση της αυξάνουµε τα κρατικά έσοδα και
συµβάλλουµε καθοριστικά στη δηµιουργία ενός νέου παραγωγι-
κού και αναπτυξιακού µοντέλου οικονοµίας στη χώρα µας, το
οποίο βασίζεται σε προϊόντα και υπηρεσίες υψηλής προστιθέµε-
νης αξίας. 

Με την πώληση της ΔΕΠΑ Υποδοµών, όπως συµβαίνει και µε
τις άλλες αποκρατικοποιήσεις, δεν ενισχύεται µόνο η ελληνική
οικονοµία, αλλά επιτυγχάνονται πολλαπλά οφέλη για την κοινω-
νία σε τοπικό και εθνικό επίπεδο, καθώς επίσης δηµιουργούνται
περισσότερες και πιο ποιοτικές θέσεις εργασίας. 

Η δηµιουργία νέων και ποιοτικότερων θέσεων εργασίας µε την
πώληση του ποσοστού του δηµοσίου της ΔΕΠΑ Υποδοµών δεν
θέτει σε κίνδυνο τις ήδη υπάρχουσες θέσεις εργασίας, οι οποίες
εξάλλου προστατεύονται και από την ελληνική νοµοθεσία, αλλά
και από το Δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε περίπτωση µετα-
βίβασης της κυριότητας των µετοχών. Στο πλαίσιο αυτό οι εργα-
ζόµενοι, οι οποίοι σήµερα καλύπτονται µε συλλογικές συµβάσεις
εργασίας αυτοί θα εξακολουθήσουν να καλύπτονται, καθώς η
αλλαγή µετοχικής σύνθεσης δεν επηρεάζει την ισχύ τους. 

Στο σηµείο αυτό θέλω να σας τονίσω ότι ειδικά µέχρι να ολο-
κληρωθεί ο διαγωνισµός για την αξιοποίηση της ΔΕΠΑ Υποδο-
µών Α.Ε. έχουµε µεριµνήσει έτσι ώστε η εταιρεία να συνεχίσει να
λειτουργεί απρόσκοπτα και σύµφωνα µε τον σκοπό της. Εποµέ-
νως, δεν θα υπάρξει καµµία αλλαγή στις εργασιακές σχέσεις
κατά το µεταβατικό διάστηµα από την υπογραφή των συµβάσεων
µέχρι την ολοκλήρωση της συναλλαγής και τη µεταβίβαση των
µετοχών στο νέο µέτοχο ΔΕΠΑ Υποδοµών Α.Ε.. Αυτό µάλιστα κα-
τοχυρώνεται γραπτώς σε επιµέρους όρους του σχεδίου αγορα-
πωλησίας µετοχών, τους οποίους έχει ελέγξει ο όµιλος ΔΕΠΑ
Υποδοµών και τους οποίους γνωρίζουν και αποδέχθηκαν και οι
δύο ενδιαφερόµενοι υποψήφιοι επενδυτές. 

Οπωσδήποτε όµως επιβολή συλλογικής σύµβασης εργασίας
από το Υπουργείο είναι κάτι που δεν συνέβαινε ούτε στο παρελ-
θόν και ασφαλώς δεν µπορεί να γίνει και σήµερα, διότι κάτι τέ-
τοιο θα παραβίαζε τους θεµελιώδεις κανόνες των διεθνών
συµβάσεων εργασίας που έχει επικυρώσει και η χώρα µας και θα
αµφισβητούσε τη θεσµοθετηµένη αυτονοµία των κοινωνικών
εταίρων στις συλλογικές διαπραγµατεύσεις. 

19848 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Θα επανέλθω συνεχίζοντας στην δευτερολογία µου, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά, κύριε
Υφυπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Φάµελλος για τρία λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μου κάνει ιδιαίτερη εντύπωση το επιµύθιο της απάντησής σας.

Μας είπατε ότι η συλλογική σύµβαση δεν επιβάλλεται. Κατ’
αρχάς έχετε δίκιο. Μιλάµε για την Κυβέρνηση Μητσοτάκη που
τελευταία µε τον κ. Χατζηδάκη καταργεί τις συλλογικές συµβά-
σεις έτσι κι αλλιώς. Θα ήταν περίεργο να ζητάµε από µια κυβέρ-
νηση που καταργεί τις συλλογικές συµβάσεις και τα εργασιακά
δικαιώµατα, καταργεί το οκτάωρο, ιδιωτικοποιεί την ασφάλιση,
να της ζητήσουµε να τηρεί έναν βασικό κανόνα εργατικού δι-
καίου και υποστήριξης της κοινωνικής λειτουργίας που είναι οι
συλλογικές συµβάσεις. Παράλογο, θα µου πείτε.

Και όµως εγώ βλέπω εδώ το άρθρο 80ιβ) του νόµου που ψη-
φίστηκε από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ στις 9 Μαρτίου 2019 που
έλεγε ότι υπερασπίζεται δια νόµου στη µετάβαση στη ΔΕΠΑ Υπο-
δοµών και τις συλλογικές συµβάσεις και τις θέσεις εργασίας. Και
εσείς µας λέτε ότι δεν γίνεται; Μα, µε νόµο το είχαµε κάνει εµείς.
Διότι υπήρξε η δηµιουργία της ΔΕΠΑ Υποδοµών από την κυβέρ-
νηση µας. Δεν τον ψηφίσατε τον νόµο αυτόν, γιατί θέλετε τώρα
να την ιδιωτικοποιήσετε. Σε αυτόν τον νόµο λοιπόν στο άρθρο
80ιβ) και στην παράγραφο 3 λέει: « Όλοι οι όροι εργασίας που
ισχύουν δυνάµει ατοµικών ή επιχειρησιακής συλλογικής σύµβα-
σης ισχύουν και έναντι της ΔΕΠΑ Υποδοµών», στη νέα εταιρεία
που θα δηµιουργούνταν. Και στην παράγραφο 5 λέει: «Το προ-
σωπικό που πρόκειται να απασχοληθεί στη ΔΕΠΑ Εµπορίας δεν
δύναται να απολυθεί». Το γράφει. Άρα η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ εξα-
σφάλιζε και τις συλλογικές συµβάσεις και τις θέσεις εργασίας.
Και εσείς το καταψηφίσατε αυτό το άρθρο τότε. Και πρέπει να
έγινε νόµος νοµίζω πρόσφατα του κ. Χατζηδάκη όταν ήταν ακόµα
στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας -όταν πέρασε ο
οδοστρωτήρας και από εκεί- και το κατήργησε. 

Εµείς σας ρωτάµε συγκεκριµένα: Θα υπερασπιστούµε τους
εργαζόµενους που συνετέλεσαν τα µέγιστα για να επεκταθεί το
δίκτυο φυσικού αερίου; Ο Προεδρεύων και ο συνάδελφός µου
που είναι εδώ ξέρουν ότι την περίοδο 2015-2019 το φυσικό αέριο
πήγε στο Λαγκαδά, στα Μάλγαρα στα Κουφάλια, στην Επανοµή,
στον Τρίλοφο, στον Χορτιάτη, σε όλα αυτά που δεν είχε πάει
όταν ήταν η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και δεν έχουν
πάει και τώρα καινούργια δίκτυα. 

Σας ρωτώ, όµως, για αυτούς τους εργαζόµενους που πήγαν
το δίκτυο παντού, θα τους υποστηρίξουµε; Θα είµαστε µαζί σας
αν πάρετε απόφαση να υποστηρίξετε τους εργαζόµενους, όλες
οι παρατάξεις, όλα τα κόµµατα. Να υποστηρίξουµε τους εργα-
ζόµενους να µην απολυθούν και να έχουν τουλάχιστον τα εργα-
σιακά δικαιώµατα;

Μην κρύβεστε πίσω από τη γενική επίκληση ότι µε το γενικό-
τερο πλαίσιο καλύπτονται οι εργαζόµενοι. Σας έδειξα συγκεκρι-
µένο νόµο του ΣΥΡΙΖΑ. Όταν είσαι δίπλα στον εργαζόµενο το
αποδεικνύεις µε νόµο. Είστε; Είστε µόνο µε αυτόν που θα πάρει
το δίκτυο, ένας σε όλη την Ελλάδα;

Και να περάσω σε αυτό το δεύτερο σχόλιο. Άκουσα ότι θα ενι-
σχυθεί η ελληνική οικονοµία µε την πώληση του δικτύου φυσικού
αερίου. Δηλαδή ένα ιδιωτικό µονοπώλιο θα κρίνει από δω και
µπρος πού θα επεκταθεί το δίκτυο µε βάση τα κέρδη του µόνο,
δεν θα το ενδιαφέρει ούτε η κλιµατική µετάβαση, ούτε οι ανάγ-
κες της τοπικής βιοτεχνίας, ούτε οι ανάγκες του τοπικού εµπο-
ρίου, ούτε οι ανάγκες των τοπικών κατοικιών, ούτε οι ανάγκες
των δήµων. Και εσείς λέτε ότι αυτό είναι προς όφελος ελληνικής
οικονοµίας; Είναι ένα ξεκάθαρο παράδειγµα του πόσο άδικη είναι
η Νέα Δηµοκρατία. Θα ωφεληθεί ένας που θα πάρει το δίκτυο
στην Ελλάδα και θα είναι εις βάρος όλων των υπολοίπων. Όλοι
οι καταναλωτές θα βρεθούν ζηµιωµένοι. Πρώτον διότι θα εξαρ-
τώνται για την επέκταση του αερίου από έναν ιδιώτη και τα κέρδη
του και δεύτερον διότι θα πληρώνουν υποχρεωτικά τέλη σε έναν
ιδιώτη και δεν θα µπορούν να διαλέξουν κανέναν άλλον. Κανένας
ανταγωνισµός, ένας ιδιώτης σε όλο το δίκτυο φυσικού αερίου. 

Αυτή είναι η άποψή σας για την οικονοµία και την εξυπηρέτηση

των πολιτών; Εις βάρος, κύριε Ταγαρά, της ελληνικής οικονοµίας
είναι η πώληση του δικτύου φυσικού αερίου. Είχατε τέτοια σχέ-
δια και στην κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου και τα διακόψαµε,
τα ανατρέψαµε. Είχατε δεσµευτεί να πουλήσετε όλο το δίκτυο
ηλεκτρισµού και όλο το δίκτυο φυσικού αερίου ακόµα και τους
κεντρικούς αγωγούς και τα ανατρέψαµε όλα αυτά. Και σας ενο-
χλεί πάρα πολύ. Και τώρα χωρίς µνηµόνιο έρχεστε και πουλάτε
ή ξαναπροσπαθείτε να πουλήσετε όλα τα δίκτυα και του φυσικού
αερίου και του ηλεκτρισµού και αφήνετε και απροστάτευτους
τους εργαζόµενους. 

Περιµένω τη ρητή δέσµευσή σας για την παραµονή στις θέσεις
εργασίας και για την τήρηση των συµβάσεων. Παρακαλώ πολύ
τουλάχιστον αυτό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Φάµελλε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, µια παρατήρηση αρχικά. Κατ’ αρχάς δεν εί-

πατε υπάρχουν συλλογικές συµβάσεις εργασίας, αλλά επιβολή
επί των συλλογικών συµβάσεων εργασίας, είπατε, δεν επιτρέπε-
ται. 

Σε ό,τι αφορά τώρα το θέµα της ΔΕΗ, κύριε συνάδελφε, ξέ-
ρετε πολύ καλά και καλύτερα και από µένα ότι η ΔΕΗ έφτασε ένα
βήµα πριν τη χρεοκοπία όπως λειτουργούσε και αν δεν γινόντου-
σαν αλλαγές τότε τα πράγµατα θα ήταν τραγικά. 

Τα πρώτα βήµατα λειτουργίας των νέων δοµών που δηµιουρ-
γήθηκαν δείχνουν τα αποτελέσµατα. Έχουµε δουλειά ακόµη
µπροστά µας και εξελίσσονται πολλά και χρειάζεται προσοχή
µέχρι το σύστηµα όλο να γίνει κανονικό. 

Σε ό,τι αφορά ειδικότερα το θέµα της Εταιρείας Διανοµής Αε-
ρίου Αττικής θέλω να σας πω ότι στις 17 Φεβρουαρίου του 2020
υπογράφηκε µεταξύ της εταιρείας και του σωµατείου εργαζοµέ-
νων η επιχειρησιακή συλλογική σύµβαση εργασίας για τη διετία
2020-2021. Οι όροι αυτής της επιχειρησιακής συλλογικής σύµ-
βασης εργασίας είναι ίδιοι και σε κάποιες περιπτώσεις αρκετά
βελτιωµένοι σε σχέση µε τους όρους της επιχειρησιακής συλλο-
γικής σύµβασης εργασίας που ίσχυαν το 2018. Η διοίκηση της
εταιρείας και το σωµατείο εργαζοµένων στο πλαίσιο της µεταξύ
τους συνεργασίας έχουν ήδη ξεκινήσει διαπραγµατεύσεις για
την ανανέωση της ισχύουσας επιχειρησιακής συλλογικής σύµ-
βασης εργασίας. 

Επισηµαίνω στο σηµείο αυτό ότι το αυξηµένο κατασκευαστικό
αντικείµενο το οποίο προβλέπει στο εγκεκριµένο πενταετές
πλάνο ανάπτυξής της η εταιρεία, καθιστά αναγκαία τη διατήρηση
των υφιστάµενων στελεχών στις θέσεις τους αλλά και την πρόσ-
ληψη νέων έτσι ώστε να διασφαλιστεί η οµαλή συνέχιση του κα-
τασκευαστικού έργου και η κερδοφόρα λειτουργία της Εταιρείας
Διανοµής Αερίου Αττικής. 

Επίσης τα προγράµµατα ανάπτυξης, τα οποία έχουν υιοθετή-
σει οι εταιρείες του οµίλου και τα οποία έχουν εγκριθεί από τη
Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας, αποτελούν δεσµευτικές υποχρεώ-
σεις, οι οποίες προβλέπουν πολύ σηµαντικές επενδύσεις και για
τις περιοχές στις οποίες ήδη υπάρχουν δίκτυα, αλλά και για νέες
περιοχές. Εποµένως για να µπορέσουν οι εταιρείες να ανταπο-
κριθούν στις δεσµεύσεις τους θα πρέπει να αξιοποιήσουν στο
έπακρο το προσωπικό που ήδη εργάζεται και το οποίο λόγω της
εξειδίκευσης και της εµπειρίας του είναι δύσκολο να υποκατα-
σταθεί, αλλά θα πρέπει και να δηµιουργήσουν και αρκετές νέες
θέσεις εργασίας. 

Κύριε συνάδελφε, η αγορά του φυσικού αερίου στην Ελλάδα
είναι πλήρως απελευθερωµένη από κάθε είδους µονοπώλιο και
έτσι ακριβώς θα συνεχίσει να είναι και µετά την ολοκλήρωση του
διαγωνισµού µε στόχο το συµφέρον του Έλληνα καταναλωτή.
Αυτό επιβεβαιώνεται σήµερα από τη συµµετοχή πληθώρας ιδιω-
τών σε όλες τις δραστηριότητες του φυσικού αερίου διανοµή,
εµπορία, µεταφορά. Η ολοκλήρωση της διαγωνιστικής διαδικα-
σίας για την αποκρατικοποίηση του ΔΕΠΑ Υποδοµών θα αποφέ-
ρει τα µέγιστα στην ελληνική κοινωνία χωρίς καµµία διακινδύ-
νευση των σχέσεων εργασίας του προσωπικού του οµίλου. 

Η Κυβέρνηση εφαρµόζει πολιτικές µε στόχο την ενίσχυση της
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πράσινης οικονοµίας και της βιώσιµης ανάπτυξης πάντα, όµως,
µε συµφέρον τα οφέλη να γυρνούν ξανά στους πολίτες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Ταγαρά.
Προχωρούµε στην όγδοη µε αριθµό 1009/30-8-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Χρήστου Γιαννούλη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Άµεση ανάγκη
αντικατάστασης των κρουνών δασοπυρόσβεσης στο δάσος του
Σέιχ Σου».

Κύριε Γιαννούλη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα, έχετε δύο
λεπτά για το ξεκίνηµα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κατ’ αρχάς θα ήθελα ξεκινώντας να εκφράσω τη συµπάθειά
µου στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας για το
γεγονός ότι από εκατόν πενήντα οκτώ µέλη δεν βρέθηκε ούτε
ένας να καταλάβει το νεοσύστατο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας. 

Και, επειδή ξέρω ότι ο κ. Αµυράς διαθέτει χιούµορ, φαντάζοµαι
θα συµφωνήσει ότι αν ήταν προερχόµενος από τον Λαϊκό Ορθό-
δοξο Συναγερµό ίσως και να είχε τύχη σ’ αυτήν την λαϊκή ανορ-
θόδοξη µεταρρύθµιση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Γιαννούλη,
πάµε στην ερώτηση. Επίκαιρες είναι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.
Λοιπόν, δεν το ανέφερα τυχαία –ξέρετε- για τις µετεγγραφές

που καθυστερούν στο να αντιµετωπίσει η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας την πραγµατικότητα. Το αντικείµενο της ερώτησης
είναι µία διάσταση της προστασίας του περιαστικού δάσους του
Σέιχ Σου, εκεί όπου υπάρχει ακτινογραφία, κύριε Πρόεδρε και
κύριε Υπουργέ, του επιτελικού κράτους.

Κάνω µια πολύ σύντοµη περιγραφή και αναδροµή, διότι, ξέ-
ρετε, από τον Ιούλιο του 2020 η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ προσπαθεί -χωρίς να λαµβάνει απαντήσεις από το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος ή από κάποιον που δηλώνει αρµόδιος- να
προστατέψει ένα σηµαντικό πνεύµονα της δεύτερης µεγαλύτε-
ρης πόλης, της Θεσσαλονίκης. Αντ’ αυτού, σε γενικές γραµµές
είχαµε µια µελέτη του δασαρχείου κόστους 700.000 ευρώ, ενώ
εσείς υπογράψατε τη χρηµατοδότηση για µόλις 65.000 ευρώ και
στη συνέχεια, όταν µας ζώσανε τα φίδια, όταν είδαν όλοι τι συµ-
βαίνει στην υπόλοιπη Ελλάδα, ήρθε ο αρµόδιος - αναρµόδιος
Υφυπουργός Πολιτικής Προστασίας εγκρίνοντας ένα κονδύλι
ύψους 1.000.000 ευρώ για την προφύλαξη, για την προστασία
του δάσους του Σέιχ Σου, τον καθαρισµό και όλα αυτά.

Ανοίγω µια παρένθεση, γιατί είστε µια Κυβέρνηση που θα δια-
χειριστείτε ως ένα βαθµό το Ταµείο Ανάκαµψης, όπου, στις
τόσες δεκάδες εκατοµµύρια, στο θέµα της πολιτικής προστασίας
-σήµερα ολοκληρώσατε και τη µετεγγραφή του νέου Υπουργού-
δεν υπάρχει ούτε 1 ευρώ για την πρόληψη, κύριε Πρόεδρε, που
είναι η πηγή της λύσης του προβλήµατος. Έχει για αγορά αερο-
σκαφών, έχει για µια σειρά από παρεµβάσεις. Για την πολιτική
προστασία δεν υπάρχει ούτε 1 ευρώ για τη δασοπονία και την
πρόληψη. 

Κάτι αντίστοιχο συµβαίνει και µε τις υποδοµές του περιαστικού
δάσους του Σέιχ Σου, όπου µε βάση το έγγραφο της αποκεντρω-
µένης διοίκησης, το οποίο εκδόθηκε σε απάντηση Βουλευτών
του ΣΥΡΙΖΑ νοµίζετε ότι λειτουργούν υδατοδεξαµενές, πυροσβε-
στικοί κρουνοί και οι απαραίτητες υποδοµές για να γλιτώσουµε
το κακό. Ευτυχώς -αρχίζω να πιστεύω ότι υπάρχει µια υπέργεια,
µια υπερφυσική δύναµη- φέτος το Σέιχ Σου δεν κάηκε. Δόξα τω
Θεώ, που συνέβη αυτό! Αυτό καθιστά υποχρέωσή µας, όµως, να
µιλήσουµε τη γλώσσα της αλήθειας για το ποια είναι η εικόνα σή-
µερα στο Σέιχ Σου και όχι ποια είναι η εικόνα που πλάθουν οι επι-
κοινωνιολόγοι της Κυβέρνησης Μητσοτάκη.

Θα επανέλθω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Γιαννούλη.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας,

κ. Γιώργος Αµυράς. 

Κύριε Αµυρά, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε τρία
λεπτά. Και οι δυο χτυπήσαµε ξύλο για το Σέιχ Σου. Το Σέιχ Σου
και τα µάτια µας. Όχι µόνο το Σέιχ Σου, αλλά κυρίως το Σέιχ Σου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Πολύ σωστά τα λέτε, κύριε Πρόεδρε. Καλησπέρα, καλή
εβδοµάδα.

Αγαπητέ συνάδελφε, κύριε Γιαννούλη, βεβαίως το χιούµορ
µάς ενώνει σ’ έναν βαθµό και φαντάζοµαι ότι, αν εσείς είχατε
εκλεγεί στην προηγούµενη Βουλή, ήταν σίγουρο ότι δεν θα παίρ-
νατε Υπουργείο. Ξέρετε γιατί; Γιατί τότε το κόµµα σας, που κυ-
βερνούσε, ήταν αγκαλιά µε τους ΑΝΕΛ. Οι ΑΝΕΛ κυβερνούσαν
σε πάρα πολλά. Θα ξεχάσω εδώ πόσα νοµοσχέδια απέσυρε η
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, γιατί οι ΑΝΕΛ είχαν άλλη άποψη; Να ξεχάσω
τα Υπουργεία που είχαν πάρει οι Βουλευτές των ΑΝΕΛ; Οπότε
έτσι απαντώ στο δικό σας χιούµορ µε το δικό µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα σας πω και εσάς
το ίδιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ναι, κύριε Πρόεδρε. Έχετε δίκιο.

Έρχοµαι, λοιπόν, κατευθείαν στην απάντησή µου, αγαπητέ
κύριε Γιαννούλη.

Κατ’ αρχάς, να δώσω µερικά στοιχεία, που είναι αδιαµφισβή-
τητα. Είπατε ότι ο Υφυπουργός Πολιτικής Προστασίας, ο κ. Χαρ-
δαλιάς µόνος του αποφάσισε, χωρίς καµµία ιδιαίτερη συνδροµή
ή συµµετοχή των υπολοίπων συναρµόδιων Υπουργείων, τη χρη-
µατοδότηση έργων αντιπυρικής προστασίας και πρόληψης του
Σέιχ Σου, ύψους άνω του 1.000.000 ευρώ. Κάνετε λάθος. Δεν το
έκανε µόνος του ο κ. Χαρδαλιάς ή το Υπουργείο Πολιτικής Προ-
στασίας σήµερα, τότε Γενική Γραµµατεία. Σε συνεργασία µαζί
µας έγιναν αυτά, µε το Υπουργείο Περιβάλλοντος, δηλαδή. Μαζί
είχαµε πάει µε τον κ. Χαρδαλιά στο Σέιχ Σου. Μαζί είχαµε κατα-
στρώσει τα σχέδια της αντιπυρικής προστασίας και πρόληψης,
που -χτύπα ξύλο- ευτυχώς, όπως είπαµε µε τον αγαπητό και συν-
τοπίτη σας, εν µέρει και δικό µου, Αντιπρόεδρο της Βουλής,
έχουν πιάσει τόπο. 

Ας αναγνωρίσουµε, λοιπόν, ότι και χρήµατα δώσαµε ως Κυ-
βέρνηση για την αντιπυρική προστασία και την πρόληψη και τη
διαχείριση του περιαστικού δάσους Σέιχ Σου και ότι αυτό έγινε
σε συνεργασία µε όλα τα συναρµόδια Υπουργεία. 

Κάτι ακόµα. Είπατε για το Υπουργείο πλέον Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας –και µε την ευκαιρία να ευχηθώ καλή
θητεία και επιτυχηµένη θητεία και στον κ. Στυλιανίδη και στον κ.
Τουρνά- ότι δεν υπάρχουν χρήµατα για πρόληψη και για διαχει-
ριστικές µελέτες και αντιπυρική τους προστασία από το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος. Ενδεχοµένως να µην γνωρίζετε -και γι’ αυτό
το είπατε-  ότι τρέχουν δύο προγράµµατα του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος µέσα από τα λεγόµενα Προγράµµατα Αγροτικής Ανά-
πτυξης τα υποµέτρα 8,3 και 8,4 όπου το ένα πρόγραµµα  απ’
αυτά έχει να κάνει µε διαχειριστικές µελέτες των δασών
80.000.000 ευρώ τα οποία τα ξεκινήσαµε πολύ πριν τις πυρκαγιές
την αρχή του έτους και άλλα 80.000.000 ευρώ για τη θωράκισή
τους. Δυστυχώς, κύριε Πρόεδρε, είναι η πρώτη φορά µετά από
πάρα πολλές δεκαετίες που επιτέλους η χώρα –το δυστυχώς
πάει στην πρώτη φορά- και ευτυχώς θα αποκτήσει διαχειριστικές
µελέτες για τα δάση της. Να ξέρουµε, λοιπόν, ποια δάση είναι
τα επίφοβα, πού είναι µαζεµένη η καύσιµη ύλη, µε ποιον τρόπο
θα τα ελαφρύνουµε, µε ποιον τρόπο θα βάλουµε τις τοπικές κοι-
νωνίες να αξιοποιήσουν αυτόν τον δασικό πλούτο προς όφελος
πρώτα απ’ όλα του δάσους και φυσικά των τοπικών οικονοµιών.
Άρα, να µη λέτε ότι δεν υπάρχουν χρήµατα και δεν έχουµε λάβει
καµµία πρόνοια για την πρόληψη της προστασίας των δασών.

Ένα άλλο µέτρο που πήραµε, κύριε Γιαννούλη και θα ήθελα
την τοποθέτησή σας σε αυτό, είναι η µεταφορά καθέτως των δα-
σικών υπηρεσιών που ανήκαν στις γενικές διευθύνσεις των επτά
αποκεντρωµένων διοικήσεων της χώρας προς το Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος, για να πάψει αυτή η πολυσπερµία αρµοδιοτήτων,
όπου στο τέλος δεν γινόταν τίποτε. Τώρα πια θα έχετε έναν άν-
θρωπο, µια πολιτική ηγεσία και να την ελέγχετε και να της ζητάτε
τον λόγο και αν κάνει καλά τη δουλειά της να λέτε ότι κάτι γίνεται
σε αυτήν την χώρα. Γιατί δεν είναι προσωπική «επιτυχία» κανενός
η αποτυχία, είναι αντανάκλαση της κατάστασης της κοινωνίας
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και της χώρας.
Για το Σέιχ Σου να απαντήσω στη δευτερολογία µου όπως και

για τους κρουνούς τους περιοριστικούς και για τις δεξαµενές.
Χαίροµαι, βέβαια, που κρατάτε κάποιες αποστάσεις σε σχέση µε
τους ισχυρισµούς ότι είναι παλιοί οι κρουνοί κ.λπ. λέτε για τις δε-
ξαµενές µε ερωτηµατικό αν διαθέτουν νερό. Το δέχοµαι. Δηµο-
σιογραφικά είστε άψογος, όπως επίσης η δεξαµενή νούµερο 5
που πιθανότατα είναι άδεια. Μου αρέσει που κρατάτε µια από-
σταση, διότι εγώ έχω τα στοιχεία που αποδεικνύουν το ακριβώς
αντίθετο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Ο κ. Γιαννούλης έχει τον λόγο για τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Αµυρά, κατ’ αρχάς να διορ-

θώσω κάτι. Δεν βλέπω στα έδρανα δεξιά ή αριστερά ούτε τον
Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό ούτε τους Ανεξάρτητους Έλληνες.
Οπότε η µεταγραφολογία εις την οποία αναφέρθηκα δεν είχε
ενεργή κοινοβουλευτική διάσταση, την κάνει ακόµη χειρότερη.
Εν πάση περιπτώσει, δεν είναι αυτό το θέµα µας. Ελπίζω ότι κά-
ποια στιγµή θα αναδυθούν ικανότερα στελέχη από τη δεξαµενή
και τη µήτρα της Νέας Δηµοκρατίας.

Παραδεχθήκατε ότι αυτό που συνέβη µε τον κ. Χαρδαλιά αν
κατάλαβα καλά έχει τη συναίνεση και την υπογραφή σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Βεβαίως!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Άρα, πρέπει να αποδείξετε στους
Έλληνες πολίτες και δη στους κατοίκους της Θεσσαλονίκης πώς
γίνεται η δασική υπηρεσία τρεις µήνες νωρίτερα να ζητά από το
αρµόδιο Υπουργείο 760.000 ευρώ για τον καθαρισµό περίπου εί-
κοσι χιλιάδων στρεµµάτων, είναι η έκταση του Σέιχ Σου και από
αυτό το αίτηµα να ικανοποιείται µόλις το ποσό των 65.000 ευρώ
και σε δύο µήνες να έρχεται ο κ. Χαρδαλιάς και να εγκρίνει, όπως
λέτε, µε τη συναίνεσή σας ή µε τη βοήθειά σας το 1.000.000
ευρώ για τον καθαρισµό τριών χιλιάδων στρεµµάτων. Είναι ένας
απλός και λογικός συνειρµός. Να σας εξηγήσω εγώ γιατί. Γιατί
προφανώς η ανάθεση σε ιδιώτη –δεν εξετάζω το πώς έγινε- δεν
µπορούσε να καλύψει τα στάνταρ που βάζει η δασική υπηρεσία
ή δεν ξέρω τι µπορεί να µεσολάβησε στο γεγονός ότι δεν µπο-
ρούσατε να ικανοποιήσετε το αίτηµα του δασαρχείου µε από-
λυτη εξειδίκευση και τεκµηρίωση, ύψους περίπου 700.000 ευρώ
και δώσατε µόλις 65.000 ευρώ έως 70.000 ευρώ. Και  σε δυο
µήνες, όπου οι ίδιοι λέγατε ότι δηµοσιονοµικά δεν µπορούµε να
το καλύψουµε, βρέθηκε το 1.000.000 ευρώ και αν βρισκόταν
προς τη σωστή κατεύθυνση για την πλήρη κάλυψη των αναγκών
δασοπροστασίας και καθαρισµού, θα σας έλεγα και µπράβο!

Έλα όµως που τώρα υπάρχει τεκµηριωµένη η αυτοπρόσωπη
µαρτυρία των ανθρώπων που ζούνε το δάσος και που αρνείστε
να συναντήσετε και εσείς και η αυτοδιοίκηση στη Θεσσαλονίκη.

Ανοίγω παρένθεση. Θα γνωρίζετε ότι η αποκεντρωµένη διοί-
κηση, η ελληνική πολιτεία, το επιτελικό κράτος, έγινε περίγελος
στον δηµόσιο διάλογο που ανέπτυξε µε τους δηµάρχους της πε-
ριοχής και µε τοπικούς παράγοντες. Φτάσαµε σε σηµείο να αν-
ταλλάσσονται βέλη και κατηγορίες που ξεπερνούν και τον πλέον
ευφάνταστο πολιτικό σεναριογράφο. 

Επανέρχοµαι, όµως, στο ζήτηµα της ποιότητας των υποδοµών,
γιατί αυτό που µας ενώνει, κύριε Αµυρά –και δεν θα αµφισβη-
τήσω, µέχρι να αποδειχθεί το αντίθετο, είστε σε δρόµο να δηµι-
ουργείτε πολλές καχυποψίες, όχι εσείς προσωπικά- είναι η
διαφορά µεταξύ πραγµατικότητας και εικονικής πραγµατικότη-
τας. 

Καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής αυτές τις εικόνες. Θέλω
εσείς ως Γιώργος Αµυράς να τις δείτε και αν στο τέλος αυτής
της συζήτησης µου πείτε ότι είναι επαρκείς, λυπάµαι. Είναι οι ει-
κόνες από τους πυροσβεστικούς κρουνούς, κύριε Πρόεδρε, που
είναι σε άθλια κατάσταση.

Έχω, επίσης, να καταθέσω και ένα κείµενο πάλι της αποκεν-
τρωµένης διοίκησης, όπου τα περιγράφει όλα καλά, ότι οι δεξα-
µενές νερού είναι γεµάτες, ότι όλες οι παράλληλες υποδοµές
είναι εντάξει. Οι άνθρωποι, όµως, που ζουν και αναπνέουν και
προστατεύουν το συγκεκριµένο βουνό και δεν τους δίνεται η δυ-

νατότητα να στελεχώσουν τα άδεια πυροφυλάκια, εκεί που θα
πάρουν το πρώτο τηλεφώνηµα για την πρώτη σπίθα, για να µην
γίνει η σπίθα πυρκαγιά, αυτοί οι άνθρωποι αποκλείονται από κάθε
συνάντηση µαζί σας. Είναι οι χιλιάδες δροµείς και περιπατητές
του Σέιχ Σου που έχουν κάνει αγωνιώδη αιτήµατα να τους δεχθεί
ένας εκπρόσωπος αυτού του επιτελικού κράτους και κανείς δεν
τους συνάντησε!

Οι φωτογραφίες είναι τεκµήριο σε αυτό που κάναµε και πριν
την πολιτική µας ζωή. Γνωρίζετε πολύ καλά τι είναι τεκµήριο. 

Εγώ θέτω ως πρόκληση, ερώτηση και αγωνία: Εάν η εικόνα
των υποδοµών σε πυροσβεστικούς κρουνούς, σε δεξαµενές είναι
αυτή που αποτυπώνεται από σηµερινές φωτογραφίες, λυπάµαι.
Πρόκειται για ένα ακόµη µεγάλο ψέµα της Κυβέρνησής σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Γιαννούλη. 

Ορίστε, κύριε Αµυρά, τρία λεπτά και για εσάς. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Γιαννούλη, µε χαρά και µε µεγάλη προσοχή θα

δω τις φωτογραφίες και αυτά που καταθέτετε –ούτε συζήτηση.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Να σας τις δώσω αυτοπροσώπως

να τις δείτε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Νοµίζω ότι πρώτα πρέπει να τις καταθέσετε στα Πρα-
κτικά. Να το κάνετε όπως πρέπει, µε τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Γιαννούλη,
όπως πρέπει, παρακαλώ καταθέστε τα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ναι, βεβαίως. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Γιαννούλης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες και το
προαναφερθέν έγγραφο, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Βέβαια, αγαπητέ κύριε Γιαννούλη, αν θέλετε, απαντήστε
µου έστω και µε ένα νεύµα για να µην διαταράξω τη διαδικασία,
για να καταλάβω. 

Υποστηρίζετε ότι οι κρουνοί δεν λειτουργούν ή ότι οι υδατο-
δεξαµενές είναι άδειες;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Υποστηρίζω ότι πολλοί από αυτούς
δεν λειτουργούν. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Λέτε λοιπόν ότι πάρα πολλοί από αυτούς δεν λειτουρ-
γούν. Διότι η εικόνα είναι διαφορετική, όσον αφορά στις διαπι-
στώσεις της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας. 

Η Πυροσβεστική Υπηρεσία, λοιπόν, µας ενηµέρωσε –γιατί αµέ-
σως εµείς φυσικά απευθυνθήκαµε στο αρχηγείο της Πυροσβε-
στικής, για να ξέρουµε πραγµατικά εάν οι υποθέσεις εµµέσως
που αναφέρατε ισχύουν ή όχι, ότι είναι εγκατεστηµένοι από το
1997 αυτοί οι κρουνοί- ότι όχι, έχουµε εξήντα πέντε από τους
εξήντα οκτώ κρουνούς, κύριε Πρόεδρε, που τοποθετήθηκαν τη
διετία 2006-2007 και οι άλλοι τρεις πολύ πρόσφατα, στην πε-
ριοχή του Ελαιορέµατος κοντά στις κατοικίες. Αυτό είναι το
πρώτο. 

Το δεύτερο που µας ενδιαφέρει, κύριε Πρόεδρε: Οι υδατοδε-
ξαµενές που βρίσκονται µέσα στο δάσος του Σέιχ Σου, έχουν
νερό ή δεν έχουν; Καίριο ερώτηµα. 

Ο κ. Γιαννούλης –απ’ ό,τι καταλαβαίνω- λέει ότι µάλλον δεν
έχουν νερό –αν κατάλαβα καλά. Ήσασταν πολύ προσεκτικός στη
διατύπωση. Δεν έχω καταλάβει αν µας λέτε ότι είναι άδειες ή γε-
µάτες ή δεν λειτουργούν σωστά οι υδατοδεξαµενές. Δεν το έχω
καταλάβει, αλλά δεν έχει σηµασία. 

Σηµασία έχει ότι…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εσείς κυβερνάτε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Βεβαίως, αλλά εσείς κάνετε µία –εντός εισαγωγικών- κα-
ταγγελία που προηγουµένως πρέπει να ξέρω τι λέτε, για τι µας
κατηγορείτε. Έχουν ή δεν έχουν νερό; Σας λέω, λοιπόν, ότι έχουν
νερό οι υδατοδεξαµενές και εκείνες στις περιοχές Κορυδαλλού
και Μαύρου Λόφου, κύριε Πρόεδρε, των χιλίων κυβικών µέτρων
και οι αντίστοιχες υδατοδεξαµενές µικρότερης χωρητικότητας
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εκατό κυβικών µέτρων µε αντλιοστάσιο στο κέντρο περίπου του
δάσους, στην περιοχή του δασικού δρόµου Χίλια Δέντρα-Εξοχή.

Επίσης, και η υδατοδεξαµενή στην περιοχή Ελαιώνες Πανορά-
µατος και λειτουργεί και νερό έχει, όπως και οι τέσσερις υδατο-
δεξαµενές, κύριε Πρόεδρε, των εβδοµήντα πέντε κυβικών
µέτρων στις θέσεις Μονή Κοιµήσεως Θεοτόκου, Φιλίππειο, Κρυο-
νέρι και Πολύζοβα - Κτήµα Μητρούση. 

Επίσης, και το δίκτυο υδροδότησης λειτουργεί, ελέγχθηκε και
δοκιµάστηκε και µε αφορµή τη δική σας ερώτηση -και πολύ καλά
κάνατε και καταθέσατε αυτήν την επίκαιρη, διότι έτσι πρέπει να
λειτουργεί, πευκοβελόνες στο δέρµα για να κυκλοφορεί καλύ-
τερα το αίµα και να είµαστε όλοι πιο δραστήριοι και απίκο στα
καθήκοντά µας- κύριε Πρόεδρε, µήκους τριάντα τριών χιλιοµέ-
τρων και πεντακοσίων µέτρων, το οποίο κατασκευάστηκε τη διε-
τία 2006 - 2007.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Να µην σας κουράσω, όµως, µε τα περισσότερα. Βεβαίως,
µπορώ να σας πω ειδικά για το δίκτυο της αντιπυρικής υδροδό-
τησης, το οποίο έχει πολύ µεγάλη σηµασία. Θα µπορεί να κυκλο-
φορεί το νερό µέσα στους σωλήνες στην περίπτωση που, χτύπα
ξύλο -και χτυπάω ξανά ξύλο!-, γίνει κάτι; 

Το νερό, λοιπόν, παρέχεται, ως γνωστόν, από την ΕΥΑΘ και
αυτοµάτως από γεώτρηση γεµίζει η δεξαµενή στη θέση της
Μονής Κοιµήσεως της Θεοτόκου που είναι µία και σηµαντική
µονή -εσείς, κύριε Πρόεδρε, ξέρετε βεβαίως αυτή τη µονή- και η
κίνηση του νερού λειτουργεί, επίσης, απρόσκοπτα µέσα στο δί-
κτυο και µε ασφάλεια, γιατί η παροχή του νερού στους κρου-
νούς, σε αυτούς  τους εξήντα οκτώ κρουνούς, κύριε Πρόεδρε,
εξασφαλίζεται από την υδροστατική πίεση, λόγω υψοµετρικής
διαφοράς. Αυτά είναι εξακριβωµένα. Δηµοσίως και υπευθύνως
µας τα αναφέρει το αρχηγείο της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας,
αλλά και η αποκεντρωµένη διοίκηση στην οποία απευθυνθήκαµε.
Ωστόσο, και οι υπηρεσίες µας κάθισαν και τα ήλεγξαν, για να εί-
µαστε σίγουροι ότι όντως ισχύουν. 

Άρα, αυτό που θέλω να πω είναι να εστιάσουµε την προσοχή
µας σε επιµέρους ζητήµατα του δάσους του Σέιχ Σου, όπως στο
ότι το δάσος, για παράδειγµα, γερνάει και έχει αρρώστια, κάτι
που ξέρουµε όλοι. Πρέπει, λοιπόν, να δούµε τι θα κάνουµε. Και
το τι θα κάνουµε, λοιπόν, εµείς έχει την εξής απάντηση, κύριε
Γιαννούλη και αγαπητέ Πρόεδρε. Εντάξαµε στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας ένα κονδύλι ύψους 30 εκατοµµυρίων
ευρώ αποκλειστικά και µόνο για το Σέιχ Σου, για να σώσουµε το
δάσος, να το ανανεώσουµε, να το θεραπεύσουµε και βεβαίως
και για κάποια περιαστικά πάρκα και άλση της πόλης της Θεσ-
σαλονίκης, ώστε να διασφαλίσουµε την ποιότητα ζωής των κα-
τοίκων. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Ξέρω ότι έχω πάρει πολύ χρόνο και
µε συγχωρείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, είναι αρ-
κετά ενδιαφέρον το θέµα. Συνεχίστε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Όσον αφορά, λοιπόν, τα πυροφυλάκια, γιατί λέτε ότι είναι
άδεια τα πυροφυλάκια, κύριε Γιαννούλη, υπάρχει µία πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου που έχουµε υπογράψει και την έχουµε
ψηφίσει εδώ στη Βουλή που λέει ότι όταν έχουµε κίνδυνο πυρ-
καγιάς βαθµού «3» και πάνω, τότε αδειάζουν όλα τα δάση, όλα
τα πάρκα και απαγορεύεται να µπούµε στους εθνικούς δρυµούς
και στις περιοχές «NATURA». 

Όταν, λοιπόν, στο δάσος του Σέιχ Σου έχουµε βαθµό επικιν-
δυνότητας «4», είναι φυσικό η Πυροσβεστική και η Αστυνοµία -
και πολύ σωστά κάνουν- να το αδειάζουν από κόσµο. Στα δε
πυροφυλάκια, ειδικά σε αυτές τις περιπτώσεις επικινδυνότητας,
πηγαίνουν αµέσως και εθελοντές και δασοφύλακες και άνθρωποι
της Πυροσβεστικής και της Αστυνοµίας όταν έχουµε δείκτη επι-
κινδυνότητας πυρκαγιάς «3» και άνω. Ενδεχοµένως κάποιοι από
τους συµπολίτες µας στη Θεσσαλονίκη να είδαν τα άδεια πυρο-
φυλάκια, όταν ο βαθµός επικινδυνότητας ήταν χαµηλός και να
έθεσαν σε εξέλιξη τις σκέψεις τους και να θεώρησαν ότι αυτό
ισχύει γενικά. Δεν ισχύει και είµαι κατηγορηµατικός σε αυτό.

Και τελειώνω λέγοντας ότι ποτέ δεν θα ησυχάσουµε, ούτε

εµείς ως Κυβέρνηση ούτε εσείς ως Αντιπολίτευση ούτε εσείς,
κύριε Πρόεδρε, από την υπεύθυνη θέση σας και ιδιαίτερα του
Βουλευτού Θεσσαλονίκης, και δεν θα νιώσουµε αµέριµνοι και σί-
γουροι για τη δασοπροστασία. Το ζήσαµε φέτος µε τις κατα-
στροφικές πυρκαγιές του Αυγούστου. Είδαµε ότι όπου υπήρχαν
σφάλµατα και αδυναµίες συντονισµού πρέπει να λάβουµε δρα-
στικές αποφάσεις και το κάνουµε.

Όµως, πάνω απ’ όλα θέλω να πω -και τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε, και συγγνώµη για τον χρόνο που πήρα και σας ευχαριστώ
για την ανοχή σας- ότι εµείς στο Υπουργείο Περιβάλλοντος έ-
χουµε θέσει ως νούµερο «1» κανόνα και προτεραιότητα την πρό-
ληψη!

Όπως σας είπα, για πρώτη φορά στην Ελλάδα µετά από πάρα
πολλές δεκαετίες, επιτέλους θα γίνουν διαχειριστικές µελέτες
για τα δάση µας, ώστε να ξέρουµε ποια είναι τα παραγωγικά,
ποια είναι τα επικίνδυνα, ποια είναι τα κινδυνεύοντα, ποια είναι
εκείνα που πρέπει πάση θυσία να διαφυλάξουµε. Αυτό θα κά-
νουµε και µε τη βοήθεια των τοπικών κοινωνιών.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ. Δεν ξέρω τι θα κάνετε, ποιο είναι το σχέδιό
σας, αλλά µη βάλετε πεύκα µόνο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να πω
κάτι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, κύριε Γιαννούλη,
σας παρακαλώ.

Πριν πάµε στην επόµενη ερώτηση, θα ήθελα να σας ανακοι-
νώσω τα εξής: Δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας η πρώτη
µε αριθµό 1005/30-8-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της
Βουλευτού Πέλλας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεο-
δώρας Τζάκρη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Κατα-
σκευή του φράγµατος Αλµωπαίου (Καλής)».

Δεν συζητούνται κατόπιν συνεννόησης η τέταρτη µε αριθµό
989/30-8-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία
Αρσένη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Απαξίωση του εθελοντικού κινήµατος της Πυρόσβεσης και
αχρήστευση των εθελοντών πυροσβεστών του Πυροσβεστικού
Σώµατος», όπως επίσης και η έβδοµη µε αριθµό 990/30-8-2021
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:« Από το Μάτι στην
Εύβοια. Εγκληµατική η άρνηση υλοποίησης των προτάσεων του
πορίσµατος Γκολντάµερ για την αναδιάρθρωση της δασοπυρό-
σβεσης».

Θα προχωρήσουµε τώρα στη συζήτηση της ένατης µε αριθµό
999/30-8-2021 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Ε’ Αν-
τιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Προτεραιότητα και διευ-
κόλυνση των γεωργών, κτηνοτρόφων και µικρών οµάδων παρα-
γωγών καθώς και µικρών επιχειρηµατιών, ελαιουργία, τυροκο-
µεία στην εγκατάσταση µικρών φωτοβολταϊκών (µέχρι 500 KW)
για την απόκτηση µόνιµου σταθερού εναλλακτικού εισοδήµατος
στις πυρόπληκτες περιοχές».

Ορίστε, κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε δύο λεπτά για το ξεκίνηµά
σας.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι έχετε ενηµερωθεί για την ερώτηση.
Ξέρετε τις καταστροφές που έγιναν όχι µόνο στην Αρκαδία, στην
Ηλεία και στην Εύβοια, αλλά και σε πολλές άλλες περιοχές.
Θεωρώ ότι σ’ αυτές τις περιοχές και ειδικά στις περιοχές όπου
υπάρχουν αγρότες, µικρές οµάδες παραγωγών, οι οποίοι είναι,
κυρίως, νέοι άνθρωποι και έχει καταστραφεί η δουλειά τους –
ελαιουργοί, τυροκόµοι- για τα επόµενα χρόνια, πρέπει να τους
δώσεις κάτι ώστε αυτοί οι άνθρωποι να µείνουν στις περιοχές
τους. 

Εµείς αυτό που προτείνουµε είναι να έχουν ένα πραγµατικό ει-
σόδηµα, όχι επίδοµα, το οποίο µπορεί να γίνει µε πολλαπλή χρη-
µατοδότηση. Σας θυµίζω ότι στην Αρκαδία έχουµε και την απο-

19852 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



λιγνιτοποίηση, άρα θα µπορούσαµε να στρέψουµε και προς αυτή
την κατεύθυνση πόρους. Υπάρχει και η Μεγαλόπολη, της οποίας
έχει καεί ένα µέρος, είναι πυρόπληκτη. Η Κυβέρνηση το είπε και
το πέρασε στο ΦΕΚ.

Άρα, η Κυβέρνηση έχει ενδιαφέρον να λύσει τα θέµατα δια-
σύνδεσης µε τον ΑΔΜΗΕ, να βρούµε τον τρόπο χρηµατοδότησης
για να µπορέσουν αυτοί οι άνθρωποι να έχουν ένα εισόδηµα µό-
νιµο για τα επόµενα χρόνια και να παραµείνουν στις περιοχές
τους, προκειµένου να κρατήσουµε έτσι ζωντανή την επαρχία;
Αυτό είναι το βασικό ζήτηµα. Θα πω –όπως το είπα και προηγου-
µένως- ότι πρέπει ό,τι συµβεί στην Εύβοια για λόγους δικαιοσύ-
νης να συµβεί και σε άλλες περιοχές. Στους  ρητινοπαραγωγούς
δίνετε τη δυνατότητα να δουλέψουν στο δάσος για τα επόµενα
δέκα χρόνια. Κάπως ανάλογα πρέπει να γίνει και σε άλλες περιο-
χές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.

Γεώργιος Αµυράς.
Ορίστε, κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, κατανοώ και συµµερίζοµαι πλήρως

και απολύτως το ενδιαφέρον σας για το πώς θα µείνουν στον
τόπο τους άνθρωποι που αντιµετώπισαν αυτές τις καταστροφι-
κές πυρκαγιές στην Αρκαδία αλλά και στις άλλες περιοχές της
Ελλάδας, όπου υπήρξε τέτοιο πρόβληµα, είτε πρόκειται για
αγρότες είτε για κτηνοτρόφους είτε για µικρούς παραγωγούς
είτε για οµάδες ή µεµονωµένους επιχειρηµατίες ή συνεταιριστές.

Επιπλέον, χαίροµαι, πραγµατικά, για τις προτάσεις που κατα-
θέτετε και τη συγκεκριµένη πρόταση που µόλις παρουσιάσατε,
την οποία η Κυβέρνηση τη βλέπει πολύ θετικά. Όπως είπατε και
εσείς σωστά, στην Εύβοια όπου είχαµε µεγάλη καταστροφή του
φυσικού περιβάλλοντος, η Κυβέρνηση και η ελληνική πολιτεία
στην ουσία ψάχνει να βρει τρόπους για να µη φύγουν οι ρητινο-
συλλέκτες, για παράδειγµα, από τον τόπο τους. Ζουν από το
δάσος. To δάσος θα επανέλθει αναφορικά µε την οικονοµική του
απόδοση για τους ανθρώπους που το αξιοποιούσαν και το φρόν-
τιζαν µετά από δέκα, δεκαπέντε χρόνια. Ακριβώς αυτή η έγνοια
για την Εύβοια µε τον ίδιο τρόπο θα εκφραστεί και για τις υπό-
λοιπες περιοχές της Ελλάδας που αντιµετώπισαν τα προβλήµατα
µε την πυρκαγιά.

Σας θυµίζω ότι η επιτροπή Μπένου που έχει συγκροτηθεί µε
εθελοντική φυσικά προσέγγιση του κ. Μπένου, δηλαδή µε την
υψηλότερη ιδιότητα που µπορεί να έχει κάποιος, που είναι η ιδιό-
τητα του ενεργού πολίτη, επεξεργάζεται προτάσεις σε αυτό το
πλαίσιο που εσείς παρουσιάσατε, πώς δηλαδή θα κρατήσουµε
τους ανθρώπους -και τους νεότερους και τους παλαιότερους-
στον τόπο τους και δεν θα κάνουν µία εσωτερική µετανάστευση,
γιατί δεν θα έχουν τους πόρους, δεν θα έχουν τον τρόπο να επι-
βιώσουν, να αναπτύξουν τη ζωή τους για τους ίδιους και για το
µέλλον των παιδιών τους.

Άρα τι µας ενδιαφέρει εµάς τώρα; Μας ενδιαφέρει γρήγορα
να έχουµε το σχέδιο Μπένου, το οποίο είναι διαρθρωµένο σε τρία
στάδια. Αύριο µάλιστα µε τον κ. Μπένο θα βρισκόµαστε στη βό-
ρεια Εύβοια για να παρουσιάσουµε αυτό το σχέδιο προς τους
κατοίκους, προς τους ανθρώπους που πάνω από όλα έχουν την
ανάγκη να µάθουν, να ακούσουν, να δουν, να προσθέσουν ή να
αφαιρέσουν, να κάνουν παρατηρήσεις επ’ αυτού του σχεδίου. 

Αυτό που θα γίνει στην Εύβοια µε την επιτροπή Μπένου, κύριε
Κωνσταντινόπουλε, θα εφαρµοστεί και στις υπόλοιπες περιοχές
της Ελλάδας. Είναι τα άµεσα, τα ανακουφιστικά µέτρα που ήδη
η Κυβέρνηση -πιστεύω όλοι µπορούµε να το αναγνωρίσουµε- ή
ξεχάστε, αν θέλετε, την Κυβέρνηση, η ελληνική πολιτεία έστερξε
αµέσως να παράσχει αρωγή για την κατοικία και αποζηµίωση για
τα εργαλεία εργασίας που είχε καθένας. Για παράδειγµα µέσα
σε µια βδοµάδα εδόθιησαν πάνω από 12 εκατοµµύρια ευρώ.
Αυτό είναι το πρώτο, το ανακουφιστικό, το άµεσο. Υπάρχει το
δεύτερο στάδιο που είναι το µεταβατικό, το οποίο ενδεχοµένως
κατά την άποψή µου είναι το σηµαντικότερο, κύριε Πρόεδρε, από
οτιδήποτε άλλο, γιατί εκεί θα φανεί κατά πόσο θα έχεις τη δύ-
ναµη µε τις αποφάσεις σου να κρατήσεις τον κόσµο στα σπίτια

του και στη γη του. Και τρίτον, βεβαίως ,το µεσοµακροπρόθεσµο
που θα έχει την τελική αν θέλετε αποτύπωση της συλλογικής
προσπάθειας της χώρας γι’ αυτές τις κοινωνίες που επλήγησαν.

Άρα η απάντησή µου είναι: Ναι, σκεφτόµαστε, ακούµε πάρα
πολύ προσεκτικά την πρόταση που µόλις µας καταθέσετε, τη
συµµεριζόµαστε και πολύ σύντοµα πιστεύω ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση θα είναι σε θέση, αφού την επεξεργαστεί στο σύνολό της,
να σας πει και επισήµως αυτό που µας ερωτάτε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Αµυρά.
Κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε και εσείς τον λόγο για τρία

λεπτά.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κρατάω σήµερα ότι η Κυβέρνηση βλέπει θετικά την πρότασή

µου. Το κρατάω. Να δούµε τι θα κάνει και η επιτροπή του κ. Μπέ-
νου. Πιστεύω ότι σε δεκαπέντε, είκοσι ηµέρες θα έχουµε κάποιο
νέο. Εδώ θα είµαστε να ξαναρωτήσουµε.

Δεύτερον, θα ήθελα να σας ζητήσω, κύριε Υπουργέ, αφού θα
είσαστε αύριο µε τον κ. Μπένο και αφού είπατε εδώ στη Βουλή
ότι αυτά που θα γίνουν στην Εύβοια πρέπει να γίνουν και στις
άλλες περιοχές, να πείτε στον κ. Μπένο ότι η Κυβέρνηση είπε να
µην επιστρέψουν την επιστρεπτέα προκαταβολή οι επιχειρηµα-
τίες της Εύβοιας, αλλά δεν το είπε για τις άλλες περιοχές. Άρα,
αν ο κ. Μπένος αποφασίσει γι’ αυτό και είναι στη λογική αυτή, θα
πρέπει σύντοµα να γίνει. Είναι θέµα δικαιοσύνης.

Έρχοµαι τώρα στη συγκεκριµένη πρόταση. Εγώ πάντα έχω
διάθεση και καλή πρόθεση, γιατί πιστεύω ότι αξία έχει να προ-
τείνεις κάτι το οποίο να είναι υλοποιήσιµο και να µπορέσει να
βοηθήσει. Αυτό θα βοηθήσει πρώτα απ’ όλα τους ανθρώπους.
Και να σας πω και κάτι, κανένας δεν έχει να χάσει από όλη αυτή
διαδικασία. Γιατί σας λέω ότι αυτό είναι µοναδική ευκαιρία; Γιατί
αυτό θα δώσει ένα εισόδηµα στον πληττόµενο, θα συµµετέχει οι-
κονοµικά µε έναν τρόπο σε αυτό, άρα θα νιώσει ότι δεν είναι κάτι
το οποίο είναι για πέταµα και γύρω από αυτό θα στήσει πάλι µε
έναν άλλο πιο επαγγελµατικό τρόπο τη ζωή του ως κτηνοτρόφος,
ως γεωργός, ως µικρή οµάδα και οτιδήποτε άλλο. Άρα ουσια-
στικά δεν ζητάω, για να φανώ καλός στα µάτια των συµπολιτών
µου στην Αρκαδία, κάτι το οποίο είναι ένα επίδοµα, να τους δώ-
σετε 10.000 ευρώ ή 15. 000 ευρώ για να µην το επιστρέψουν
ποτέ. Λέω κάτι πολύ διαφορετικό. Να διαθέσουµε πόρους γι’
αυτές τις περιοχές. Ειδικά για την Αρκαδία είναι η απολιγνιτοποί-
ηση που έχει φοβερούς πόρους και είναι πολύ µικρά τα ποσά γι’
αυτό γιατί δεν είναι πάρα πολλοί αυτοί που έχουν τον ΑΦΜ στη
συγκεκριµένη περιοχή. Και αυτό να γίνει µε κανόνες.

Δεν θέλω να έρθει ο καθένας που δεν είχε καµµία σχέση µε
την περιοχή, θέλουµε να στηρίξουµε αυτούς τους ανθρώπους
που υπήρχαν εκεί και πιστεύουµε ότι θα µείνουν εκεί. Και µέσα
από όλη αυτή τη διαδικασία οι πολίτες θα εµπιστευτούν ξανά την
ελληνική πολιτεία και όχι απλά την Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας σήµερα. Θα εµπιστευθούν την ελληνική πολιτεία, γιατί
µπόρεσε ένας Βουλευτής της Αντιπολίτευσης να βοηθήσει και
να αποδεχθεί η Κυβέρνηση κάτι το οποίο είναι προς όφελος των
πολιτών. 

Σας ευχαριστώ και σύντοµα θα επανέλθω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι ε-

µείς, κύριε Κωνσταντινόπουλε.
Κύριε Αµυρά, δεν νοµίζω να έχετε να πείτε και πολλά. Έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι σύντοµος. 
Ναι, κύριε Κωνσταντινόπουλε, κι εγώ είµαι της άποψης ότι

όπου υπάρχει συνεργασία, συναίνεση, συνεννόηση, διάλογος,
κάτι καλό µπορεί να βγει, πόσο µάλλον µέσα σε αυτή την ιερή
Αίθουσα, στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Να δώσω δύο τρία τεχνικά ζητήµατα πάνω σε αυτό που µε ρω-
τήσατε, την πρότασή σας για την εγκατάσταση µικρών φωτοβολ-
ταϊκών µέχρι 500KW. Αυτό ανήκει βεβαίως στην αρµοδιότητα του
ΔΕΔΔΗΕ, αλλά εδώ έχουµε να πούµε µερικά πρακτικά, ουσια-
στικά στοιχεία. Η δυνατότητα διασύνδεσής τους εξαρτάται κάθε
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φορά από τον ηλεκτρικό χώρο. Για τις πυρόπληκτες περιοχές
της Πελοποννήσου, όπως και της Εύβοιας βέβαια, αλλά ας µιλή-
σουµε τώρα για την Πελοπόννησο, το δίκτυο παρά το γεγονός
ότι έχει χαρακτηριστεί από τη ΡΑΕ ως κορεσµένο -εσείς το ξέ-
ρετε αυτό-, µε έναν νόµο, τον 4819/2021, κατά παρέκκλιση αυτών
των αποφάσεων της ΡΑΕ, καθορίστηκαν συγκεκριµένα περιθώ-
ρια ισχύος και δυνατότητα χορήγησης προσφορών σύνδεσης µε
το δίκτυο σε σταθµούς ΑΠΕ. Άρα µπορούν να χορηγηθούν προ-
σφορές σύνδεσης στο δίκτυο σε φωτοβολταϊκούς σταθµούς
στην Πελοπόννησο µέχρι την εξάντληση συνολικής ισχύος
86MW. 

Τα περιθώρια ισχύος, λοιπόν, που αναφέρονται σε έναν παλαι-
ότερο νόµο, τον 4546/2018, αναφερόµενος αποκλειστικά και
µόνο στην Πελοπόννησο, διατίθενται αποκλειστικά σε φωτοβολ-
ταϊκούς σταθµούς και προσαυξάνονται κατά ποσοστό 40%. Προ-
σπαθώ, δηλαδή, να δω πώς θα ξεπεράσουµε αυτό που λέει η
ΡΑΕ, ότι είναι κορεσµένο το δίκτυο και πάω να δω πώς, λοιπόν,
η πρότασή σας πρακτικά µπορεί να αποκτήσει σάρκα και οστά,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι υπάρχει ένα περιθώριο ισχύος στην
Πελοπόννησο -και στην Εύβοια- 30MW για κάθε περιοχή, για την
Πελοπόννησο, λοιπόν, 30MW αποκλειστικά και µόνο για αιολι-
κούς σταθµούς που πρόκειται να λειτουργήσουν από ενεργει-
ακές κοινότητας. 

Ένα δεύτερο: Παρά το γεγονός και αν και τα όρια χωρητικό-
τητας του δικτύου είναι πεπερασµένα µπορούν και υπάρχει πε-
ριθώριο να δοθούν άδειες χορήγησης σύνδεσης και υπάρχει κι
ένα χρηµατοδοτικό εργαλείο, ίσως και περισσότερα. Ποιο είναι
αυτό; Η ενίσχυση των κατ’ επάγγελµα γεωργών για εγκατάσταση
µικρών φωτοβολταϊκών από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων. Και τώρα θέλω να σας πω ότι σύντοµα, τους επό-
µενους µήνες δηλαδή, στις αρχές του ερχόµενου χρόνου θα
έχουµε µία επαναπροκήρυξη, προγραµµατίζεται µια επαναπρο-
κήρυξη επιδοτήσεων για ακριβώς αυτόν τον τοµέα. 

Άρα υπάρχει ο σχεδιασµός, υπάρχει ο τρόπος να ξεπερά-
σουµε τα όρια που βάζει η ΡΑΕ, λαµβάνουµε πλήρως υπ’ όψιν
την πρότασή σας, τη θεωρούµε θετική και εδώ είµαστε να τη συ-
ζητήσουµε ξανά, αφού καταφέρουµε και έχουµε την ευκαιρία να
τα ξαναπούµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Καλή συνέχεια και στους δύο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστούµε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Η ενδέκατη µε αριθµό

1000/30-8-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε
θέµα: «Να αρθεί η δυσµενής µεταχείριση των αγροτεµαχίων που
προέρχονται από κληροτεµάχια αγροτικής αποκατάστασης προ-
σφύγων Μικρασιατών», δεν συζητείται κατόπιν συνεννόησης.

Την ίδια ερώτηση ο κ. Κεγκέρογλου έχει κάνει και στον Υ-
πουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Είναι η δέκατη τέταρτη µε
αριθµό 1003/30-8-2021 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του
Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγ-
κέρογλου προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε
θέµα: «Να αρθεί η δυσµενής µεταχείριση των αγροτεµαχίων που
προέρχονται από κληροτεµάχια αγροτικής αποκατάστασης προ-
σφύγων Μικρασιατών», που επίσης δεν συζητείται κατόπιν συ-
νεννόησης.

Η πρώτη µε αριθµό 7208/11-6-2021 ερώτηση του κύκλου ανα-
φορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Αχαΐας του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Κωνσταντίνου Μάρκου προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση οφείλει να δηµοσιοποιήσει τα
ποσοστά θνητότητας σε όλες τις µονάδες εντατικής θεραπείας
της χώρας», επίσης δεν θα συζητηθεί.

Η δεύτερη µε αριθµό 8108/19-7-2021 ερώτηση του κύκλου
αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Δράµας του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεόφιλου Ξανθόπουλου προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: Συνεχιζόµενη υποβάθµιση και υποστε-
λέχωση του Νοσοκοµείου Δράµας σε ιατρικό και νοσηλευτικό
προσωπικό - Κυβερνητική απροθυµία για ουσιαστική ενίσχυσή
του - Ανάθεση καθαριότητας σε εργολάβους - Σχέδια συγχώνευ-
σης και κατάργησης µονάδων και κλινικών του νοσοκοµείου»,
επίσης δεν συζητείται.

Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της ΡΛΕ’
συνεδρίασης της Τετάρτης 2 Ιουνίου του 2021, της ΡΜ’ συνε-
δρίασης της Τετάρτης 9 Ιουνίου του 2021, της ΡΛΣΤ’ συνεδρία-
σης της Πέµπτης 3 Ιουνίου του 2021, της ΡΛΖ’ συνεδρίασης της
Παρασκευής 4 Ιουνίου του 2021, της ΡΛΗ’ συνεδρίασης της Δευ-
τέρας 7 Ιουνίου του 2021, της ΡΛΘ’ συνεδρίασης της Τρίτης 8
Ιουνίου του 2021 και της ΡΜΑ’ συνεδρίασης της Πέµπτης 10 Ιου-
νίου του 2021 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεπώς τα Πρακτικά

της ΡΛΕ’ συνεδρίασης της Τετάρτης 2 Ιουνίου του 2021, της ΡΜ’
συνεδρίασης της Τετάρτης 9 Ιουνίου του 2021, της ΡΛΣΤ’ συνε-
δρίασης της Πέµπτης 3 Ιουνίου του 2021, της ΡΛΖ’ συνεδρίασης
της Παρασκευής 4 Ιουνίου του 2021, της ΡΛΗ’ συνεδρίασης της
Δευτέρας 7 Ιουνίου του 2021, της ΡΛΘ’ συνεδρίασης της Τρίτης
8 Ιουνίου του 2021 και της ΡΜΑ’ συνεδρίασης της Πέµπτης 10
Ιουνίου του 2021 Πρακτικά της Τρίτης 1 Μαρτίου 2007 και της
Τετάρτης 2 Μαρτίου 2007 επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.35’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 7 Σεπτεµβρίου 2021 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερή-
σια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

19854 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


